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روزنامه صبح ایران

سخنگوی دولت:

 تامین کالاهای اساسی با ارز 4200 تومانی ادامه دارد

علی شمخانی: 

اگر حمله ای علیه ما انجام شود متجاوز پشیمان خواهد شد

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح :

شرایط پیچیده و مشکوکی در منطقه حاکم است

جبهه ای که بزرگان اصولگرا روی خوش به آن نشان ندادند

سرنوشت   نامعلوم جمنا 
زیر سایه شورای وحدت اصولگرایان

7

2

5

5

رئیس فراکسیون حج و زیارت مجلس شورای اسلامی درباره 
برگزاری حج عمره مفرده، گفت :اکنون برنامه ای برای برگزاری حج 
عمره نداریم و اقدامی در این زمینه صورت نگرفته است اما اگر 
شرایط مقتضی باشد، علاقه مند به برگزاری حج عمره مفرده هستیم.
حجت الاسلام احد آزادیخواه در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا با 
سعودی ها درباره حج عمره مذاکره ای شده است یا خیر؟، ادامه داد: 

هیچ گونه بحثی در این باره با سعودی ها انجام نشده است...

عضو شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان گفت: یکی از 
دلایل به ثمر نرسیدن برنامه ریزی های در ایران غیبت نگاه و رویکرد 
حزبی و حضور نداشتن احزاب قوی و سازمان یافته است، به همین 
دلیل کشور به صورت »ملوک الطوایفی« یا »مجمع الجزایری« اداره 
و مدیریت می شود. »حجت الاسلام والمسلمین محسن رهامی« در 
گفت وگو با ایرنا، در پاسخ به این پرسش که کارکرد و فلسفه حزب و 

تحزب در ایران چیست؟ اظهار کرد: وظیفه حزب تبدیل ...

رئیس فراکسیون حج و زیارت :

برنامه ای برای 
برگزاری عمره نداریم

محسن رهامی:

 کشور به صورت »مجمع 
الجزایری« اداره می شود
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دادستان عمومی و انقلاب قم بر لزوم تقویت نظارت بر مجتمع های تفریحی توریستی تاکید کرد. 
مهدی کاهه با توجه به وضعیت رعایت مسائل اخلاقی و ناهنجاری های اجتماعی در برخی مجتمع 
های تفریحی توریستی استان گفت: مقابله جدی با آسیب های اجتماعی به ویژه در حوزه حجاب و 
عفاف و نیز لزوم حفظ ارزش های اسلامی و اخلاقی به منظور ارتقاء امنیت پایدار اجتماعی و پاسخ 
به مطالبات مردم انقلابی شهر کریمه اهل بیت در مجتمع های تفریحی توریستی ضرورت دارد که 
دستورات قضایی لازم به اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری و سایر نهادهای 
مسئول استان ابلاغ گردید. مهدی کاهه در گفت وگویی اظهار داشت: نهادهای متولی و ذی ربط باید 
نظارت بیشتری را بر مجتمع های تفریحی، رفاهی، خدماتی و توریستی اعم از درون شهری و بین 

راهی با هدف پیشگیری از وقوع هرگونه ناهنجاری داشته باشند و...

آئیـن بهـره بـرداری از طرح انتقال پسـاب از تصفیه خانـه فاضلاب به شـرکت فولاد 
مبارکـه  روز چهارشـنبه  29 خردادماه با حضـور وزیرنیرو و اسـتاندار اصفهان  و دیگر 
مسـئولان شـهری ، اسـتانی و کشـوری برگزار شـد.پروژه انتقال پسـاب تصفیه خانه 
مبارکـه به مجتمع فـولاد مبارکه با هـدف کاهش بارگـذاری مصارف صنعـت فولاد بر 
زاینـده رود با سـرمایه گذاری 860 میلیـارد تومانی این مجتمع به بهره برداری رسـید.
ایـن پـروژه پسـاب خروجی تصفیـه خانه های فاضـلاب شـهرهای مبارکـه، صفائیه، 
کرکونـد، دیزیچه، زیباشـهر، ورنامخواسـت و زرین شـهر را به مجتمع فـولاد مبارکه 
منتقـل می کند.وزیـر نیـرو در ایـن آئین ، رهـا نکردن پسـاب در طبیعـت، در معرض 

خطـر قرارندادن بهداشـت عمومـی و حفظ محیط زیسـت را از فواید اسـتفاده ...

دادستان قم :

نظارت بر مجتمع های تفریحی 
توریستی قم تشدید می شود

با هدف کاهش مصارف صنعت فولاد بر زاینده رود صورت گرفت

بهره برداری ازپروژه انتقال پساب از 
تصفیه خانه های مبارکه به مجتمع فولاد 
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زمین گیری دوربرد ترین 
پهپاد جهان توسط سپاه

واکنش ها به سرنگونی پهپاد آمریکایی در حریم ایران

 محمد جوادظریف: 
به دنبال جنگ نیستیم اما غیورانه از خود دفاع می کنیم

 نماینده ایران درسازمان ملل:
براساس ماده ۵1 منشور ملل متحد پهپاد آمریکا را سرنگون کردیم

 جانشین قرارگاه پدافند هوایی خاتم الانبیا)ص(« 
هواپیمای آمریکایی بعد از بارها اخطار مورداصابت قرارگرفت

 فرمانده کل سپاه :
مرزهای ایران خط قرمز است

آغاز سنگین ترین رکود تاریخ مسکن

تعدیل قیمت  مسکن در راه است؟

جزییات بازداشت مدیرمالی شرکت زیرمجموعه وزارت نفت
2

برای  بازار می گویند: مالکان شانسی  برخی فعالان 
افزایش اجاره به اندازه قیمت ندارند چرا که دستمزدها 
افزایش چندانی نداشته و چاره ای نیست جز آنکه اجاره 
بها را حداکثر 20 درصد افزایش دهند.افزایش شتابان قیمت 
مسکن، اندکی پس از نوسانات ارزی و تضعیف چند صد در 
صدی ارزش ریال، اولین بازاری بود که تورم افسارگسیخته 
را آغاز کرد. این در حالی است که تا آغاز سال 96 رکود 

بلندمدتی که از پایان سال 92 شروع شده بود و هنوز 
یک سال نبود که بازار رونق را تجربه می کرد. گرچه رونق 
مسکن در سال گذشته سود خوبی نصیب سرمایه گذاران 
و سازندگان کرد ولی بازگشت به چرخه رکود را تسریع 
کرد. بازار مسکن سالیانی طولانی را در رکود به سر می برد 
و تحرک دلار در بازار ارز ، سبب شد قیمت بازارهای موازی 

مانند بازار طلا، سکه...

نخستین بار دی ماه 96 بود که جبهه نیروهای مردمی انقلاب اعلام موجودیت کرد. مجموعه ای که مدعی بود قرار است 
چتری باشد گسترده بر سر اصولگرایان، چتری که البته از همان ابتدا فراگیری لازم را نداشت.بعد از انتخابات مجلس دهم 
و شورای شهر پنجم و پیروزی لیست اصلاح طلبان در هر دو جبهه انتخاباتی، اصولگرایان دست به کار شدند تا ورق را برای 
انتخابات ریاست جمهوری دوازدهم به نفع خود برگردانند، آنها با تشکیل جبهه مردمی نیروهای انقلاب )جمنا( وارد کارزار 
انتخابات ریاست جمهوری شدند؛ انتخاباتی که البته نتیجه ای به نفع اصولگرایان نداشت.این جبهه اگرچه با شعار چتر فراگیر 
در جریان اصولگرایی اعلام موجودیت کرد اما از همان ابتدا با اقبال بزرگان اصولگرا روبرو نشد. در همان روزهای ابتدایی 

تشکیل جبهه مردمی نیروهای انقلاب علی لاریجانی رئیس مجلس در پاسخ به اینکه آیا اعضای جمنا ...

با هدف کاهش مصارف صنعت فولاد بر زاینده رود صورت گرفت

بهره برداری ازپروژه انتقال پساب از تصفیه خانه های مبارکه به مجتمع فولاد 

آئیـن بهره بـرداری از طرح انتقال پسـاب از تصفیـه خانه فاضلاب 
بـه شـرکت فولاد مبارکـه  روز چهارشـنبه  29 خردادمـاه با حضور 
وزیرنیرو و اسـتاندار اصفهان  و دیگر مسـئولان شـهری ، اسـتانی و 

کشـوری برگزار شد.
پـروژه انتقال پسـاب تصفیه خانه مبارکه به مجتمـع فولاد مبارکه 
بـا هـدف کاهـش بارگـذاری مصارف صنعـت فـولاد بر زاینـده رود 
بـا سـرمایه گـذاری ٨٦٠ میلیـارد تومانـی ایـن مجتمـع بـه بهـره 
برداری رسـید.این پروژه پسـاب خروجی تصفیه خانه های فاضلاب 
شـهرهای مبارکه، صفائیه، کرکوند، دیزیچه، زیباشهر، ورنامخواست 

و زریـن شـهر را بـه مجتمع فـولاد مبارکه منتقـل می کند.

وزیر نیرو :
استقاده ازپساب تصفیه شده 

معضل تامین آب پایدار در کشور را حل می کند
وزیـر نیـرو در این آئین ، رها نکردن پسـاب در طبیعت، در معرض 
خطر قرارندادن بهداشـت عمومی و حفظ محیط زیسـت را از فواید 
اسـتفاده از فاضلاب تصفیه شـده در صنعت دانسـت و گفت: با این 
وجـود باتوجه به شـرایطی که داریـم این کار ما را در آغاز مسـیری 
قـرار مـی دهد کـه معضل تامیـن آب را به شـکل پایدار در کشـور 

حل مـی کند.
رضـا اردکانیـان ضمـن قدردانـی از دسـت انـدرکاران اجـرای این 
پـروژه مهم و تاثیرگذار اظهارداشـت: فولاد مبارکه یکی از مجموعه 
های بسـیار مهم در بحث تولید و اشـتغال کشور اسـت و امیدواریم 

بتوانیـم آب مـورد نیاز این صنعـت را تامین کنیم.
وی بـا بیـان اینکـه آب مایـه حیات اسـت و حیات هـم جلوه های 
مختلفـی دارد، گفـت: خداوند فرموده من آب را به اندازه برای شـما 
نازل می کنم. ما کشـور خشـک و نیمه خشـکی هسـتیم ولی اگر 
از آب بـه نحو صحیحی اسـتفاده کنیم به عنـوان یک منبع حیاتی 
مـی توانیـم حتی در شـرایط متنـوع آب و هوایـی و اقلیمی حیات 
پایدار و مسـتمری داشـته باشـیم.وزیر نیـرو با اعلام اینکـه درحال 
حاضر میزان مصرف آب شـرب و بهداشـتی جمعیت کشـور حدود 
٦ونیـم میلیارد مترمکعب و میزان پسـاب تولیـدی 4.3مترمکعب 
اسـت، گفـت: پسـاب تولیـدی به شـکل خـام بـرای تغذیه سـفره 
های زیرزمینی مفید نیسـت، این درحالی اسـت که دانـش امروز و 
فنـاوری های موجود توصیه به کیفیتی از تصفیه و رهاسـازی برای 
تغذیـه سـفره ها یا مصـارف مجاز از پسـاب تصفیه شـده می کند.

وی یکـی از مطمئـن ترین منابـع برای صنایع در مناطق خشـک 
و کـم آب را بـه شـکل اولیـه فاضـلاب و بعـد از آن فاضلاب تصفیه 

شـده عنـوان کـرد و افـزود: از هـر طریق بـه فکر تامین آب باشـیم 
کـه برگرفتـه از عـدم وضعیت قطعی در تامین آب مورد نیاز شـرب 
و بهداشـت اسـت تـا زمانـی کـه جمعیت هسـت مصرف شـرب و 
بهداشـت هم هسـت و تولید پسـاب مـی کند به طـور قطع حجم 
بالایی از پسـاب را خواهیم داشـت، لذا برای تامین معیشـت مردم، 
تولیـد و گردش اقتصادی و توسـعه کشـور صنایع مـی توانند روی 

پسـاب به عنـوان مهمترین منبع اسـتفاده کنند.

 فولاد مبارکه هوشـمندانه روی  استفاده ازپساب تصفیه 
شده سـرمایه گذاری کرده است

وی ادامـه داد: یکـی از نمودهای تحقق این موضوع مجتمع عظیم 
فولاد مبارکه اسـت که به درسـتی و هوشـمندانه روی این موضوع 
سـرمایه گـذاری کـرده اسـت بـه طـوری که بـا آرامـش خاطر می 
توانیم به سـرمایه گذاری های لازم در جاهایی که شـرایط زیسـت 
محیطـی اجـازه می دهد و توسـعه صنایـع و صنایع تبدیلـی روی 
بیاوریـم. وی بـا تاکیـد براینکـه تلاشـی که بـه عمل آمـده موجب 
قدردانـی اسـت، گفـت: وظیفه خـود مـی دانیم کـه در جهت حل 
تنگناهـا و مشـکلاتی کـه دارنـد بـا مطالعـات لازم کـه از ملزومات 
هـر امری اسـت مشـکلات را حل کنیـم به نحوی کـه این صنعت 

عظیـم دغدغـه ای از حیـث تامین آب مورد نیاز نداشـته باشـد.
اردکانیان با بیان اینکه اسـتفاده از پسـاب تصفیه شـده صرفا برای 
حل مشکل تامین آب نیست، گفت: رها نکردن پساب در طبیعت، 
در معرض خطر قرارندادن بهداشـت عمومی و حفظ محیط زیست 
از فوایـد اسـتفاده از فاضـلاب در صنعت اسـت با ایـن وجود باتوجه 
بـه شـرایطی که داریـم فایده دیگـری با فاصلـه خیلی زیـاد وجود 
دارد کـه اگـر توجـه کنیم تازه در آغاز مسـیری قـرار می گیریم که 

معضـل تامیـن آب را به شـکل پایدار در کشـور حل می کند.
وزیـر نیـرو از توجـه به قیمت واقعی آب به عنـوان مهمترین فایده 
اسـتفاده از پسـاب فاضلاب یـاد کرد و افـزود: توجه به قیمت واقعی 
آب به این معنا نیسـت که انتظار داشـته باشـیم دولت یارانه بدهد 
و مصرف کننده اصلی آب یعنی بخش کشـاورزی در شـرایطی که 
الگوی کشـت مناسـب نیسـت قیمت واقعی آب را بپردازد، بلکه به 
این معناسـت که در مسـیری قرار گیریم که محصولات کشـاورزی 
هـم از ارزش لازم برخـوردار باشـند و بـا آب کمتـر از همیـن مقدار 

بتوانیم محصول خوبی بدسـت آوریم.
وزیـر نیـرو با بیان اینکـه امروز 1 متر مکعـب آب به بخش صنعت 
بـه قیمـت ٨٠٠ تومان عرضه می کنیم، اظهارداشـت: این در حالی 
اسـت که قیمت تمام شـده پسـاب تصفیه شـده هر مترمکعب 14 

هـزار تومـان اسـت. نمی گویم بایـد آب 14 هـزار تومانی به صنعت 
بدهیـم بلکـه ایـن قیمـت بابت حفـظ بهداشـت و محیط زیسـت 
پرداخـت مـی شـود، امـا حداقـل ایـن کمک را بـه ما مـی دهد که 
درجایـی کـه صنعـت را بـا آب ٨٠٠ تومانی می چرخانیـم آیا بهره 
وری لازم را دارد و ایـن دغدغـه را در ذهـن برنامـه ریـزان کشـور در 

بخـش هـای مختلف ایجـاد می کند.

 باید با اسـتفاده صحیـح از آب بهـره وری را در کشـور 
بـالا ببریم

وی ادامـه داد: وقتـی بدانیـم قیمت واقعی آب چقدر اسـت بالاخره 
چاره ای می اندیشـیم که معیشـت کشـاورز و شـرایط سـخت آن 
لحـاظ شـود، یعنی بجای اینکه 1٠ هـزار مترمکعب برای هر هکتار 
برنـج کاری مصـرف کنیـم در برخی مناطق تـا 5٠ هزار مترمکعب 
از آب برای کشـت برنج اسـتفاده می شـود که این موضوع آسـیب 

پذیـری مـا را بـالا و تـاب آوری مـا را کم می کند.
وزیـر نیـرو با تصریح براینکه خوشـبختانه مجموعه فعالیـت ها در 
راسـتایی اسـت که در مسـیر صحیحی رو به جلو هسـتیم، گفت: 
سـازو کار کمیتـه های اسـتانی سـازگاری با کم آبی بـه این صورت 
اسـت کـه به این مسـائل توجه کـرده و همکاری های بین بخشـی 
مـورد توجـه قرار گیرد.اردکانیـان  با تاکید براینکه امروز لازم اسـت 
هرکدام در سـنگرهای انفرادی قرار نگیریم و بدانیم مسـاله جمعی 
و مشـترک اسـت، افـزود: باید بدانیـم که کار صنعت و کشـاورزی و 
محیـط زیسـت بـه هم گـره خـورده اسـت و ان شـا الله بـا حضور 
مدیـران هوشـمند و حمایت دسـتگاه هـای اجرایی بیـش از پیش 
در اسـتفاده صحیـح از آب بتوانیم بهـره وری را در کشـور بالا ببریم.

وزیـر نیـرو در پایان بار دیگر از زحمات و پیگیری های همه دسـت 
انـدرکاران اجـرای ایـن پـروژه قدردانی کرد و گفت: اسـتان اصفهان 
در سـال هـای اخیر با شـرایط سـختی از حیث موضـوع آب مواجه 
بوده و فشار بیشتری بر دوش مدیران و نمایندگان این استان بوده، 
ایـن درحالـی اسـت که صبـوری مردم باعث شـده خداونـد درهای 
رحمت خود را به روی ما بگشـاید و با شـکرگذاری این نعمت الهی 

سـال های بهتری پیش رو خواهیم داشـت.

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه :
فولاد مبارکه  50 درصد

 سهم تولید فولاد کشوررا داراست
مدیرعامـل شـرکت فـولاد مبارکـه نیـز در ایـن آئیـن گفت:فولاد 
مبارکه تقریبا 5٠ درصد سـهم تولید 24 میلیون تنی فولاد کشـور 

را برعهـده دارد و تنهـا تولیـد کننده انواع ورقهای فلزی هسـتیم، و 
فـولاد مبارکـه در تمـام نقاط کشـور نقش پررنگـی را ایفا میکند. 

حمیدرضـا عظیمیان بـا بیان اینکه فـولاد مبارکه حـدود 25٠٠٠ 
پرسـنل را در مجموعـه خـود دارد گفـت: با تولید ورقهـای رنگی و 
سـایر تولیـدات در سـه دهـه فعالیت نقش موثـر خود را ایفـا کرده 
اسـت.وی ادامه داد: فولاد مبارکه دومین شـرکت بورسـی در سطح 
کشـور اسـت که سـالیانه مبلغ حدود هزار پانصد میلیارد تومان به 

دولـت مالیات پرداخـت می کند.
وي بـا بیـان اینکـه فـولاد مبارکـه بـدون آب نمي تواند بـه کارش 
ادامـه دهـد، درخواسـت کرد بـا طرح انتقـال آب از چم آسـمان به 
فولاد مبارکه که اضافه برداشـت آب نیسـت و تاکنون 5٠ درصد آن 

اجرا شـده، موافقت شـود.
وي همچنیـن بـا تاکیـد بـر اینکـه صـورت وضعیـت سـد تونـل 
کوهرنگ سـه ظـرف 24 سـاعت پرداخت مي شـود، تصریـح کرد: 

کوهرنگ سـه مشـکلي بـراي تامیـن اعتبار نـدارد. 
وي افـزود: مشـکل وزارت نیرو مشـکل ما و مشـکل فـولاد مبارکه 

مشـکل وزارت نیـرو اسـت و نیاز بـه همیاري دولـت داریم.

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان : 
2۷۷ میلیون مترمکعب پساب 

به شرکت فولاد مبارکه انتقال می یابد
مدیر عامل شـرکت آب و فاضلاب اسـتان اصفهان  نیز دراین آئین 
گفـت: در حـال حاضر 1۷2 میلیون متر مکعب پسـاب در اصفهان 
تولیـد می شـود کـه معـادل 5 هـزار و 45٠ لیتر در ثانیه اسـت که 
از ایـن میزان پسـاب تولیدی معـادل 2۷۷ میلیـون متر مکعب، به 

شـرکت فولاد مبارکه انتقـال می یابد.
هاشـم امینـی بـا بیـان اینکـه شـرکت فـولاد مبارکـه با سـرمایه 
گـذاری در اجرای شـبکه فاضلاب منطقـه مبارکه در قالب قـرارداد 
بیـع متقابـل با آبفا اصفهـان موفق به تخصیص پسـاب این منطقه 
بـه ایـن واحـد صنعتی شـد، گفـت: در سـال 92 سـرمایه گـذاری 
12٠٠ میلیـارد ریالـی شـرکت فولاد مبارکـه در قالب قـرارداد بیع 
متقابـل میان شـرکت آبفـا اصفهان و فـولاد مبارکه صـورت گرفت 
کـه بـه موجب آن مقرر شـد حـدود 5٠٠ کیلومتر شـبکه فاضلاب 

در شهرسـتان های مبارکـه و لنجـان اجرا شـود.
وی با اشـاره به سـرمایه گذاری بخش خصوصی در اجرای شـبکه 
فاضـلاب منطقـه مبارکـه گفـت: سـرعت اجـرای شـبکه فاضلاب 
بـا سـرمایه گـذاری بخش خصوصـی در منطقـه مبارکـه 1٨ برابر 

میانگین 19 سـال گذشـته بوده اسـت.
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ضربات متقابل، حملات 
تاکتیکی، جنگ، یا بازدارندگی؟!

با ایران، در آستانه پایان ضرب الاجل  تقابل آمریکا 
دوماهه تهران برای حفظ برجام، شدت یافته است؛ ارزیابی 
صحیح و دقیق از »وضعیت«، ضرورت تصمیم درست 

است. هیچکس نمی تواند تضمین دهد که، هر اقدام نظامی مستقیم از سوی هر یک از 
طرفین، در شرایط و وضعیت جاری، صرفاً در حد یک »حمله تاکتیکی« متوقف شود.  
اول؛ اینک شاهد تصاعد تهدید، و انتقال ضربات متقابل خفیف، از محیط نیابتی به محیط 
مستقیم هستیم؛ این وضع، خطر تصاعد بحران تا وقوع برخورد را بشدت افزایش داده 
است! در افق پشت سر، پُلی برای بازگشت طرفین به »موازنه برجامی« دیده نمی شود؛ نه 
ایالات متحده از إعمال حداکثر زور و فشار نرمش نشان می دهد، و نه جمهوری اسلامی 
ایران تن به نامعادله »حاصل جمع صفر« می دهد.هنوز برجام می تواند نقش »گُدار« 
برای عبور طرفین از این جریان خروشان تضاد و تقابل را داشته باشد؛ اما، دولت ترامپ، 
خود را برای تحمیل زور بی منطق و اجبار ایران به تسلیم، مصمم نشان می دهد. ایران 
نیز هنوز از همه ظرفیت های بازدارنده و مشوق خود بهره نبرده است! دوم؛ تقریباً تمام 
راهکارهای دیپلماتیک برای قانع کردن طرفین به خاتمه منطق »فشار و مقاومت متقابل«، 
ناکام مانده است.بنظر می رسد مدل تقابل طرفین اینکه بر »تصاعد تهدید« متمرکز است. 
هر طرف، با استفاده از بیشترین امکانات مادی و معنوی خود، طرف مقابل را از عاقبت 
نافرجام »برخورد بزرگ« می ترساند.هدف این است که، طرف مقابل از ترس ورود به یک 
جنگ پرهزینه و پرشدت، شرایط حریف را در آخرین لحظه، بپذیرد. )الگوی بازی مرگ یا 
چیکن-گیم( تا کنون، اما هیچکدام از طرفین بجز تغییراتی در بعضی مواضع، خط مشی 
کلی خود را تغییر نداده اند.طی دو ماه اخیر، رویکرد دیپلماسی همه جانبه و راهبردی 
ایران، بخصوص در بُعد »دیپلماسی نظامی و امنیتی«، شدت مواضع تندروانه ترامپ و 
دولت او را کاهش داد، و مسیر تهدید سخت، به ارسال پیام های مذاکره تغییر کرد؛ امّا، 
مداخلات عوامل ثالث، بویژه شرارت در سابوتاژ و عملیات خرابکارانه در خلیج فارس و 
دریای عمان، شرایط را متلاطم کرد.سوم؛ در دور جدید تحولات صحنه، نیرویی تلاش 
نموده تا »ضربات متقابل بازدارنده« یا »ضربات انصراف دهنده خفیف« را، از عرصه های 
نیابتی به عرصه های مستقیم، انتقال دهد.طرفین با پیروی از اصول تقابل راهبردی، »نظام 
هشت ضلعی تصمیم راهبردی« یکدیگر را، شامل:۱- ادراک۲- انگیزه۳- هدف۴- اراده 
۵- توان ۶- سازمان۷- برنامه۸- اقداممورد هدف قرار داده اند. )أکُتاگونال سیستم(.انتقال 
ضربات انصراف دهنده / بازدارنده خفیف، از محیط نیابتی به محیط مستقیم، یک مرحله از 
جهش و تصاعد بحران است. همزمانی این تحولات با تغییر رویکرد ایران نسبت به حقوق 
برجامی خود، معنای دقیق تری به اقدامات مخرب آمریکا داده است.حمله مشکوک به 
کشتی هایی در بندر فجیره، )همزمان با اجلاس های سه گانه عربستان(، تجاوزات پی درپی 
هوایی و اعزام ناو و پهپاد و نیروی آمریکایی به منطقه، تمهیدات ستادی و ملی در آمریکا 
برای آمادگی برخورد، تهدید به عملیات نظامی تاکتیکی علیه تأسیسات هسته ای ایران، 
اقدام مشکوک در حمله به کشتی ژاپنی هنگام حضور نخست وزیر در ملاقات با مقام 
عالی رهبری جمهوری اسلامی ایران، بازسازی تیم نظامی دولت آمریکا، و نهایتاً تجاوز 
کامل ترین پهپادهای تجسسی آمریکا به حریم فضایی ایران، و سرنگون سازی آن توسط 
ایران، مجموعاً وقایعی بسیار مهم و مؤثر ارزیابی می شود.چهارم؛ اطلاعات و ارزیابی ها از 
محیط داخلی و تقابل عملیاتی طرفین، نشانگر افزایش حملات متقابل به »مرکز تصمیم 
راهبردی« بخصوص اراده طرفین است. حتماً اعزام کامل ترین پهپاد آمریکایی، و اسقاط 
آن توسط ایران، آخرین ضربات متقابل نیست؛ انتظار می رود ترامپ، شخصاً در آخرین 
اظهار نظر خود، ایران را تهدید به ضربه نظامی نماید.اخیراً از پومپئو، اظهار نظری راجع 
به احتمال یا ضرورت وارد کردن یک حمله تاکتیکی به ایران منتشر شد؛ شاید اولین 
موضع گیری رئیس جدید پنتاگون در خصوص یک اقدام خطرساز باشد. در این صورت، 
شاید »اولین اشتباه او، آخرین اشتباه اش باشد«.بنظرم، هیچکس نمی تواند تضمین دهد 
که، هر اقدام نظامی مستقیم از سوی هر یک از طرفین، در شرایط و وضعیت جاری، 
صرفاً در حد یک »حمله تاکتیکی« متوقف شود؛ شانس تصاعد بحران، بسیار بیشتر 
از شانس مهار بحران از طریق ضربات بازدارنده است.بنظر می رسد، وقوع جنگ، بیش 
از پیش محتمل است، مگر آنکه، نیروی سومی، قوی تر از فشار طرفین بر یکدیگر، وارد 
معادلات منطقه شود.پنجم؛ اگر طرف آمریکایی - به رغم تکذیب- در حال تمهید یک 
ضربه )تاکتیکی، یا اساسی( به جمهوری اسلامی باشد، آنگاه، ایران نیز وفق الگوی »ضربه 
دوم بازدارنده«، سعی در »هشدار نظامی« به نیروی مقابل دارد.در این صورت، حتی بدون 
دخالت نقش مثلث شرارت در منطقه و دیگر عوامل بین المللی، »تصاعد تهدید«، به 
»تصاعد بحران« تبدیل می شود.بدین ترتیب، روند »هشدارهای محدود نظامی طرفین«، 
خود قوی ترین عامل برای افزایش احتمال آغاز جنگ است!اینک دیگر فرصتی برای 
سخن گفتن از »ضرورت یا تقبیح« جنگ نیست، بلکه، باید بر »چگونگی جایگزین کردن 
جنگ« در آخرین لحظات، یا »مهار دامنه و زمان جنگ مقَدَّر« تمرکز داشت.چگونه 
می توان دامنه، زمان و آثار ویرانگر جنگ مقدر را محدود کرد! پس از تصاعد »ضربات 
محدود بازدارنده«، چه شانس یا چه امکانی برای ختم این زورآزمایی مقتدرانه طرفین، 
وجود دارد؟ سو محاسبه، طرف آمریکایی را بر تداوم نمدمالی، تشدید فشار همه جانبه و 
احتمالاً حمله تاکتیکی وامی دارد، و، منطق بازدارندگی، ایران را به مدل »النصر بالرّعب« 
هدایت می کند!آیا هنوز فرصتی برای دیپلماسی و راهی برای اصلاح اشتباهات آمریکا 

وجود دارد؟
* مدیر مؤسسه پژوهش های راهبردی تصمیم

سلام آقای رئیس جمور ترامپ!
 آقای رئیس جمهور ترامپ، روز پنجشنبه را تمام وقت 
با سقوط گلوبال هاوک درگیر بوده اید و مشاوران بسیاری 
با شما سخن گفته اند. شما رئیس جمهور آمریکا هستید 
و مختارید با مشاوران تان مشورت کنید، اما پیرمردی در 
آمریکا هست که امسال نود ساله شده و احتمالاً بسیار 

بیشتر از مشاوران نزدیک تان می تواند به شما مشورت بدهد. او کسی جز »ایمانوئل 
والرشتاین« )Immanuel Wallerstein( نیست. او چیزی درباره شیوه مواجهه کوتاه مدت 
با مسأله ایران به شما نخواهد گفت، اما ماهیت مسأله را به گونه ای روشن می کند که در 
تصمیم گیری کمک تان خواهد کرد.ما متن سخنرانی او را با عنوان »موقعیت ژئوپلتیک 
ایالات متحده از ۱۹۴۵: از هژمونی تا افول غیرقابل بازگشت« منتشر کردیم.او در بخشی 
از سخنانش گفت: »ایران در آمریکا دو دوست دارد: افکار عمومی و نیروهای مسلح 
به استثنای نیروی هوایی. هیچکدام از آن ها دوستدار جنگ نیستند. … مسأله ای که 
می خواهم از این جا به آمریکایی ها بگویم این است که آمریکا امروز آن طور که فکر می کند 
قدرتمند نیست.شما به ایرانی ها می توانید بگویید که ایران آن قدر که فکر می کند قدرتمند 
نیست. من هم وقتی به کشور چین بروم به چینی ها همین را خواهم گفت که چین 
آن طور که خود تصور می کند قدرتمند نیست. در واقع هیچ کشوری آن طور که فکر 
می کند قوی نیست و این یکی از واقعیت های بحران ژئوپلتیکی است که در آن به سر 
می بریم. توهم قدرت موجب طفره رفتن از سیاست های مفیدی می شود که می توانستند 
کارآیی داشته باشند، یعنی صرف چنگ و دندان نشان دادن و قدرت نمایی کردن کاری 
از پیش نمی برد.مسأله واقعی آمریکا این است که چگونه از لحاظ روانی و جمعی با افول 
کنار بیاید؛ آمریکا از اواخر دهه ۱۹۳۰ مجادله بزرگی موسوم به مداخله گرایی و انزواطلبی 
داشت. کشور در آن موقع هنوز دچار شکاف بود که وارد جنگ جهانی و سپس به عنوان 
یک قدرت هژمونیک سر برآورد … و همین طور به مرحله ای رسیدند که مردم آمریکا را 
متقاعد کنند مسئولیت های خود را در جهان ایفا کنند و به عنوان یک قدرت آماده انجام 
هر گونه اقدامات باشند.این روند ۳۰ سال طول کشید که مردم آمریکا را متقاعد نمایند تا 
یک مضمون را درونی نمایند، اما این تصور درونی شده کم کم مضمحل می شود. خیلی 
دشوار است، آن ها مجبور بودند سی سال بعد به مردم بگویند تصور درونی شده را از ذهن 
بیرون کنند، در حالی که سی سال قبل برای درونی کردن آن در اذهان سعی کرده بودند. 
لذا آمریکا خسته و در حال یک فرود و افول آرام است.چگونه ممکن است مردم قبول 
کنند که آمریکا قدرتمندترین کشور در جهان نیست و دیگر از این تصور که کشورشان 
بی نظیرترین سرزمین است ذهن خود را آزاد کنند و آنگاه بپذیرند که کشورها خوب و 
شگفت انگیز زیادی وجود دارد. باورش کمی سخت است مخصوصاً برای نیروهای سیاسی 

در داخل کشور این بزرگ ترین مشکل آمریکاست.«
*  عضو هیئت علمی دانشگاه شهید بهشتی

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح :

شرایط پیچیده و مشکوکی در منطقه حاکم است
وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح معتقد است شرایط بسیار پیچیده و مشکوکی 

در منطقه وجود دارد و سعودی ها نیز کورکورانه در کنار آمریکایی ها قرار گرفته اند. 
امیر سرلشکر امیر درباره این که گفته می شود آمریکایی ها با تحرکاتی در منطقه دنبال 
یک یازده سپتامبرسازی دیگر هستند، گفت: شرایط بسیار پیچیده و مشکوکی در منطقه 
وجود دارد. وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح تاکید کرد: مجموعه ای از تحولات 
در حال وقوع است و به نظر می رسد همه این ها در راستای سیاست های کلی برای 
ایجاد ایران هراسی و ایجاد اجماع علیه جمهوری اسلامی است.وی در پاسخ به سوالی 
دیگر مبنی بر این که آیا سعودی ها در کنار آمریکا برای ایران هراسی و اجماع جهانی 
علیه کشورمان قرار دارند، عنوان کرد: بلاتردید در همه موضوعات، سعودی ها متاسفانه 
کورکورانه در کنار آمریکایی ها قرار دارند و حتی منافع خودشان را هم در این زمینه 

لحاظ نمی کنند.

رهبر انقلاب در دیدار دست اندرکاران کنگره شهدای استان کردستان:

شهادت در کردستان با فداکاری 
و مجاهدت بیشتر توأم بوده است

رهبر انقلاب فرمودند: شهادت در این منطقه یک شهادتی است که با فداکاری بیشتر، 
با تلاش و مجاهدت صادقانه  واضحی همراه بوده است.

به گزارش مهر به نقل از دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آیت الله خامنه ای، بیانات رهبر 
معظم انقلاب اسلامی در دیدار دست اندرکاران کنگره بزرگداشت ۵۴۰۰ شهید استان 
کردستان که در تاریخ ۲۷ خرداد ۹۸ برگزار شده بود، صبح امروز در محل این همایش 
در سنندج منتشر شد.حضرت آیت الله خامنه ای در این دیدار، شهدای عزیز کردستان 
را متمایز از مناطق دیگر کشور برشمردند و گفتند: مبارزان کردستان در عین مبارزه با 
دشمن خارجی، در داخل خانه و محیط زندگی خود نیز با ضد انقلاب در جنگ بودند، 

بنابراین شهادت در این منطقه با فداکاری بیشتر و با مجاهدت صادقانه توأم بوده است.
رهبر انقلاب اسلامی، مزیت دیگر مردم کردستان را خنثی کردن توطئه اختلاف افکنی 
قومی و مذهبی خواندند و خاطرنشان کردند: کشور ما از لحاظ تنوع قومی کم نظیر است 
و اقوام مختلف تحت نام بزرگ ایران و ملت ایران در کنار هم زندگی می کنند، البته 
دشمنان از ابتدا قصد داشتند از اختلافات مذهبی و قومی برای شکست جمهوری اسلامی 
استفاده کنند اما عناصر مؤمن و هوشمند در کردستان و همچنین در آذربایجان غربی، 
این توطئه را خنثی، و با خدمت به انقلاب، دشمن را مأیوس کردند.ایشان تکریم شهیدان 
و خانواده های آنان را وظیفه آحاد مردم و مسئولان دانستند و با تأکید بر تولید آثاری که 
خروجی آنها شناساندن قدر و عظمت کار شهیدان برای کشور باشد، افزودند: مردم و 
بویژه نسل جوان باید بدانند برای پایه گذاری و محکم کردن پایه های انقلاب و پیشرفت 
و سربلندی این شجره طیبه و پر افتخار چه تلاش هایی انجام شده است.حضرت آیت الله 
خامنه ای همچنین با اشاره به سیاست غلط و معیوب رژیم پهلوی در عقب نگه داشتن 
مناطق کردنشین، خطاب به مسئولان استان بر کار عمرانی و تلاش و پیگیری برای 

جبران عقب ماندگی های استان تأکید کردند.

حجت الاسلام حاج علی اکبری در خطبه های نماز جمعه تهران: 

تنگه هرمز گورستان متجاوزان
 به خاک ایران خواهد بود

خطیب موقت نماز جمعه تهران تاکید کرد: تنگه هرمز بخش ویژه سرزمین ما است و 
تنگه هرمز گورستان متجاوزان به خاک ایران خواهد بود. 

حجت الاسلام محمدجواد حاج علی اکبری در خطبه های نماز جمعه  تهران با اشاره 
به مسئله عفاف و حجاب گفت:  یکی از مهمترین جلوه های تقوای الهی در جامعه ایمانی 
و انقلابی، »حجاب و عفاف« است.خطیب موقت نماز جمعه تهران تاکید کرد: حجاب 
و عفاف، یک حکم پر حکمت، مترقی، بدیع، ریشه دار، جاری در همه ادیان، فرازمانی و 
فرامکانی و نص صریح قرآن کریم و فرمان موکد الهی است و اگر به این حکم بدیع و 
مترقی با دقت توجه کنیم، درمی یابیم که این حکم تامین کننده احترام و حق شرافت 
و منزلت انسانی بانوان در محیط زندگی جمعی است.وی خاطر نشان کرد: عفاف همان 
ریشه هایی است که در کنار حیا تعریف می شود و در شخصیت انسان است و حجاب، 
همان پوششی است که در جامعه از آن صحبت می کنیم و قرار گرفتن این دو واژه در کنار 
هم، ترکیب صحیحی را می سازد، اساسا مسئله حجاب و عفاف به زمینه سازی برای حضور 
مفید و موثر  زنان در زندگی اجتماعی برمی گردد.علی اکبری با بیان این که زن مومن با 
حجاب و عفاف خود به صراحتا اعلام می کند که من نه طعمه مردان هوس باز و نه متاعی 
برای جیب سوداگران هستم،گفت: حجاب و عفاف پشتوانه محکمی برای سالم سازی 
محیط اجتماعی است، حجاب برای مردان محدود کننده ازٓادی های مخاطره امٓیز آن ها 
است و از سرمایه های ارزشمند بانوان حفظ می کند.وی تاکید کرد:سرمایه هویتی ملت ما، 
نجابت و حیا ایرانی است. راهبرد جدی و قطعی جبهه استکبار در نبرد، ایجاد ولنگاری و 
گسترش بی حیایی است که در انجام آن فوق تخصص دارند. آن ها به نجابت و حیا بانوان 
ما حسادت می کنند، زیرا فاقد آن هستند.وى گفت: جامعه استکباری تجربه تاریخی برای 
رویارویی با تمدن اسلامی را در اختیار دارد و رهبر حکیم ما سال ها پیش یاداوٓری کردند 
که ماجرا، ماجرای عادی نیست. در این میدان خطیر، حجاب و عفاف زنان و دختران ما  
به عنوان نماد اصلی هویت ایران مورد هدف قرار گرفته است. حجاب سنگر هویتی ملی 
ما است و ایرانیانِ با بصیرت برای این سنگر قرن ها تلاش و مبارزه کرده اند و زنان جامعه 

ما باشکوه ترین نوع حجاب را در انجام حکم الهی انتخاب کردند.

علی شمخانی: 

اگر حمله ای علیه ما انجام شود
 متجاوز پشیمان خواهد شد

دبیر شورای عالی امنیت ملی کشورمان در گفت وگو با یک رسانه روسی با اشاره به 
اینکه ایران اظهارات رئیس جمهور آمریکا را جدی نمی گیرد، گفت که سیاست های 

خصمانه ترامپ در نهایت با شکست مواجه خواهد شد.
علی شمخانی دبیر شورای عالی امنیت ملی ایران در گفت وگو با روسیا الیوم گفت: 
سیاست تحریم و جنگ اقتصادی علیه ملت ایران که دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا 
آن را در پیش گرفته است اهداف خود را محقق نکرد. این سیاست ترامپ خصمانه 
است و در نهایت با شکست مواجه خواهد شد.وی افزود: ایران نه ترامپ و نه اظهاراتش را 
جدی نمی گیرد.علی شمخانی گفت: ما پانزده کشور همسایه داریم؛ با توجه به مرزهای 
جغرافیایی و محیط اقتصادی و همچنین حضور ملت ایران در صحنه، تحریم های آمریکا 
با شکست مواجه خواهد شد همانطور که در دو سال و نیم گذشته این اتفاق افتاد.دبیر 
شورای عالی امنیت ملی کشورمان گفت: سیاست های ایران واضح و در راستای حمایت 
از ثبات و امنیت است. تهران به هیچ طرفی حمله نکرده و نخواهد کرد، اما اگر حمله ای 

علیه ما انجام شود متجاوز پشیمان خواهد شد.

مسعود پزشکیان: 

اجازه ندهیم بیگانگان، ما را به جان هم بیندازند
نایب رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: امروز در برنامه های تلویزیونی شاهد دعوا 
و اختلاف در بسیاری از کشورهای اسلامی هستیم. اجازه ندهیم بیگانگان و کسانی که 

حتی کتاب دینی شان هم یکی نیست، ما را به جان هم بیاندازند.
مسعود پزشکیان در مراسم اختتامیه چهارمین جشنواره بین المللی خلاقیت و نوآوری 
تبریز در هنرهای اسلامی و صنایع دستی با بیان این مطلب اظهار کرد: نباید اجازه دهیم 
رئیس جمهور آمریکا که معلوم نیست چگونه فکر می کند، ما را به جان هم بیاندازد. با 
تمامی مسلمانان دست خواهیم داد، اما در مقابل زور و قلدری خواهیم ایستاد؛ چرا که 
خداوند این اراده را به ما مسلمانان داده است.وی در ادامه با بیان اینکه وقتی هنر در جایی 
حک می شود، پیامش را به نسل های بعدی منتقل می کند، اظهار کرد: باید این هنرها را 
قدر بدانیم، هنرمندان مختلف از چندین کشور جهان اسلام که در این جشنواره حاضر 
هستند، می توانند پیام وحدت، انسجام، همدلی و قدرت مسلمانان را به جهانیان برسانند.

رئیس ستاد انتخابات کشور: 

مجریان انتخابات به هیچ احدی وامدار نیستند
رئیس ستاد انتخابات کشور گفت: مجریان انتخابات، به هیچ عنوان به احدی وامدار 
نیستند و باید امانتدار رأی مردم باشند.جمال عرف در جلسه ستاد انتخابات و مدیران 
سیاسی استان کردستان با اشاره به این که ما به عنوان مدیران نظام، با علم و آگاهی نسبت 
به شرایط کشور و سختی های مدیریت، مسئولیت را پذیرفته ایم تا به مردم و نظام خدمت 
کنیم، اظهار کرد: اساساً اصالت مدیریت، مدیریت در شرایط سختی و بحران است. همه 
ما مدیران می دانیم که با ظالمانه ترین و غیرقانونی ترین تحریم های تحمیلی مواجهیم و در 
چنین شرایطی، ضرورت دارد نمایندگان عالی دولت در حوزه های خود، با قوت و قدرت و 
بر اساس یک نقشه راه سنجیده و حساب شده، به وظایف خود عمل کنند.وی همچنین 
با بیان اینکه مجریان انتخابات، به هیچ عنوان به احدی وامدار نیستند و باید امانتدار رأی 
مردم باشند، ادامه داد: مکانیزم و سازوکار انتخابات در کشور، اجازه تخلف گسترده و تعیین 
کننده را نمی دهد اما لازم است حتی در حد تخلفات کوچک هم مراقبت و نظارت جدی 
انجام شود.رئیس ستاد انتخابات کشور در پایان با تأکید بر وظیفه ذاتی وزارت کشور در 
خصوص برگزاری انتخاباتی سالم و امن بر ضرورت رعایت دو اصل بیطرفی و قانون مداری 

توسط مجریان انتخابات، تأکید کرد.

همه  است:  معتقد  مجلس،  امید  فراکسیون  عضو 
جریان های سیاسی ظرفیت گفت وگو با هم را دارند زیرا 
این پیام را از کردم دریافت کردند اما این گفت وگو باید به 

آشتی ملی بینجامد. 
 پروانه مافی در خصوص ضرورت های گفت وگوی 
ملی در کشور، گفت: گفت وگو اصولی دارد و شرایط فعلی 
کشور هم اقتضاء می کند که ما از مرحله گفت وگو عبور 

کنیم و به مرحله آشتی ملی برسیم.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و 
پردیس در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: مباحث 
جدی برای تعاملات سیاسی و ائتلاف باید ماحصل گفتگو 
و آشتی ملی باشد. متاسفانه در سال های گذشته جناح ها 

بر سر راه یکدیگر مانع ایجاد کردند و با کارشکنی به رقابت 
پرداختند که در شرایط کنونی باید کنار گذاشته شود.

وی افزود: ما با مشکل جدی در حوزه سیاست خارجی 
مواجهیم لذا جریان های سیاسی برای تلطیف شرایط باید 
انسجام خود را حفظ و این همگرایی و وحدت را اعلام 
کنند. اعلام همگرایی و انسجام هم باید در عمل نشان 
دهیم.مافی معتقد است: گفت وگوها باید به آشتی بینجامد 
تا در سایه سیاست تکامل گرا، جناح ها و جریانات سیاسی 
و احزاب افراد کارآمد را برای مجلس یازدهم و دولت بعد 
انتخاب کنند، مجلس برآمده از همگرایی قطعا تاثیرگذاری 

دو چندان خواهد داشت.
کرد:  تصریح  دهم  مجلس  در  مردم  نماینده  این 

کارآمدی،  بلکه  باشد  فعالیت ها  محور  نباید  سیاست 
مشروعیت و پیشبرد اهداف نظام باید محور قرار بگیرد، 
جریانات و احزاب هم با برگزاری نشست های هم اندیشی 
و گفتگوی ملی باید این محوریت را رقم بزنند.وی ادامه 
داد: ما در آینده نزدیک باید به مردم خبر دهیم که به 
مرحله آشتی ملی رسیدیم و در صحنه اجرا سیاست های 
تکامل گرا را عملی کنیم.عضو فراکسیون امید مجلس 
شورای اسلامی، تاکید کرد: هر دو جریان اصلی سیاسی 
کشور ظرفیت گفت وگو و آشتی ملی رادارند، به نظر گروه 
های سیاسی هم از این وضعیت خسته شدند و این پیام را 
از مردم دریافت کردند که مردم دنبال کارآمدی هستند. 

اگر اراده ایجاد شود، آشتی ملی هم تحقق پیدا می کند.

پروانه مافی:

گفت وگو باید مسیر تحقق آشتی ملی را هموار کند

گذاری  سیاست  عالی  شورای  عضو 
به  دلایل  از  یکی  گفت:  طلبان  اصلاح 
ثمر نرسیدن برنامه ریزی های در ایران 
حضور  و  حزبی  رویکرد  و  نگاه  غیبت 
نداشتن احزاب قوی و سازمان یافته است، 
به همین دلیل کشور به صورت »ملوک 
الطوایفی« یا »مجمع الجزایری« اداره و 

مدیریت می شود. 
»حجت الاسلام والمسلمین محسن 
رهامی« در گفت وگو با ایرنا، در پاسخ 
فلسفه  و  کارکرد  که  پرسش  این  به 
حزب و تحزب در ایران چیست؟ اظهار 
کرد: وظیفه حزب تبدیل مدیریت ملوک 
الطوایفی و مجمع الجزایری به کارکرد و 
اداره کشور به صورت مدیریتی متشکل 
و پاسخگو است. یکی از مشکلاتی که 
کشور ما از ابتدا با آن مواجه بوده است، 
عدم توجه به مدیریت منسجم، نهادینه 
و متشکل و نداشتن رویکرد حزبی است 
چشم  به  را  مدنی  نهادهای  همیشه  و 
مزاحم نگاه می کردیم.عضو شورای عالی 
سیاست گذاری اصلاح طلبان یادآور شد: 
در دوره های مختلف تلاش هایی صورت 
گرفت که در قالب برنامه های پنج ساله و 
بودجه سالیانه کشور به سمت برنامهریزی 
میان مدت و بلندمدت سمت و سو داده 

شود ولی هرگز موفق نبوده ایم.
وی در تشریح علل و عوامل موفق 
نبودن برنامه ریزی های چند دهه گذشته 
کشور، خاطرنشان کرد: ایران و کره جنوبی 
همزمان شروع به مونتاژ خودرو کردند و 
حتی ایران ناسیونال )ایران خودرو( زودتر 
از صنایع کره جنوبی شروع به کار کردند. 

اکنون که بیش از ۵۱ سال از شروع به 
کره  و  ایران  سازی  خودرو  صنایع  کار 
جنوبی گذشته است، مشاهده می کنیم 
خودروهای ساخت کره جنوبی در رقابت با 
صنایع خودرو سازی ایتالیا، آلمان، انگلیس 
و آمریکا هستند.رهامی ادامه داد: آنها در 
حوزه هایی که از ۶۰ سال قبل برنامه ریزی 
کرده اند، به صورت پلکانی و رو به جلو در 
حال رشد و توسعه صنایع خود بوده اند. 
یکی از دلایل به ثمر نرسیدن برنامه ریزی 
های در ایران غیبت نگاه و رویکرد حزبی 
و حضور نداشتن احزاب قوی و سازمان 
یافته است و دلیلش اداره کشور به صورت 
ملوک الطوایفی یا مجمع الجزایری است.

وی با اشاره به اینکه همه در زیر یک 
پرجم هستیم ولی مانند مجمع جزایر جدا 
افتاده عمل می کنیم، بیان کرد: در مسائل 
کلان کشور تصمیمات شخصی بر برنامه 

ریزی های متشکل اولویت دارد.
عالی  شورای  رئیسه  هیأت  عضو 

یادآور  طلبان  اصلاح  گذاری  سیاست 
شد: اولین دوره مجلس شورای اسلامی 
در سال ۵۸ که ما به عنوان نماینده وارد 
سال  با  اسلامی شدیم  مجلس شورای 
۱۳۹۸ که برای انتخابات مجلس آماده 
می شویم از لحاظ کیفیت انتخاب، گزینش 
و ساماندهی مجلس تفاوت چندانی نکرده 
براساس  است و هنوز به صورت مجزا، 
شرایط قومی، توانایی شخصی و مالی یا 
به این دلیل که مورد حمایت یک چهره 
کاریزما هستیم، از مردم رأی می گیریم و 

وارد مجلس می شویم.
لیست  نمایندگان  از  خیلی   *
را  همدیگر  انتخاب  قبل  تا  امید 

نمی شناختند
رهامی ادامه داد: کاندیدای نمایندگی 
هم  هنوز  اسلامی  شورای  مجلس 
در  طایفه ای  یا  قوم  رأی  جذب  برای 
شهرستان خودشان در مجالس تحریم 
شرکت می کنند، این در حالی است که 

چندصد حزب در کشور وجود دارد که 
فقط می توانند در قالب ائتلاف در کلان 
شهرها موفقیتی داشته باشند. در نهایت 
هم احزاب تا انتخابات بعدی نه پاسخگو 
هستند و نه افرادی که به واسطه ائتلاف 
وارد مجلس می شوند به حزب و ائتلاف 
می دهند.وی  پس  جوابی  خود  حامی 
ادامه داد: ما پس از چهل سال نمی توانیم 
اصل  و  کنیم  برگزار  حزبی  انتخابات 
پاسخگویی را تقویت کنیم، به همین دلیل 
است که در برنامه ریزی از کره جنوبی 
عقب افتادیم. من به عنوان رئیس کمیته 
انتخابات شورای هماهنگی اصلاح طلبان 
و عضو هیأت رئیسه شورای عالی سیاست 
گذاری با دیگر اعضا به زحمت لیست 
انتخاباتی تهیه کردیم و افراد اصلاح طلب 
یا متمایل به اصلاحات را از سراسر کشور 
مورد حمایت قرار دادیم.عضو هیأت رئیسه 
اصلاح  گذاری  سیاست  عالی  شورای 
طلبان اظهار کرد: لیست امید توانست 
حدود ۱۶۰ نفر را به مجلس بفرستند. 
خیلی از نمایندگان تهران که از طریق 
لیست اصطلاح طلبی وارد مجلس شدند 
همدیگر را نمی شناختند. این افرادی که 
وارد مجلس شدند اگر سال ها در یک یا 
چند حزب در کنار هم کار می کردند، 
برای امر نمایندگی از قبل برنامه ریزی و 
هدف داشتند.رهامی با اشاره به اشکالات 
سیستم اداره کشور و تعدد مراکز تصمیم 
گیری در حوزه های مختلف، افزود: یکی از 
راه های باز شدن این گره ها تشکیل احزاب 
گرایش های  و  خاستگاه ها  توسط  قوی 

مختلف است.

محسن رهامی:

 کشور به صورت »مجمع الجزایری« اداره می شود
اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

رئیس فراکسیون حج و زیارت مجلس شورای اسلامی درباره برگزاری حج عمره 
مفرده، گفت :اکنون برنامه ای برای برگزاری حج عمره نداریم و اقدامی در این زمینه 
صورت نگرفته است اما اگر شرایط مقتضی باشد، علاقه مند به برگزاری حج عمره مفرده 

هستیم.
حجت الاسلام احد آزادیخواه در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا با سعودی ها درباره 
حج عمره مذاکره ای شده است یا خیر؟، ادامه داد: هیچ گونه بحثی در این باره با سعودی ها 
انجام نشده است، اما از شواهد مشخص است که آنان به شدت علاقمند به این مسئله 
هستند چرا که تعداد مراجعان جمهوری اسلامی بسیار بالاست اما باید در این حوزه، 

شرایط عمره گذاران و به ویژه خدمات رفاهی آنان برای ما به طور دقیق مشخص شود.
رئیس فراکسیون حج و زیارت مجلس شورای اسلامی با اشاره به جلسات اخیر این 
فراکسیون برای ساماندهی شرایط حج امسال، تصریح کرد: ما اخیراً با حجت الاسلام نواب 
نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت دیدار و گفت وگو داشتیم که در آن دیدار، گزارشی 

از اقدامات انجام شده فراکسیون حج و زیارت ارائه کردیم و حجت الاسلام نواب هم 
گزارشی از اقدامات و برنامه های پیش بینی شده برای برگزاری حج امسال به ما ارائه کرد.

آزادیخواه افزود: یکی دیگر از مباحث اصلی ما در این دیدار، موضوع ترابری و آمد و 
شد حجاج بود که تاکید شد که با مدیریت جدی تری به سرانجام برسد تا مشکل خاصی 
در این زمینه وجود نداشته باشد.رئیس فراکسیون حج و زیارت مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به اینکه اخیراً با رشیدیان رئیس سازمان حج و زیارت هم درباره فرآیند حج امسال 
دیدار داشتیم، گفت: رئیس سازمان حج هم نسبت به فرآیند حج امسال بسیار خوشبین 
بود چرا که اقدامات اساسی در حوزه حج کاملًا انجام شده است؛ از جمله آنکه کاروان ها 

مشخص و مباحثی چون اسکان و بیمه حجاج به طور کامل برنامه ریزی شده است.
وی در پایان تاکید کرد: با توجه به برنامه ریزی های صورت گرفته از سوی مسئولان 
ذیربط، حج امسال با بهترین تدبیر مدیریت می شود و هیچ مشکلی برای حجاج پیش 

نخواهد آمد.

رئیس فراکسیون حج و زیارت :

برنامه ای برای برگزاری عمره نداریم

علیرضا  اکبری

معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده در دیدار 
ایران که مورد  با هیأت پارلمانی فرانسه، گفت: امروز 
عهدشکنی آمریکا واقع شده بازخوانی درستی را شاهد 
نیست از این رو خواستار رفتاری منطقی از سوی اتحادیه 

اروپا هستیم. 
معصومه ابتکار در این دیدار که »ماریل دوسارنز« 
ریاست کمیسیون سیاست خارجی، »کلود گوازگن«، 
»برونو ژونکور«، »میری کلاپو« نمایندگان مجلس ملی 
فرانسه، »آن ژونوته« رئیس گروه دوستی پارلمانی فرانسه، 
»دیدیه لوبو« مدیر دولتی مسئول کمیسیون امور خارجه 
مجلس ملی فرانسه و »فیلیپ تیهبو« سفیر فرانسه در 
ایران حضور داشتند، با اشاره به روابط ایران و فرانسه و 
همکاری های دو کشور، بر لزوم افزایش درک مشترک در 

سطح بین المللی و منطقه ای تاکید کرد.
معاون رئیس جمهور با اشاره به جنگ اقتصادی آمریکا 
علیه ملت ایران و فشارهای خارجی تحمیل شده، گفت: با 
وجود اینکه آژانس بین المللی انرژی اتمی همواره پایبندی 

ایران به برجام را تأیید کرده، آمریکا همچنان بر اعمال 
تحریم ها علیه ایران اصرار می ورزد و حتی اقدامات بشر 
دوستانه برای ایران را هم در زمره تحریم ها قرار داده است.

وی با تصریح این مهم که ایران به دنبال صلح، امنیت 
و ثبات است و طی یک سال گذشته از خود صبوری 
نشان داده، خواستار رفتاری منطقی از سوی اتحادیه اروپا 
شد و افزود: ایران در مبارزه با داعش در منطقه، پذیرش 
میلیون ها پناهنده و مبارزه با مواد مخدر نقش مهمی برای 
امنیت اروپا داشته، ولی امروز که مورد عهدشکنی امریکا 
واقع شده، بازخورد درستی را شاهد نیست.معاون رئیس 
جمهور با تاکید بر پیشرو بودن جامعه ایران، به حضور 
فعال صدها سازمان مردم نهاد زنان در ایران اشاره کرده و 
به طور مثال امداد رسانی آنها را در جریان سیل اخیر نماد 
حرکت و همبستگی دانست.ابتکار در این دیدار که خبر 
آن روی پایگاه اطلاع رسانی معاونت امور زنان و خانواده 
ریاست جمهوری قرار گرفته، از نقش آفرینی روز افزون 
زنان در اقتصاد ایران، پیگیری لایحه حمایت از کودکان 

و نوجوانان و مسئله صدور شناسنامه برای فرزندان زنان 
ایرانی که با مردان خارجی ازدواج کرده اند، فعالیت های 
اورژانس اجتماعی و دستور رئیس جمهور برای افزایش 
۳۰ درصدی پست های مدیریتی برای زنان را به عنوان 
مواردی یاد کرد که نشان می دهد جامعه ایران پیشرو بوده 

و با چالش های خود منطقی و روزآمد روبرو می شود.
ماریل دوسارنز رئیس کمیسیون سیاست خارجی 
مجلس ملی فرانسه نیز با اشاره به وجود روابط عمیق میان 
ایران و فرانسه در حوزه های علمی، پژوهشی، آموزشی و 
همچنین در زمینه سیاسی و به ویژه موضوع برجام گفت: 

وجود صلح و ثبات در منطقه اهمیت زیادی دارد.
وی با بیان اینکه علاوه بر ایران، اروپا و آفریقا نیز درگیر 
چالش مهاجرین هستند به وجود مخاطرات بالقوه از سوی 
داعش اشاره کرد و گفت داعش به عنوان یک ایدئولوژی 
هنوز وجود دارد.به اعتقاد دوسارنز، بازسازی عراق و سوریه 
و توسعه این دو کشور حائز اهمیت است و اتحادیه اروپا 

هم در این زمینه نقش مهمی را بر عهده دارد.

ابتکار در دیدار با هیأت پارلمانی فرانسه:

از اروپا انتظار رفتار منطقی داریم

محمد فاضلی 

عضو فراکسیون امید مجلس با تاکید بر گفت وگوی ملی، معتقد است: بخش عمده 
اختلافات و مرزبندی های  جناحی ناشی از توهمات ذهنی افراد است که نباید مانع تحقق 

گفت وگوی ملی شود. 
 الیاس حضرتی با تاکید بر اینکه گفت وگوی ملی قدم مهمی برای حل بسیاری از 
مسائل کشور است، گفت: ما در جامعه با بحران گفت وگو روبه رو هستیم، متاسفانه 
خلاء گفت وگو در میان گروه های سیاسی، احزاب و جریانی و حتی درون خانواده کاملا 

محسوس است.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی، 
تصریح کرد: گفت وگو باید بین دلسوزان و علاقمندان به این مرز و بوم محقق شود؛ 
گفت وگو بین کسانی که قائل به حفظ اقتدار این سرزمین، حل مشکلات و سربلندی و 

سرافرازی نظام جمهوری اسلامی هستند اما متاسفانه دچار توهماتی شدند.
* برخی توهمات را در ذهن خود بزرگ کردند

وی افزود: متاسفانه برخی توهماتی را در ذهن خود بزرگ کردند در حالی که به 
راحتی با نگاه به حفظ نظام، تمامیت ارزی، انقلاب اسلامی، دلسوزی و علاقه برای حل 

مشکلات مردم می توان آنها را مرتفع کرد.
حضرتی با بیان اینکه اختلاف بین جریان های سیاسی عموما سلیقه ای و البته در 
برخی موارد طبیعی است، گفت: اگر جناح های مختلف کشور، انقلاب اسلامی را با 
تماتیت عظمت و بزرگی، نظام جمهوری اسلامی را با تمام قوت، مردم درخشان ایران 
اسلامی را با تمام سوابق و ایثارگری قبول دارند و همتی برای حل مشکلات مردم و 

حفاظت از ایران بر اساس مشترکات قانون اساسی دارند، باید شرایط تحقق گفت وگوی 
ملی را تعبیه کنند.این نماینده مردم در مجلس دهم با یادآوری وضعیت معیشتی به هم 
ریخته مردم، تصریح کرد: ما باید درباره این مسائل و مشکلات با هم صحبت کنیم تا 
جهت رفع آنها به نقاط مشترک دست پیدا کنیم این اقدام به کجای عبا و قبای یک جناح 
بر می خورد؟ وی ادامه داد: ما حتی باید در مورد جناح های خارج از کشور، گروه های 
اپوزیسیون و برانداز، دشمنان منطقه و سیاست های ترامپ باید با هم صحبت کنیم، این 

اقدام قطعا سیاست استراتژیک جناح ها را دچار مشکل نخواهد کرد.
* عده ای بدون راهکار تنها دنبال عیب جویی هستند

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: گفت وگو درباره مسائل 
اساسی حتی با نگاه سیاسی هم بدون ایراد است، ما بخش عمده اختلافات و مرزبندی های  
جناحی و سیاسی را ناشی از توهماتی می دانیم که افراد در ذهن خود دارند، البته یک 
بخش از اختلافات طبیعی است اما این اختلافات نباید مانع تحقق گفت وگوی ملی شود.

حضرتی معتقد است: هزاران شخصیت دلسوز در این کشور هستند که در قالب 
جریان اصولگرا یا اصلاح طلب هم نمی گنجند، گفت وگو با این افراد ضروری است. 

اظهارنظر همه ببرای رسیدن به منظور و مقصود واحد لازم است.
عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی، خاطرنشان کرد: متاسفانه عده ای 
فقط انتقاد و عیب جویی می کنند اما پیشنهاد و راه حل برای ثبات وضعیت ندارند لذا 
گفت وگوی ملی باید محقق شود زیرا این نوع گفت وگو جز خیر و برکت چیز دیگری 

نخواهد داشت.

حضرتی با تاکید بر گفت وگوی ملی:

عمده اختلافات جناحی ناشی از توهمات ذهنی افراد است

 FATF عضو کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس  به این سوال که آیا نپیوستن به
منجر به بروز درگیری نظامی می شود یا خیر، پاسخی منفی داد و تصریح کرد: آمریکا بازنده 
جنگ و در نهایت مجبور به ترک منطقه است. بهمن طاهرخانی گفت: کشورهای دنیا برای 
پیوستن به پیمان ها، در وهله نخست مصالح و منافع خود را پیش رو قرار می دهند؛ لذا 
درباره ]پیوستن به اف ای تی اف[ تصمیم گیری قدری مشکل است.وی ادامه داد: دولت 
آمریکا و دول تابع سیاست های ایالات متحده، به مباحث بین المللی پایبندی نخواهند 
داشت.طاهرخانی افزود: ملت ما و آزادی خواهان جهان دیدند آمریکایی ها علی رغم اصرار 
برای دستیابی به دستاورد برجام و امضا کردن آن، در نهایت از این پیمان بین المللی خارج 

شدند و بعد از آن، از دیگر پیمان های مورد تایید سازمان ملل نیز خروج کردند.این عضو 
کمیسیون حقوقی مجلس در خصوص ارتباط جنگ افروزی درپی نپیوستن به اف ای تی 
اف گفت: این مباحث ناظر بر موضوع روانی است و همانطور که رهبری فرمودند جنگ 
نخواهد شد.طاهرخانی خاطرنشان کرد: جنگ خاورمیانه فراگیر خواهد بود و ما از منافع خود 
دفاع خواهیم کرد؛ نه مانند آن چیزی نیست که آمریکا در عراق و افغانستان ایجاد کرد.وی 
اضافه کرد: آمریکایی ها می دانند خاورمیانه اینگونه نیست که ۴ موشک بزنند و حکومت 
تغییر کند؛ این جنگ فرسایشی خواهد بود و با وجود اتفاقات سخت، بازنده دراز مدت آن، 

آمریکایی ها خواهند بود و در نهایت مجبور به ترک منطقه هستند.

عضو کمیسیون حقوقی مجلس:

آمریکا، بازنده جنگ افروزی علیه ایران در منطقه است
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لباس»مردآهنین«باپرینترسهبعدیساختهشد

 
محققان زرهی ابداع کرده اند که از کنارهم قرار گرفتن لایه های نازک فیبری مقاوم به 
گرما و با کمک پرینتر ۳ بعدی تولید می شود و در برابر گلوله، ضربه چاقو و غیره از بدن 

سربازان دفاع می کند.
به زودی نیروهای پلیس و سربازان می توانند از جلیقه ضدگلوله ای استفاده کند که 

شبیه لباس ابر قهرمان تخیلی »مرد آهنین« است.
محققان دانشگاه لوگبروگ با همکاری سازمان MODبا کمک پرینتر سه بعدی یک زره 

بسیار مقاوم ابداع کرده اند. این زره را می توان مناسب بدن هر فرد تولید کرد.
این زره متشکل از لایه فیبرهای مقاوم به گرما و نازکی است که به سرعت در کنار هم قرار 
می گیرند تا یک پنل حفاظتی بسازد. این پنل را می توان در جلیقه های سربازان و نیروی 
پلیس نیز به کار برد. این پنل همچنین در برابر ضربه های سهمگین یا اصابت چاقو از بدن 
انسان محافظت می کند. به گفته محققان این دانشگاه چنین پنل مقاومی می تواند از 
قفسه سینه سرباز محافظت کند. همچنین ابداع چنین زرهی لباس های سنگین و بدون 
انعطاف نیروهای نظامی را حل می کند. این زره آزمایشات را با موفقیت پشت سر گذاشته 

و محققان امیدوار هستند سرمایه برای آزمایش های آینده آن را تأمین کند.

ماهیرباتیکیکهباخونمصنوعیحرکتمیکند
 محققان موفق به تولید یک ماهی رباتیک شدند که با استفاده از خون مصنوعی که 

مانند یک سوخت است، در آب حرکت می کند.
این روزها دنیای رباتیک به اندازه ای پیشرفته شده که ربات ها می توانند تمامی کارهایی 
انجام دهند. ربات ها می تواند به تحویل بسته بپردازند،  انجام می دهد،  را که انسان 

رانندگی کنند، قهوه بسازند یا حتی خونریزی داشته باشند.
در پژوهشی که در مجله "نیچر") Nature( انتشار یافت، محققان دانشگاه "کرنل" 
و دانشگاه "پنسیلوانیا" یک ماهی رباتیک ساخته اند که به نوعی با شکلی از خون کار 
می کند. این ماهی رباتیک از یک سیستم گردش خون استفاده می کند تا خون مصنوعی 
را در بدن خود پمپ کند. این مایع الکترولیتی به عنوان یک سوخت هیدرولیکی عمل 

می کند تا قدرت و نیروی ربات را وابسته به نیروی محرکه آب، تأمین کند.
الکترولیت، مادهٔ حل شده یک محلول است که رسانایی الکتریکی آن بیشتر از حلال 
به تنهایی است. نتیجه کار ساخت رباتی شد که نه تنها بسیار واقعی به نظر می رسد، بلکه 
از طراحی های بیولوژیکی برای عملکرد بهتر خود تقلید می کند.  محققان پروژه اظهار 
کردند: این روش جدید که از سوختی شبیه به خون استفاده می کند، به حل یکی از 
بزرگترین مشکلات حوزه رباتیک کمک می کند. مشکلی که مربوط به منبع نیروی 
آن هاست.  "جیمز پیکول") James Pikul( محقق پروژه گفت: سامانه ذخیره سازی انرژی 

یکی از بزرگترین مشکلات برای خودکار بودن ربات هاست.
 این محققان به دنبال راهی بودند که انرژی را در تمام اجزای یک ربات ذخیره کنند. 
خون مصنوعی این ربات، انرژی را در مایعی ذخیره می کند که به عنوان نیروی محرک 
ربات استفاده می شود.  بنا به گفته محققان، تاکنون هیچ پروژه ای به دنبال یافتن راه حلی 
برای نیرو محرکه و قدرت ربات نبوده و این برای اولین بار است که این کار انجام می شود.

 ماهی رباتیک ساخت محققان آمریکایی قادر بود بدون هیچ مداخله ای، ۳۶ ساعت 
را به طور مستقیم شنا کند.  این مدت زمان ۸ ساعت بیشتر از رباتی مشابه بود که در آن 
خون مصنوعی وجود نداشت.  این پروژه می تواند به افزایش بهره روی و طول عمر ربات ها 
و دستگاه هایی که مانند خودرو یا هواپیما با استفاده از سوخت کار می کنند، کمک کند.

مایکروسافت یک ابزار هوش مصنوعی جدید را به نرم افزار "پاورپوینت" افزوده که به 
ارائه بهتر کاربران کمک می کند.

شرکت "مایکروسافت" ویژگی جدیدی در "پاورپوینت" افزوده که "مربی ارائه دهنده" 
نام گرفته است و به کاربران اجازه می دهد که با صدای بلندتری مباحث خود را ارائه 

دهند. سپس از "هوش مصنوعی" استفاده می کند تا بخش هایی که نیاز به بهبود 
دارند را مشخص کند. به عنوان مثال می تواند به کاربر بگوید که از آواهایی مانند 
"آااا" زیاد استفاده کرده است یا خیر. اگر فرد از روی اسلایدهای پاورپوینت به سرعت 

بخواند یا از کلمات بد استفاده کند، هوش مصنوعی آن ها را مشخص می کند.
مایکروسافت در بیانیه ای گفت: ارائه دادن یک مبحث، برای برخی یک کار معمول 
و برای برخی استرس زا است. بنابراین این ابزار هوش مصنوعی می تواند مهارت ارائه 
دادن یا توانایی صحبت کردن بین دیگران را بهتر کند. کاربر برای استفاده کردن از 

ویژگی "مربی ارائه دهنده"، باید در پاورپوینت در "حالت تمرین" وارد شود.
در آن قسمت یک پنجره برای وی باز می شود که راهنمایی هایی برای ارائه بهتر را 
به نمایش می گذارد. کاربران هم می توانند بازخورد ارائه خود را در زمان واقعی در آن 

پنجره ببینند و متوجه شوند که سرعت ارائه آن ها تند است یا کند.
پس از مرحله تمرین، این ابزار هوش مصنوعی یک گزارش جزئی از ارائه وی به 

نمایش می گذارد و توصیه هایی را برای بهتر شدن آن، ارائه می دهد.
مایکروسافت قصد دارد این ویژگی را پس از دریافت بازخوردهای آن از سوی اساتید، 
دانشجویان و دیگر مشتریان خود برای عموم فراهم کند. این قابلیت تابستان امسال 

در نرم افزار "پاورپوینت" در دسترس کاربران قرار خواهد گرفت.

افزودنابزارهوشمصنوعیبهنرمافزار"پاورپوینت"

علمیوسلامت

12خوراکیمضربرایالتهابمفاصل!

شکر و چربی اشباع از عوامل التهابی اصلی در رژیم غذایی انسان هستند که هر دو 
می توانند علائم آرتریت را تشدید کنند.

فرادی که به آرتریت یا التهاب مفاصل مبتلا هستند، همان گونه که مشخص است باید 
میزان التهاب در بدن خود را در سطوح حداقلی نگه دارند.

به گزارش "تیست آو هوم"، رژیم غذایی می تواند نقش مهمی در سطوح التهاب بدن 
ایفا کند. در همین راستا، افراد مبتلا به آرتریت باید از خوراکی های التهاب زا پرهیز کنند.

کربوهیدرات های پالایش شده، مانند نان سفید، نه تنها مواد مغذی  *نان سفید: 
چندانی در اختیار بدن قرار نمی دهند، بلکه می توانند موجب تولید محصولات نهایی 
گلیکاسیون پیشرفته )AGEs( شوند. این ترکیبات می توانند موجب افزایش التهاب در بدن 
شوند، از این رو، افراد مبتلا به آرتریت باید از آنها پرهیز کنند. به جای نان های سفید می 
توانید از نان های غلات کامل استفاده کنید که گزینه ای مغذی تر به واسطه محتوای فیبر، 

ویتامین ها و مواد معدنی خود هستند.
*بستنی: شکر و چربی اشباع از عوامل التهابی اصلی در رژیم غذایی انسان هستند که 
هر دو می توانند علائم آرتریت را تشدید کنند. بستنی دارای سطوح بالای شکر و چربی 
اشباع است و اگر نمی توانید به طور کامل از آن پرهیز کنید، بهتر است هر از گاهی از 

خوردن آن لذت ببرید.
*سیب زمینی سرخ شده: سیب زمینی سرخ شده می تواند علائم آرتریت را تشدید 
کند. غذاهای سرخ شده و کربوهیدرات های پالایش شده هر دو موجب تولید محصولات 
نهایی گلیکاسیون پیشرفته می شوند. همچنین، سیب زمینی سرخ شده به طور معمول در 
روغن های گیاهی سرخ می شود که حاوی اسیدهای چرب امگا-۶ پیش التهابی هستند. 
افزون بر این، آنها سرشار از سدیم هستند که می تواند التهاب را افزایش دهد. هر سه عامل، 
سیب زمینی سرخ شده را به انتخابی نامناسب برای افراد مبتلا به آرتریت تبدیل می کنند.

*کیک، کلوچه و شیرینی های دیگر: شکر و چربی های اشباع مواد التهابی هستند 
که در کیک، کلوچه و شیرینی های دیگر به میزان فراوان وجود دارند. بر همین اساس، افراد 
مبتلا به آرتریت باید از آنها پرهیز کنند. خوشبختانه روش های مختلفی برای فرو نشاندن 
هوس مصرف خوراکی های شیرین وجود دارند که از آن جمله می توان به استفاده از 
جایگزین های طبیعی برای شکر یا استفاده از ماست یا آووکادو به جای کره و خامه اشاره 

کرد.
*نوشابه های گازدار: در فهرست مواد تشکیل دهنده بیشتر نوشابه های گازدار می توان 
شکر، اسپارتام و/یا اسید فسفریک را مشاهده کرد. هر سه مورد می توانند به واسطه افزایش 
التهاب درد آرتریت را شعله ور سازند. چای سبز می تواند جایگزین سالم و مفید برای نوشابه 

های گازدار باشد.
*روغن های گلرنگ، آفتابگردان، ذرت و سویا: روغن های گلرنگ، آفتابگردان، ذرت 
و سویا همگی دارای یک نقطه مشترک هستند: محتوای اسیدهای چرب امگا-۶ آنها 
بیشتر از اسیدهای چرب امگا-۳ است. بر خلاف چربی های امگا-۳، چربی های امگا-
۶ اسیدهای چرب پیش التهابی هستند، از این رو، آنها می توانند علائم آرتریت را تشدید 
کنند. روغن آووکادو، روغن گردو، روغن دانه کتان، یا روغن جگر ماهی انتخاب های بهتری 

هستند.
*چیپس سیب زمینی: همانند سیب زمینی سرخ شده، چیپس سیب زمینی یک 
کربوهیدرات پالایش شده تولید کننده محصولات نهایی گلیکاسیون پیشرفته و سرشار از 
سدیم است. همچنین، چیپس سیب زمینی به طور معمول در روغن های گیاهی که برای 
افراد مبتلا به آرتریت مفید نیستند، تهیه می شود. هر سه عامل خطر افزایش التهاب در 

بدن را به همراه دارند.
*گوشت قرمز: گوشت ها، به ویژه گوشت قرمز، التهاب را به روش های مختلف در 
بدن افزایش می دهند که از افزایش نشانگرهای التهابی تا محتوای محصولات نهایی 
گلیکاسیون پیشرفته پس از پخت با استفاده از حرارت خشک، مانند گریل کردن را شامل 
می شوند. میزان مصرف گوشت قرمز خود را کاهش داده و برای پخت از روش هایی مانند 

گریل کردن استفاده نکنید.
*مارگارین: اگر در تلاش برای کاهش مصرف چربی اشباع خود هستید، شاید استفاده 
از مارگارین را به جای کره مد نظر قرار دهید، اما بهتر است در برابر این وسوسه مقاومت 
کنید! مارگارین سرشار از چربی های ترانس است. زمانی که این نوع چربی ها را مصرف می 
کنید، آنها موجب کاهش سطوح کلسترول خوب )HDL( و افزایش سطوح کلسترول بد 
)LDL( و همچنین نشانگرهای التهابی در بدن شما می شوند. مصرف روغن های سرشار 

از چربی های امگا-۳ مانند آووکادو، گردو و دانه کتان انتخاب بهتری است.
از  فرآوری شده  و غذاهای  فرآوری شده  گوشت های  فرآوری شده:  *گوشت های 
جمله گزینه هایی هستند که می توانند افزایش چشمگیر سطوح التهاب در بدن را موجب 
شوند. غذاهای فرآوری شده معمولا حاوی چربی های اشباع و سرشار از سدیم هستند، در 
شرایطی که گوشت های فرآوری شده، مانند سوسیس و کالباس، به واسطه محتوای مواد 
سرطان زا و تولید محصولات نهایی گلیکاسیون پیشرفته شناخته شده هستند. تا حد امکان 
مصرف این خوراکی ها را محدود کرده و غذاهای خانگی و گوشت های با پردازش حداقلی 

و به خوبی پخته را مصرف کنید.
*غذاهای بیرون بر چینی: غذاهای بیرون بر چینی سرشار از سدیم هستند که آنها را به 
یک خوراکی بسیار التهاب آفرین تبدیل می کند. غذای چینی یک نگرانی خاص محسوب 
می شود زیرا حاوی مونوسدیم گلوتامات است که می تواند محرک دو مسیر التهابی جداگانه 

باشد، از این رو، به یک عامل مشکل آفرین بزرگ برای علائم آرتریت تبدیل می شود.
*الکل: الکل می تواند محرک التهاب در بدن باشد، بر همین اساس، پرهیز از آن برای 

بیماران مبتلا به آرتریت بهترین گزینه است.

یک متخصص گوارش و کبد :

سیروزکبدیرابهتربشناسیم
یک متخصص گوارش و کبد، سیروز یا تنبلی کبد را اختلالی جدی و پیش رونده  و پاسخ 
کبد به ضایعاتی معرفی کرد که بر کبد وارد می شود و گفت: در اثر بروز بیماری های مزمن 

کبدی، این ضایعات تحت عنوان بافت فیبروز در کبد ایجاد می شود.
دکتر سید موید علویان گفت: عوامل متعددی سبب بروز سیروز می شوند که از جمله 
این عوامل می توان به هپاتیت ویروسی نوع B و C اشاره کرد. همچنین در کشورهایی که 
مصرف الکل در آنها رواج دارد یکی از علل بروز سیروز، استفاده از الکل شناخته می شود. 
در ایران نیز بیشترین علت ابتلاء به بیماری سیروز کبدی، هپاتیت مزمن B است و باید 
توجه داشت که از هر ۱۰۰ نفر بیمار مبتلا به هپاتیت B از نوع حاد، ۲ تا ۴ نفر به هپاتیت 
مزمن مبتلا می شوند و در صورت عدم درمان و پیشرفت بیماری ممکن است بیماری آنها 

به سیروز تبدیل شود.
وی بیماری سیروز کبدی را شامل عوارضی نظیر ضعف و بی حالی، تورم شکم، تجمع 
آب در شکم، برجسته شدن عروق مری، کوچک شدن کبد، کاهش وزن، بروز لکه های 
خون مردگی در پوست، خونریزی بینی و لثه و. …خواند و افزود: همچنین از مهم ترین 
خطراتی که بیماران مبتلا به سیروز را تهدید می کند، خونریزی گوارشی است که اغلب 
به دلیل پاره شدن عروق مری اتفاق می افتد و پس از پاره شدن این عروق، شخص ممکن 
است دچار استفراغ خونی شود و یا اینکه پس از چند ساعت تا چند روز مدفوع سیاه رنگ 
دفع کند. به همین دلیل لازم است بیمار در صورت مشاهده این علائم سریعاً به پزشک 

مراجعه کند.
این متخصص گوارش و کبد نسبت به بروز عفونت های حاد در این افراد هشدار داده و 
گفت: مبتلایان به سیروز کبدی بنا به دلایلی بیشتر از افراد سالم مستعد ابتلا به عفونت های 
خاص هستند که این امر می تواند باعث تشدید بیماری شان شود. پس لازم است تا به نکات 
بهداشتی توجه ویژه ای داشته باشند تا از بروز بیماری های عفونی و عوارض ناشی از آن 

جلوگیری کنند.
علویان با تاکید بر اصلاح الگوی تغذیه این بیماران اظهار داشت: یکی از مهم ترین مسائل 

در رابطه با بیماران مبتلا به سیروز، رژیم غذایی است.
 یک رژیم غذایی مناسب در بسیاری از موارد باعث تحول شدیدی در بیماری و حال 
شخص می شود، البته رژیم غذایی هر بیمار بستگی به شدت و وضعیت بیماری وی 
متفاوت است، اما اصول کلی که باید رعایت شود در همه مبتلایان به سیروز کبدی 

یکسان است.
وی بهترین رژیم غذایی برای این بیماران را پرهیز از مصرف گوشت قرمز دانست 
افزود: استفاده از مرغ بدون پوست، شیر با چربی معمولی، کاهش روغن مصرفی 
در غذا، استفاده هر روزه از هویج و اسفناج، کاهش مصرف نمک و حذف نمکدان 
از سفره ها، مصرف هر روزه میوه بویژه مرکبات، پرهیز از مصرف الکل و خودداری از 
مصرف تخم مرغ، قهوه و شکلات از مواردی است که در کنترل بیماری سیروز کبدی 

نقش پررنگی دارد. 
کمبود عنصر »روی« نیز به عنوان یکی از مواد ضروری و کمیاب در بدن بیماران مبتلا به 
سیروز پیش می آید و این امر ممکن است سبب اختلال در شعور این افراد شود. به همین 

دلیل مصرف آن توصیه می شود.
وی در پایان گفت: بیماری سیروز یا تنبلی کبد، درمان قطعی ندارد، اما باید توجه داشت 
اگر تشخیص سریع اتفاق افتد و روند درمان به درستی پیگیری شود، درصورتی که علت 
ابتلاء به سیروز، بیماری خودایمنی باشد، امکان بهبودی قطعی به وجود می آید. البته باید 
توجه داشت که مجموعه درمان دارویی، رعایت دستورات تغذیه ای و بهداشتی می تواند 

زندگی بیمار مبتلا به سیروز کبدی را بهبود بخشد.

باد کردن دست علت های مختلفی دارد که برخی از آن ها زنگ خطری بیماری های 
جدی مفصلی یا استخوانی می تواند باشد.

برخی افراد زمانی که از خواب بیدار می شوند دست و پاهایشان متورم می شود و 
نمی توانند حتی انگشترهایشان را دست کنند اما این ورم بعد از مدتی از بین می رود؛ 
در برخی افراد این تورم همچنان باقی می ماند که می تواند یک هشدار و نشانه بیماری 

پنهانی باشد.
برخی افراد ورم ها را جدی نمی گیرند و این بیماری به طور مرموزانه پیشرفت می کند 
و حتی با جانشان بازی خواهد کرد؛ یکی از دلایل اصلی تورم دست می تواند روماتیسم 

مفصلی باشد که در ادامه این بیماری را بررسی می کنیم.
*چه کسانی به روماتیسم مفصلی دچار می شوند؟

هر کسی ممکن است به این بیماری دچار شود، اما به نظر می رسد که این بیماری 
در زنان شایع تر باشد؛ این بیماری معمولًا در میانسالی شروع می شود و در سنین پیری 
شایع تر است اما کودکان و جوانان نیز ممکن است به آن مبتلا شوند؛ علل اصلی بروز 
این بیماری هنوز به طور کامل شناخته نشده است اما  در این بیماری سیستم ایمنی 
فرد علیه بافت های بدن وی وارد عمل می شوند، عللی که تصور می شود فرد را مستعد 

بروز این بیماری می کند شامل ژنتیک، محیط و هورمون هاست.

تشخیص این بیماری با مراجعه به پزشک میسر خواهد شد البته تشخیص این 
بیماری راحت نیست، زیرا آزمایش دقیقی برای تشخیص این بیماری وجود ندارد، 
علائم این بیماری مشابه بیماری های دیگر است و ایجاد کامل علائم، مدت زمان زیادی 
طول می کشد اما برای تشخیص مجموعه ای، از اخذ شرح حال، معاینات بالینی، 

عکسبرداری و تست های آزمایشگاهی کمک کننده هستند.
*روش درمان روماتیسم مفصلی 

پزشکان روش های زیادی برای درمان روماتیسم مفصلی  کشف کرده اند؛ تسکین و 
کاهش درد، کاهش تورم، کاهش یا توقف روند تخریب مفاصل، کمک به ایجاد احساس 
بهتر در فرد و حفظ فعالیت او از اهداف درمان این بیماری است؛ برنامه درمان می تواند 
شامل موارد زیر باشد، آموزش بیمار، برخورد و اقدامات صحیح خود بیمار با مشکلاتش 
و گروه های حمایتی که به فرد کمک می کنند تا اطلاعات بیشتری در ارتباط با نحوه 
درمان، چگونگی انجام فعالیت های بدنی و استراحت را داشته، نحوه بیان مشکلاتش 
را پیدا کند. این برنامه ها به بیمار کمک می کنند تا نکات بیشتری را در ارتباط با بیماری 
خود و نحوه کاهش درد، احساس کنترل بیشتر بر بیماری، اعتماد به نفس و داشتن 
یک زندگی فعال تر، بیاموزند؛ درمان هایی که برای بهبودی این بیماری مورد استفاده 
قرار می گیرند شامل تغییر در روش زندگی، داروها، جراحی، مراجعات منظم به پزشک و 

روش های درمانی جایگزین یا تکمیلی است.
از جمله کار هایی که می توان برای درمان این بیماری استفاده کرد تغییر در روش 
زندگی است که شامل ایجاد تعادل بین میزان فعالیت و استراحت، مراقبت از مفاصل، 

کاهش استرس های روانی، استفاده از یک رژیم غذایی سالم می شود.
*دارودرمانی روشی برای کاهش درد

بسیاری از بیماران مبتلا به روماتیسم مفصلی برای درمان از دارو استفاده می کنند؛ از 
دارو ها برای کاهش درد، تورم و توقف روند بیماری به سمت بدتر شدن استفاده می شود، 
دارویی که پزشک تجویز می کند براساس سلامت عمومی بیمار، شدت بیماری و اینکه 
بیماری تا چه اندازه شدید خواهد شد و مدتی که باید بیمار دارو بگیرد و اینکه دارو تا چه 

اندازه کارایی دارد و عوارض جانبی آن چیست، خواهد بود.
روش های جراحی زیادی برای درمان این بیماری مورد استفاده قرار می گیرد؛ از این 
روش برای تسکین درد، کمک به عملکرد بهتر مفاصل و عملکرد بهتر فرد در فعالیت های 
روزمره خود استفاده می شود. گاهی اوقات از رژیم های غذایی خاص، ویتامین ها و سایر 
روش های دیگر برای درمان روماتیسم مفصلی استفاده می شود؛ بعضی درمان ها 
به کاهش استرس بیمار کمک می کند، بسیاری از این روش ها بی ضرر هستند اما 
باید گفت که این روش ها به طور کامل و دقیق مورد بررسی قرار نگرفته اند، لذا قبل از 

استفاده از آن ها حتماً باید با پزشک مشورت شود.
*علت باد کردن دست از دید سنتی

جعفر غفار زاده متخصص طب سنتی درباره علت   باد کردن دست اظهار کرد: باد 
کردن دست علت های مختلفی دارد؛ در قدم اول باید دید آیا ۲ دست یا تنها یک دست 
باد می کند. وی ادامه داد: اگر یک دست  ورم کند ممکن است مشکل انسداد وریدی 
یا عفونت ها باشد؛ در برخی افراد علاوه بر باد کردن دست ها نوک انگشتان هم به مرور 

سیاه می شود که در این موارد ممکن است فرد دچار انسداد شریانی باشد.
این متخصص طب سنتی بیان کرد: انسداد لنفاوی نیز یکی از دلایل باد کردن 
دست است؛ برخی افراد که در ستون فقرات خود دچار مشکل شده اند ممکن است 
دست هایشان باد کند که آن هم به دلیل خارج شدن دنده گردن از ستون فقرات است.

غفارزاده گفت: در برخی افراد عروق نمی توانند به خوبی از بدن خارج شود که در این 
صورت فرد دچار ورم خواهد شد؛ برای درمان ورم دست در قدم اول باید نوع انسداد را 

تشخیص داد و اگر از نوع شریانی باشد باید فرد سریعا عمل شود.
وی با بیان اینکه انسداد وریدی درمان  های متفاوتی دارد، گفت: برخی افراد دچار 
واریس می شوند که در این صورت یا دارو یا زالو درمانی می تواند مفید باشد و در قدم 

بعدی برای درمان باید بیماری های زمینه ای نیز رفع شود.
محمد حسین فرقانی متخصص عمومی اظهار کرد: انسداد غدد لنفاوی یکی از دلایل 
باد کردن دست ها به خصوص در خانم ها است که در این صورت تخلیه عروق دچار 

مشکل شده است؛ علت های مختلفی برای باد کردن دست وجود دارد.
وی با اشاره به اینکه خانم های چاق بیشتر دچار باد کردن دست می شوند، ادامه داد: 
چاقی یکی از دلایل باد کردن دست است، همچنین بیماری های زمینه ای نیز عاملی 

برای باد کردن دست ها به شمار می رود.
فرقانی گفت: در برخی افراد همزمان دست ها و پاها باد می کند که به آنها توصیه 
می شود حتما آزمایش روماتیسم دهند چرا که روماتیسم باعث می شود دست هایشان 
باد کند، علاوه بر این مشکلات قلبی، کبدی، تیروئید و غیره عاملی برای باد کردن 

دست ها هستند از این رو توصیه می شود در قدم اول بیماری زمینه ای درمان شود.

اگر دست هایتان باد می کند گوش بزنگ باشید

 تورم های صبحگاهی بدن را جدی بگیرید

آگهی تغییرات
آگهی تغییرات شرکت مه دژ خورشید آرامش با مسئولیت محدود به شماره ثبت 
۱59۲7 و شناسه ملی ۱۴۰۰7۸7۳5۴۱ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق 
العاده مورخ ۱۳9۸/۰۲/۳۱ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : موضوع فعالیت شرکت اصلاح 
وموارد ذیل به آن اضافه گردید : مشاوره، طراحی، نظارت فنی و اجراء کلیه پروژه های 
عمرانی، راهسازی، ساختمان سازی، انبوه سازی، ساخت پل و تونل و محوطه سازی 
و تاسیسات مکانیکی و الکتریکی و صنعتی و کشاورزی و ایجاد و حفظ فضای سبز 
شهری، سد و بند و تصفیه خانه و ژئوتکنیک و ابزار دقیق و تاسیسات سرچاهی انجام 
کلیه امور بازرگانی و حق العمل کاری و ترخیص کالاهای مجاز از کلیه گمرکات کشور 
خرید و فروش و واردات و صادرات کلیه کالاهای مجاز بازرگانی طراحی و ساخت انواع 
آسانسور، بالابر و پله برقی، دیزل ژنراتور. شرکت در مناقصه ها و مزایده های مربوطه، 
نصب و فورش انواع درب های اتوماتیک و کنترل از راه دور، واردات وصادرات قطعات 
آسانسور، بالابر و پله برقی اعم از قطعات مکانیکی و الکترونیکی، فروش، تهیه و توزیع 
کلیه قطعات مرتبط با آسانسور، بالابر و پله برقی، ساخت کابین آسانسور و متعلقات، 
ارائه خدمات تعمیر، بازسازی و تعمیر و نگهداری انواع آسانسور بالابر و پله برقی- انجام 
موضوع فعالیت پس از اخذ مجوزهای لازم از دستگاه مربوطه- ثبت موضوع فعالیت 

مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )501121(

------------------------------------------
آگهی تغییرات

آگهی تغییرات شرکت مه دژ خورشید آرامش با مسئولیت محدود به شماره ثبت 
۱59۲7 و شناسه ملی ۱۴۰۰7۸7۳5۴۱ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی 
فوق العاده مورخ ۱۳9۸/۰۲/۳۱ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : ۱- آقای نوید جعفری 
بشماره ملی: ۰۳۲۳959۱99 با پرداخت مبلغ ۴۰۰.۰۰۰ ریال به صندوق شرکت 
در زمره شرکاء شرکت قرار گرفت. ۲- آقای محمود عباسیان گواسرائی بشماره ملی: 
۲۶9۰95۴۱۳۳ با پرداخت مبلغ ۳۰۰.۰۰۰ ریال به صندوق شرکت در زمره شرکاء 
شرکت قرار گرفت . آقای امید جعفری بشماره ملی: ۰۳۲۱757۸۱5 با پرداخت 
مبلغ ۳۰۰.۰۰۰ ریال به صندوق شرکت در زمره شرکاءشرکت قرار گرفت .سرمایه 
شرکت از مبلغ ۱.۰۰۰.۰۰۰ ریال به ۲.۰۰۰.۰۰۰ ریال افزایش یافت و در نتیجه 
سهم الشرکه هر یک شرکاء پس از افزایش عبارتست از : نوید جعفری بشماره 
ملی: ۰۳۲۳959۱99 دارنده ۴۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه ، محمود عباسیان 
گواسرائی بشماره ملی: ۲۶9۰95۴۱۳۳ دارنده ۳۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه ، 
امید جعفری بشماره ملی: ۰۳۲۱757۸۱5 دارنده ۳۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه ، 
پویا حامد فر به شماره ملی ۴۳۱۱۳۰۸9۴9 دارنده 5۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه ، 
اصغر موسوی کوردلو به شماره ملی ۱۴۶77۲۸9۴۲ دارنده 5۰۰.۰۰۰ ریال سهم 

الشرکه.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )501120(

آگهی تغییرات
آگهی تغییرات شرکت مه دژ خورشید آرامش با مسئولیت محدود به شماره ثبت 

عمومی  مجمع  صورتجلسه  استناد  به  ملی ۱۴۰۰7۸7۳5۴۱  شناسه  و   ۱59۲7
فوق العاده مورخ ۱۳9۸/۰۲/۳۱ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقای پویا حامدفر به 
شماره ملی: ۴۳۱۱۳۰۸9۴9 با دریافت مبلغ 5۰۰.۰۰۰ریال سهم الشرکه خود از 
شرکت خارج و هیچگونه حق و سمتی ندارد. آقای اصغر موسوی کوردلو به شماره 
ملی: ۱۴۶77۲۸9۴۲ با دریافت مبلغ 5۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه خود از شرکت 
خارج و هیچگونه حق و سمتی ندارد سرمایه شرکت از مبلغ ۲.۰۰۰.۰۰۰ ریال به 
۱.۰۰۰.۰۰۰ ریال کاهش یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید 
در نتیجه سهم الشرکه هر یک شرکاء پس از کاهش عبارتست از : نوید جعفری بشماره 
عباسیان  محمود   ، الشرکه  سهم  ریال   ۴۰۰.۰۰۰ دارنده  ملی: ۰۳۲۳959۱99 
گواسرائی بشماره ملی: ۲۶9۰95۴۱۳۳ دارنده ۳۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه ، امید 

جعفری بشماره ملی: ۰۳۲۱757۸۱5 دارنده ۳۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه .
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )501119(

------------------------------------------
آگهی تغییرات

آگهی تغییرات شرکت توسعه صادرات نوید گستر پایدار با مسئولیت محدود به شماره 
ثبت ۱55۲5 و شناسه ملی ۱۴۰۰۶75۱5۱5 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی 
فوق العاده مورخ ۱۳97/۱۰/۲۳ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : مرکز اصلی شرکت به 
آدرس جدید: استان قم ، شهرستان قم ، بخش سلفچگان ، شهر سلفچگان، منطقه 
ویژه سلفچگان ، کوچه توسعه ۱ ، خیابان کارگر ، پلاک ۰ ، ساختمان ۱۸9/۳۰ ، طبقه 
همکف کد پستی۳7۴۶۱۳7۶95 تغییر یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق 

اصلاح گردید.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )501118(

------------------------------------------
آگهی تغییرات

آگهی تغییرات شرکت مه دژ خورشید آرامش با مسئولیت محدود به شماره ثبت 
۱59۲7 و شناسه ملی ۱۴۰۰7۸7۳5۴۱ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی 
بطور فوق العاده مورخ ۱۳9۸/۰۲/۳۱ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان امید جعفری 
بشماره ملی: ۰۳۲۱757۸۱5 به سمت رئیس هیئت مدیره دارنده ۳۰۰.۰۰۰ ریال 
سهم الشرکه ، نوید جعفری بشماره ملی: ۰۳۲۳959۱99 به سمت مدیرعامل و 
عضو هیئت مدیره دارنده ۴۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه ، محمود عباسیان گواسرائی 
بشماره ملی: ۲۶9۰95۴۱۳۳ به سمت عضو هیئت مدیره دارنده ۳۰۰.۰۰۰ ریال 
سهم الشرکه برای مدت نامحدود انتخاب شدند. کلیه اوراق و اسناد تعهدآور با امضای 

مدیرعامل و با مهر شرکت معتبر می باشد .
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )501117(

 استرس مزمن و طولانی مدت می تواند عامل کلیدی برای شروع 
بسیاری از انواع بیماری ها باشد. 

به گزارش ایسنا، آسم از جمله بیماری هایی است که استرس 
می تواند در بروز آن نقش داشته باشد. بر اثر این بیماری فرد به 

دلیل التهاب در مجاری تنفسی به سختی می تواند نفس بکشد.
در سال های گذشته تاثیر استرس در بروز بیماری آسم بیشتر 
انگلیس حدود ۴۳  شایع شده  است. طبق اعلام انجمن آسم 
درصد از مبتلایان به آسم معتقدند که استرس، یکی از نشانه های 

اولیه بیماری شان است.

استرس  مدیریت  چگونگی  یادگیریِ  کارشناسان،  گفته  به 
آسم  بروز  موارد  رساندن  حداقل  به  در  می تواند  اضطراب  و 
از  ترکیبی  دنیای مدرن،  در  زندگی  باشد.  بسزایی داشته  تاثیر 
استرس های مستمر است که از فاکتورهایی مرتبط با تحصیل، کار 

و حتی خانواده بوجود می آید. 
افراد مبتلا به آسم که بیماری شان از استرس ناشی می شود 
بیشتر در معرض حمله آسم قرار دارند. حملات آسم جدا از عامل 
تحریک کننده آن، به یک شکل هستند و علائم آن شامل سرفه، 
تنگی نفس، احساس تنگی در قفسه سینه، خس خس کردن و 

سخت نفس کشیدن می شود. اعمال تغییراتی ساده اما موثر در 
سبک زندگی می تواند همزمان به تسکین علائم آسم و استرس 
کمک کند. مبتلایان به بیماری آسم در کنار مصرف داروهای 
تجویزی می توانند با ورزش کردن، انتخاب مواد غذایی سالم و 

استراحت کردن به خود کمک کنند.
مدیتیشن، مشاوره، تمرکز بر کنترل تنفس، یوگا و دوری از شرایط 

استرس زا از دیگر اقدامات توصیه شده  در این زمینه است.
باورند  این  بر  سلامت  کارشناسان  دیلی،  مدیکال  گزارش  به 
زمانیکه فرد آموزش ببیند چگونه بر استرس و اضطراب خود غلبه 

کند، می تواند در کنار روش های درمانی صحیح، بیماری  آسم را 
کنترل کند.

چگونهآسمناشیازاسترسراکنترلکنیم؟
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مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
استان قم با بیان اینکه تا سال گذشته چیزی به نام بوم 
گردی در این استان  نداشته ایم گفت: در یکسال گذشته 
یک واحد بوم گردی در استان افتتاح، ۲ واحد بوم گردی 
در حال افتتاح و ۱۷ مورد نیز ثبت نام شده است، ضمن 
اینکه هدف گذاری این اداره کل ایجاد ۵۰ واحد بوم 

گردی است.
حمید یزدانی ظهر روز چهارشنبه در نشست خبری 
خود که در هتل استقلال قم  برگزار شد با بیان اینکه ۴ 
هزار و ۷۶۰ هنرمند صنایع دستی در استان ساماندهی 
شده اند اظهارداشت: مشکلات اقتصادی در سال های 
اخیر بیمه هنرمندان فعال در حوزه صنایع دستی را دچار 

چالش کرده است. 
*واحدهای صنایع دستی در قم

 نشان تجاری ندارند 
وی  با بیان اینکه متاسفانه هیچیک از واحدهای صنایع 
دستی در قم نشان تجاری ندارد افزود: منبت، سفال، 
انگشتر و جواهرآلات از جمله ظرفیت هایی است که 
اماکن ایجاد نشان تجاری برای آنها در استان وجود دارد.
وی گفت: مقاومت در برابر آموزش های جدید، نبود 
شبکه استارتاپ در زمینه صنایع دستی و ضعف شدید 
در بازاریابی برای فروش کالاها از جمله مشکلات حوزه 

صنایع دستی در استان است.
یزدانی، پیش بینی مکان برای فروش آثار صنایع دستی 
را از اولویت های این اداره کل میراث فرهنگی قم برشمرد 
و افزود: چهار نقطه برای ایجاد بازارچه دائمی صنایع 
دستی شامل کارگاه، فروشگاه و نمایشگاه پیش بینی 
شده است که با تحویل زمین مورد نیاز توسط شهرداری، 
از  استفاده  با  دائمی  های  بازارچه  این  احداث  امکان 

ظرفیت بخش خصوصی وجود دارد.
وی با تاکید بر اینکه کارگاه های صنایع دستی استان 
وضعیت مناسبی ندارد گفت: بسیاری از این کارگاه ها 
از حداقل امکانات بی بهره هستند به همین دلیل مرمت 

آنها با جدیت در حال پیگیری است.
*وجود ۳۸۰ آثار تاریخی ثبت شده در قم

وی در ادامه با بیان اینکه بارش های باران در ابتدای 
امسال آسیب هایی به برخی بناهای تاریخی استان وارد 
کرد گفت: ۴۰ مکان تاریخی آسیب پذیر در قم شناسی 
و برنامه اضطراری برای مرمت آنها در نظر گرفته شده 

است.
یزدانی با اشاره به وجود ۳۸۰ آثار تاریخی ثبت شده در 
قم، ادامه داد: متاسفانه تا کنون هیچگونه دستورالعملی 
برای تعیین تکلیف و برنامه ریزی بافت های تاریخی در 
استان وجود نداشت که در این زمینه ضوابط لازم تدوین 
و با تصویب نهایی در شورای عالی شهرسازی وزارت راه و 
شهرسازی هر گونه اقدام در بافت تاریخی دارای ضابطه 

مشخص می شود.
وی همچنین با بیان اینکه در قم تا سال گذشته چیزی 
به نام بوم گردی نداشته ایم گفت: در یکسال گذشته یک 
واحد بوم گردی در استان افتتاح، ۲ واحد بوم گردی در 
حال افتتاح و ۱۷ مورد نیز ثبت نام شده است، ضمن 
اینکه هدف گذاری این اداره کل ایجاد ۵۰ واحد بوم 

گردی است.
* انصراف برخی از متقاضیان دریافت تسهیلات 

بعلت موانع ایجاد شده توسط بانک ها
یزدانی با اشاره به اقدام های صورت گرفته برای معرفی 
واحدهای گردشگری برای دریافت تسهیلات رونق تولید 
نیز گفت: ۶ هزار میلیارد ریال متقاضی دریافت وام در 
حوزه میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری در 
استان وجود دارد، این در حالی است که تنها ۲ هزار و 

۳۰۰ میلیارد ریال در این زمینه به قم تخصیص یافت.
وی ادامه داد: به دلیل برخی موانع ایجاد شده توسط 
بانک ها برای پرداخت این تسهلات، برخی از متقاضیان 
دریافت تسهیلات در استان از گرفتن این وام ها منصرف 

شده اند.
*رشد 21 درصدی اقامت شبانه درقم 

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
استان قم در ادامه با اشاره به اقدام های صورت گرفته 
در  داشت:  اظهار  امسال  نوروز  عید  در  کل  اداره  این 
طرح نوروزی، ۷۷۰ هزار تن در اماکن اقامتی قم اسکان 
داده شدند که این آمار ۲۱ درصد نسبت به سال گذشنه 

افزایش یافته است.
اقامتی  واحدهای  پلمپ  مورد  اینکه ۱۹  بیان  با  وی 
در ایام عید در قم صورت گرفته است گفت: با نظارت 
های صورت گرفته، ۲۶۰ میلیون ریال مبالغ اضافی از 

مسافران نوروزی برگشت داده شد.
بسته فرهنگی  توزیع یک هزار  یزدانی تصریح کرد: 
میان مسافران نوروزی، اجرای چهار برنامه زنده، تشکیل 
سامانه تلفی رسیدگی به شکایت ها به صورت شبانه 
روزی، برپایی ۱۹ پایگاه اطلاع رسانی و توزیع ۲۵ هزار 
نقشه جدید از اقدام های صورت گرفته در ایام عید نوروز 

امسال است.
*سرمایه گذاری 1۴۶ میلیارد تومان در توسعه 

گردشگری استان قم
معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، صنایع 
نشست  این  در  نیز  قم  استان  گردشگری  و  دستی 
خبری گفت: سال گذشته ۱۴۶میلیارد تومان در توسعه 

گردشگری سرمایه گذاری شده که به دلیل ظرفیت های 
قم و اشتغال زیاد، از اهمیت بالایی برخوردار می باشد. 

سید مهدی حیدرآبادی ، افزود: سالانه بیش از ۲۰ 
میلیون گردشگر داخلی و بین المللی از استان بازدید 
می کنند که این موضوع ظرفیت بسیار عظیمی را برای 

قم ایجاد کرده است.
وی با بیان اینکه ۱۱ هزار و ۷۰۳ تخت ظرفیت موجود 
در قم است، گفت: افزایش ماندگاری گردشگران موجب 
تحول اقتصادی در استان می شود که این موضوع در 

سال های اخیر بسیار مورد توجه قرار گرفته است.
معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، صنایع 
با اشاره به وجود بزرگترین و  دستی و گردشگری قم، 
در  راهی  بین  خدماتی  های  مجتمع  استانداردترین 
ایجاد  بر  بوم گردی علاوه  رونق  اظهار داشت:  استان 
مهاجرت معکوس موجب رونق اشتغال در روستاها می 
شود به همین دلیل توسعه اشتغال و افزایش ماندگاری 
گردشگران در روستاها از جمله اولویت های سال ۹۸ این 

اداره کل است.
حیدرآبادی گفت: بیش از یکهزار تن سال گذشته در 
حوزه گردشگران آموزش داده شده اند که برای افزایش 
رضایت گردشگران، آموزش نیروی انسانی به عنوان یکی 

از اولویت های این اداره کل در دستور کار است.
برای  گردشگری  هدف  بازار  مهمترین  را  عراق  وی 
و  زائران  ماندگاری  افزایش  برای  گفت:  و  دانست  قم 
گردشگران عراقی، با توجه به تسهیل ورود اتباع عراقی 
به کشور، طبیعت گردی، ایجاد تورهای یک روزه، معرفی 
تاریخی و مذهبی و همچنین گردشگری  مکان های 

سلامت مورد تاکید قرار گرفته است.
وی تبدیل قم به قطب گردشگری سلامت را از دیگر 
اولویت های مهم استان دانست و افزود: ایجاد زیرساخت 
های مهم و استانداردسازی بیمارستان ها برای افزایش 
سهم گردشگری سلامت از جمله موضوعاتی است که در 

استان در حال پیگیری است.
وی نقطه قوت قم را حوزه گردشگری دانست و اظهار 
داشت: در نیمه شعبان حدود ۳ میلیون زائر و گردشگر 
داخلی و بین المللی به قم ورود پیدا کرده اند که افزایش 
واحدهای اقامتی در اطراف مسجد جمکران در سال 

آینده اهمیت زیادی دارد.
*بهره برداری ازمخزن امن اشیاء تاریخی قم 

شهریورماه 
فرهنگی،  میراث  کل  اداره  فرهنگی  میراث  معاون 
صنایع دستی و گردشگری استان قم نیز در این نشست 
خبری  با بیان اینکه با پیگیری های صورت گرفته، مخزن 
امن اشیاءتاریخی قم تا شهریور ماه امسال به بهره برداری 
انتهایی احداث  می رسد گفت: این مکان در مراحل 
و تکمیل است که با نصب سیستم های اطفاء حریق و 

ایمنی افتتاح خواهد شد. 
اشیای  امن  مخزن  پورافزود:  بیگی  ایل  شاهین 
تاریخی قم با ۷۰۰ متر مربع زیربنا، دارای محل هایی 
برای تفکیک اشیا بر اساس جنس، قدمت و همچنین 

فضاهایی برای مرمت و آزمایشگاه است.
وی گفت: ۴۰۰ اثر ثبت شده در فهرست آثار ملی در قم 
وجود دارد که این آثار شامل آثار ارزشمند حرم حضرت 
معصومه )س(، تیمچه بازار، خانه های قدیمی و مجموعه 

بازار و همچنین مساجد، تکایا و امامزاده ها است.
ایل بیگی، ثبت و تعیین حریم آثار تاریخی را از جمله 
وظایف ذاتی این اداره کل دانست و ادامه داد: در حوزه 
اشیا تاریخی، قم در حالی فاقد موزه باستان شناسی 
تاریخی  آثار و محوطه های  این استان دارای  است که 
اشیا  نگهداری  برای  سازی  بستر  وی  است.  بسیاری 
نیازهای مهم  از جمله  را  تاریخی در مکانی استاندارد 
استان دانست و گفت: ۱۳ هزار شیء تاریخی قم که 
حاصل کاوش ها و گمانه زنی های باستان شناسی استان 

در محوطه های تاریخی کشف شده اند.
وی گفت: مرمت ۳۰ شیء از جمله تعهدات میراث 
فرهنگی در سال گذشته بود که با پیگیری های صورت 
گرفته در سال گذشته بیش از ۱۰۰ شیء تاریخی در 

استان مرمت شد.
ایل بیگی، با بیان اینکه یک هزار و ۱۸۰ شیء تاریخی 

قم در سال ۹۷ دارای شناسنامه فنی و تخصصی شد، 
گفت: در سال ۹۶ تنها حدود ۴۰۰ شیء تاریخی در 
استان شناسنامه دار شد که این موضوع در سال ۹۷ 

بیش از ۲ برابر رشد داشته است.
با  معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی، 
تاکید بر اینکه مرمت بناهای تاریخی از ۱۲ مورد در سال 
۹۶ به ۱۸ مورد در سال ۹۷ افزایش یافته است، گفت: 
در حوزه ثبت میراث طبیعی، میراث منقول و غیرمنقول 
تاریخی و همچنین ثبت میراث طبیعی، ۵۴ اثر سال 

گذشته در قم صورت گرفت.
اثر ثبت شده قم در سال ۹۷،  وی ادامه داد: از ۵۴ 
میراث معنوی شامل آداب و رسوم با ۷ پرونده، ثبت آثار 
طبیعی با ۹ پرونده، ثبت آثار غیرمنقول ۵ مورد و ثبت آثار 

غیرمنقول ۳۳ مورد بوده است.
فرهنگی،  میراث  کل  اداره  فرهنگی  میراث  معاون 
صنایع دستی و گردشگری قم، با بیان اینکه در تمام ۱۰ 
شاخص تعیین شده معاونت میراث فرهنگی ۱۰۰ درصد 
حریم  تعیین  مورد   ۱۴ داد:  ادامه  است  شده  محقق 
تاریخی، رشد ۱۲ درصدی بازدید از موزه های استان، 
ثبت ۵۴ اثر، مرمت ۱۸ اثر تاریخی و شناسنامه دار کردن 
بیش از یک هزار و ۱۸۰ شیء تاریخی از جمله اقدام های 

صورت گرفته در سال ۹۷ است.
وی با اشاره به تخریب برخی آثار تاریخی مانند خانه 
ملاصدرا و تیمچه بازار بر اثر بارندگی های ابدای امسال 
از  ملاصدرا  وخانه  بازار  تیمچه  پوششی  طاق  گفت: 
جمله مکان هایی بود که دراین بارندگی ها دچار آسیب 
شده و مرمت آنها با سرعت در دستور کار قرار گرفت که 
با اقدام های انجام شده مرمت خانه ملاصدرا به اتمام 
را طی  مرمت  نهایی  مراحل  نیز  بازار  تیمچه  و  رسیده 

می کند.
*خوشه انگشترسازی و زیورآلات در قم

 ایجاد می شود
معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری استان قم نیز دراین نشست خبری  
گفت: این استان یکی از قطب های مهم تولید انگشتر 
و زیورآلات در کشور است که برای تقویت و ساماندهی 
این هنر، ایجاد خوشه انگشترسازی و زیورآلات در دستور 

کار است. 
سید مهدی نصر اصفهانی ، افزود: درحال حاضر ۸۰۰ 

کارگاه تولیدی انگشتر و زیور آلات در قم فعال است.
وی در ادامه بابیان اینکه ۴ هزار و ۷۶۰ هنرمند صنایع 
دستی در استان ساماندهی شده اند گفت: بانوان، ۳۲ 
درصد تعداد هنرمندان صنایع دستی قم را شامل می 

شوند که در رشته های مختلف مشغول فعالیت هستند.
معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری قم گفت: ۲۹۶ رشته صنایع دستی 
در کشور وجود دارد که بیش از ۷۰ درصد این رشته ها نیز 

در استان فعال می باشد.
وی با بیان اینکه در سال گذشته، ۱۴۶ مورد آموزش 
از  یکی  گفت:  است  شده  برگزار  خاص  رشته   ۶ در 
شاخص های استان، برگزاری آموزش های تقویتی برای 
هنرمندان در رشته های مختلف است که این موضوع به 

عنوان یک اولویت در سال جاری در دستور کار است.
دستی،  صنایع  نمایشگاه   ۴ ایجاد  داد:  ادامه  وی 
برگزاری نمایشگاه مشترک صنایع دستی با حضور ۱۱ 
استان و استانداردسازی جواهرات از جمله اقدام های 

صورت گرفته در سال گذشته است.
نصر اصفهانی، بیمه هنرمندان صنایع دستی را یکی 
از چالش های مهم در این حوزه دانست و گفت: از ۴۸۶ 
سهمیه تعیین شده توسط سازمان میراث فرهنگی برای 
کل کشور، سهم استان قم ۱۹ تن بود، این در حالی 

است که ۱۳۱ تن برای بیمه ثبت نام کرده بودند.
وی در پایان با اشاره به معرفی واحدهای مختلف برای 
با  دستی  صنایع  پرونده  گفت: ۶  تسهیلات  پرداخت 
اعتبار ۱۷۲ میلیارد ریال در قم معرفی شده است که تا 
کنون ۳۰ مورد اشتغال زایی در این زمینه محقق شده 
است ضمن اینکه ۹ پرونده تسهیلات عشایری با اعتبار 
۱۳۰ میلیارد ریال معرفی که تا کنون ۲ مورد پرداخت 

شده است.

فرمانده نیروی انتظامی استان قم :

خودرو، حریم شخصی افراد نیست
فرمانده نیروی انتظامی استان قم گفت: بعضی معترض بودند که خودرو حریم 
شخصی افراد است و ناجا نمی تواند با کشف حجاب سر نشینان خودور برخورد کند، اما 
طبق قانون جمهوری اسلامی ایران، مکان هایی که در معرض دید هستند مانند تراس 

در منازل و وسایل نقلیه، حریم شخصی افراد محسوب نمی شود.
سردار عبدالرضا آقاخانی در همایش تبیین طرح پارسا که صبح روزپنجشنبه  در سال 
همایش های غدیر قم برگزار شد، گفت: متاسفانه در جامعه ما فریضه امر به معروف و 
با بدحجابی  نهی از منکر به فراموشی سپرده شده است، وقتی صحبت از برخورد 
می شود، همه نگاه ها به نیروی انتظامی معطوف می گردد درصورتی که طبق قانون، 

۲۵ دستگاه در کشور موظف به فعالیت در زمینه امر به معروف و نهی از منکر هستند.
ناجا در خط اول دفاع از آمران به معروف و ناهیان از منکر است وی ادامه داد: طبق 
بیانات مقام معظم رهبری، اگر می خواهیم نیروی انتظامی در طراز جمهوری اسلامی 
ایران داشته باشیم، در مقابله با منکرات باید کار مدبرانه و عاقلانه انجام شود، تفکری 
که امروزه بر نیروی انتظامی حاکم است، تفکر دفاع از ارزش هاست، امروز نیروی 
انتظامی در خط اول دفاع از آمران به معروف و ناهیان از منکر است و شهدا فرهنگ 
مقابله با ناهنجاری ها و زشتی های جامعه را در خاکریزهای دفاع مقدس به ما نشان 
داده اند.  آقاخانی عنوان کرد: ناجا به عنوان ضابط قوه قضائیه در برخورد با جرم هایی 
هم چون کشف حجاب، آلوگی صوتی، رفتار خلاف عفت و...وظیفه ویژه دارد، ماموریت 
نیروی انتظامی امروزه مخلوطی از کار فرهنگی، کار یدی و کار قضایی است و این از 
محسنات نیروی انتظامی است. وی ادامه داد: بعضی معترض بودند که خودرو حریم 
شخصی افراد است و ناجا نمی تواند با کشف حجاب سر نشینان خودور برخورد کند، 
اما طبق قانون جمهوری اسلامی ایران، مکان هایی که در معرض دید هستند مانند 
تراس در منازل و وسایل نقلیه، حریم شخصی افراد محسوب نمی گردد، و ناجا به عنوان 
مجری قانون در قالب طرح "ناظر۱" با این مسائل برخورد خواهد کرد.فرمانده نیروی 
انتظامی استان قم در توضیح طرح ناظر یک بیان کرد: در مرحله اول این طرح، دیده 
بانان و عیون ما که تعداد آن ها به ۱۴۰۰نفر رسیده است، با مشاهده کشف حجاب در 
خوردروها، مشخصات خودرو را از طریق پیام متنی یا صوتی به نیروی انتظامی اطلاع 
می دهند و ظرف حداکثر۳دقیقه پیامک حاوی تذکر به مالک خودرو ارسال می شود و 
وی باید ظرف ۳ روز به نیروی انتظامی مراجعه کند، پس مراجعه وی تحت آموزش های 
فرهنگی قرار می گیرد و پس از اخذ تعهد باز می گردد، اگر تعداد این تذکرات به ۳ تذکر 
برسد، برای فرد خاطی پرونده قضایی تشکیل می گردد، تاکنون حدود۲۷۰۰مورد کشف 

حجاب ازاین طریق اطلاع رسانی شده و مورد برخورد قرار گرفته است.

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

بدهی ۵۰ درصد از کشاورزان قمی امهال می شود 
رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: ۲۶ میلیارد تومان برای امهال بدهی 
و وام کشاورزان قمی از اول تیرماه در بانک های استان به جریان خواهد افتاد که با این 

فرصت بدهی ۵۰ درصد از کشاورزان استان تسویه می شود. 
عباس پورمیدانی ظهر روز چهارشنبه  در جلسه گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
که در سالن جلسات فرمانداری برگزار شد، اظهار داشت: کشاورزان در امنیت غذایی، 
تولید و اشتغال نقش بسزایی دارند. وی با اشاره به امهال بدهی کشاورزان قمی گفت: 
۲۶ میلیارد تومان برای امهال بدهی و وام کشاورزان قمی از اول تیرماه در بانک های 
استان به جریان خواهد افتاد که با این فرصت بدهی ۵۰ درصد از کشاورزان استان تسویه 
می شود. رییس سازمان جهاد کشاورزی قم با بیان جامعه آماری شمول کشاورزان قمی 
از طرح استمهال وام های کشاورزی تصریح کرد: بیش از ۴ هزار نفر از کشاورزان استان 
در این طرح مشمول امهال بدهای خود می شوند. پورمیدانی ادامه داد: در این طرح 
صرفاً افرادی مشمول امهال بدهی می شوند که مقدار وام آن ها کمتر از ۲۰ میلیون تومان 
باشد، درصورتی که استان بتواند ۱۲ میلیارد تومان بودجه دیگر نیز برای استمهال وام های 
کشاورزان جذب کند تمام بدهی کشاورزان استان تسویه خواهد شد. وی ادامه داد: 
کشاورزان استان در سال ۹۷ بیش از ۲۴۶ میلیارد تومان تسهیلات از بانک ها دریافت 
کرده بودند، امهال بدهی کشاورزان استان از محل بند خ ماده ۳۳ برنامه ششم توسعه 
صورت می گیرد. دبیر کل اتاق بازرگانی صنعت، معدن و کشاورزی استان قم نیز تصریح 
کرد: در محور قدیم جاده قم-تهران بالغ بر ۱۲۰ واحد صنعتی و تولیدی مستقر بوده که 
هنوز نسبت به تعیین تکلیف آن ها اقدام اساسی صورت نگرفته است. محمد حاج زمانی 
ادامه داد: اختلاف نظر بین سازمان ثبت اسناد و اداره کل راه شهرسازی مهم ترین عاملی 

بوده که سبب شده وضعیت این ۱۲۰ واحد همچنان بلاتکلیف مانده باشد.
 

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم:

سوهان قم، ثبت بین المللی می شود
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم گفت:سوهان قم،ثبت ملی شده و به 

زودی نیز ثبت بین المللی می شود.
اسرافیل شعاعی در گفت وگویی اظهارداشت :یکی از رویکردهای مهم در توسعه 
اشتغال و تولید،احیای واحدهای نیمه کاره است. مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی 
قم افزود:متاسفانه بسیاری از واحدهای راکد و نیمه کاره در قم،گرفتار بروکراسی های 
بانکی و عدم دریافت تاسهیلات هستند. وی اظهار کرد:باید مشکلات این واحدها به 
لحاظ مالی و موانع قانونی،رفع شود تا بتوان آنها را به چرخه تولید بازگرداند. شعاعی در 
مورد طراحی شهرک صنعتی کفش و دمپایی بیان کرد:در طراحی این مجموعه،بسته 
سوغات قم مطرح است که تجربه آن را در مشهد مقدس نیز داشتیم. وی گفت: ۲۳ تا 
۴۰ میلیون نفر زائر سالیانه در قم حضور دارند و این طرفیت مهمی در طراحی بسته 
سوغات قم است. مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم افزود:یکی از سوغات مهم 
در قم، سوهان است درباره این سوغات،برنامه ریزی و ثبت ملی انجام شده است و برای 
ثبت بین المللی درخواست داده ایم . وی عنوان کرد: سوهان قم،ثبت ملی شده و به 
زودی نیز ثبت و برند سازی بین المللی می شود.همچنین در قم،خوشه سوهان فعال 
است. شعاعی اظهار کرد:این سوغات شیرین کالایی مناسب برای ۸۵ کشور جهان در 
خصوص صادرات است،در طراحی بسته سوغات قم،علاوه بر سوهان از کفش و دمپایی 
و پوشاک نیز استفاده می کنیم که تولید کفش و دمپایی در این شهرک هدف گذاری 
شده و پوشاک نیز در کهک تولید می شود. وی بیان کرد:این شهرک صنعتی در ۹۶ 
هکتار شامل ۶۳ هکتار صنعتی است که برای احداث آن ۱۰۰ میلیارد تومان بودجه 
نیاز است. همچنین مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم در دهمین جلسه ستاد 
تسهیل و رفع موانع تولید عنوان کرد:حفظ اشتغال موجود هدف نخست رونق تولید 
در قم است و در این باره از هیچ تلاشی فقروگذار نخواهیم کرد.وی در مورد فاز توسعه 
شهرک های صنعتی گفت:این فاز در ۷۸ هکتار و شهرک قنوات در ۸۰ هکتار و ناحیه 
صنعتی سیرو در ۲۴ هکتار در دستور کار استان قرار دارد.شعاعی افزود:یکی دیگر از 
اقدامات در روزهای آینده تغییر کاربری در شهرک صنعتی شهاب و انتقال بنکداران 
به آن بخش است.وی اظهار کرد:در حال حاضر ۷۰۰ میلیارد تومان برای تأمین برق 

شهرک های صنعتی استان قم مورد نیاز است که پرداخت آن در توان قم نیست.
 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم  تاکیدکرد

لزوم تشکیل شورای مهارت در استان قم 
مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم گفت: شورای مهارت در استان باید به 

ریاست استاندار تشکیل شود تا اشتغال پایدار در قم داشته باشیم. 
احمد عطارنیا با اشاره به اجرای طرح مهارت آموزی در استان قم اظهار کرد: تعهد اداره 
کل آموزش فنی و حرفه ای استان برای اجرای این طرح در سال های ۹۶ و ۹۷ پذیرش 
هزار و ۳۰۰ نفر بود. وی ادامه داد: شورای مهارت در استان قم باید به ریاست استاندار 
تشکیل شود و افرادی همچون مدیرکل اداره کار استان، رئیس سازمان برنامه و بودجه و 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم در آن عضویت داشته باشند. مدیرکل آموزش 
فنی و حرفه ای استان قم افزود: هدف از تشکیل شورای مهارت در استان، توانمندسازی 
از طریق مهارت آموزی نیروی کار جامعه است، شورای مهارت در بسیاری از استان ها 
تشکیل شده است. عطارنیا با اشاره به شرح وظایف شورای مهارت اظهار کرد: دریافت 
نیازهای آموزشی از دستگاه های اجرایی، دریافت رسته های دارای اولویت از معاونت 
اشتغال اداره کار، بررسی و اولویت بندی برنامه های آموزشی براساس نیازسنجی صورت 
گرفته، تهیه تقویم آموزش مهارتی موردنیاز دستگاه های اجرایی، بررسی راه های توسعه 
فضاها و تجهیزات آموزشی و غیرآموزشی و پیگیری توسعه آموزش های مهارتی و کاربردی 
از جمله وظایف این شورا است. وی ادامه داد: برای اینکه اشتغال پایدار در استان قم 
اشته باشیم، وجود شورای مهارت را در استان نیاز داریم، امکان تشکیل این شورا ذیل 
کارگروه آموزش، پژوهش ، فناوری و نوآوری وفق آئین نامه اجرایی شورای برنامه ریزی 
و توسعه استان قم فراهم است. مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم خاطرنشان 

کرد: باید در خصوص شرایط طرح کارآموزی در محیط کارواقعی تسهیل صورت بگیرد.
 

معاون مدیرکل پزشکی قانونی استان قم اعلام کرد

تصادف دومین عامل مراجعات به پزشکی قانونی 
معاون مدیرکل پزشکی قانونی  استان قم گفت: تصادف دومین عامل عمده مراجعات 
به پزشکی قانونی استان قم است و همچنین ۲۲ درصد پرونده های دو ماه نخست 
امسال نیز به فوت شدگان در تصادفات اختصاص داشته است. محمد علی عبدالحی 
اظهار کرد: طی دو ماه ابتدای سال جاری یک هزار و ۶۵۲ پرونده برای بررسی صدمات 
ایجاد شده در تصادف در این اداره کل تشکیل شده و مورد رسیدگی قرار گرفته است. 
وی افزود: این در حالی است که بیشترین مراجعه در همین بازه زمانی مربوط به نزاع و 
درگیری با تعداد یک هزار و ۹۹۰ نفر بوده است. معاون پزشکی قانونی قم افزود: مقاسیه 
این تعداد با آمار مشابه سال قبل حاکی از آن است که پرونده های تصادف در سال قبل 

یک هزار و ۶۲۸ مورد بوده و باز هم دومین رده را به خود اختصاص داده است. 

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم مطرح کرد
هدف گذاری برای ایجاد ۵۰ واحد بوم گردی در استان قم
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رئیس شورای اسلامی شهر قم :

توزیع خدمات در مناطق مختلف شهر قم 
عادلانه نیست 

رئیس شورای اسلامی شهر قم با گلایه مندی از توزیع نامناسب خدمات در مناطق شهر 
قم گفت: مناطق شهری به لحاظ امکانات از خدمات یکسانی برخوردار نبوده و برخی 

مناطق کم برخوردار هستند ولی حل این مشکل تنها بر عهده شهرداری نیست. 
 عبدالله جلالی ظهر روز چهارشنبه در نخستین جلسه هیئت اندیشه ورز شورای شهر قم 
که در سالن جلسات این شورا برگزار شد، با اشاره به انتظارات مردم از نحوه فعالیت های 
شورای شهر و مدیریت شهری قم اظهار داشت: مؤلفه های شهر به شکل های مختلف 
تعریف شده ولی آنچه اهمیت داشته سه مؤلفه کالبد شهری، مدیریت شهری و نقش 
مشارکت مردم است.  وی با بیان اینکه استفاده از ابعاد مختلف فکری جامعه نخبگان در 
دستور کار شورای شهر قم قرار دارد، افزود: شورا باید از مجموع افکار نخبگان شهر برای 
اداره و رفع مشکلات شهری استفاده کند و همفکری آنان با شش کمیسیون تخصصی شورا 
می تواند کمک کننده مدیریت شهری و رفع مشکلات شهر باشد. رئیس شورای شهر قم با 
اشاره به وجود مشکلات، کمبودها و نیازها در شهر قم یادآور شد: در شورای اسلامی شهر 
قم شش کمیسیون تخصصی به همراه مشاورینی از اساتید دانشگاه و نخبگان وجود دارد، 
اما استفاده از اقشار مختلف در اتاق های فکر و نشست های هم اندیشی می توانند کمبودها 
و مشکلات را رفع کند. وی ادامه داد: اتاق فکر بانوان نخبه شهر مقدس قم با ساختار و 
چارچوب نظام مند در قالب چهار گروه تخصصی شکل گرفته است، این چهار گروه شامل 
معماری و شهرسازی، فرهنگی و هنری ورزشی، محیط زیست و فضای سبز و آموزش و 
بهداشت خانواده است و به زودی تحت مدیریت روسای کمیسیون های شورای شهر قم 
شروع به کار خواهند کرد. وی تفاوت اتاق فکر شورای شهر و دیگر نهادهای تصمیم ساز را 
مورد توجه قرار داد و گفت: خیلی از مشکلات احصا می شود ولی ضمانت اجرایی ندارد، 
ولی ما در شورا به علت اینکه طرح و لایحه داریم می توانیم ضمانت اجرایی برنامه های 
کارشناسی را بدهیم که تنها باید متناسب با حوزه مدیریت شهری باشد. جلالی با بیان 
اینکه شورا به دنبال توسعه شهر قم است، خاطرنشان کرد: نشاط اجتماعی، نقش فضای 
سبز، اهمیت محیط زیست، شهرسازی، مبلمان شهری، نماهای رومی، احداث خیابان ها 
و بلوارها و غیره حجمی از فعالیت های مدیریت شهری است که باید موردتوجه باشد. وی 
با تأکید بر لزوم احصای مشکلات شهری یادآور شد: امروز مسائل مختلفی در نقاط قوت، 
ضعف، فرصت ها و تهدیدها در سطح شهر مقدس قم وجود دارد، شورای اسلامی شهر 
مقدس قم برای پیشبرد اهداف عالیه مدیریت شهری نیازمند ایده ها، افکار و مشارکت 
نخبگان مردمی است که بعضی از این پژوهش ها احصا شد و به دانشگاه ها ارائه گردید 
ولی متأسفانه همکاری مناسبی در این زمینه انجام نشد. رئیس شورای شهر قم هدف 
از تشکیل اتاق فکر را کاهش هزینه اداره شهر و حفظ منابع مردم برشمرد و اضافه کرد: 
ما در کشور ایده پردازان خوبی هستیم ولی در اجرا ضعف داریم و ما به دنبال بهره گیری 
از تخصص نخبگان و افراد صاحب نظر در اداره شهر هستیم. وی با گلایه مندی از توزیع 
نامناسب خدمات در مناطق شهر قم اظهار داشت: مناطق شهری به لحاظ امکانات از 
خدمات یکسانی برخوردار نبوده و برخی مناطق کم برخوردار هستند ولی حل این مشکل 
تنها بر عهده شهرداری نیست. جلالی نقش پروژه ها در کاهش آسیب های اجتماعی را 
مدنظر قرار داد و ابراز کرد: بسیاری از دستگاه ها باید در توزیع عادلانه خدمات در مناطق 

مختلف شهری شهرداری را یاری کنند.
 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:

اوقات فراغت جوانان با استفاده از ظرفیت هنر 
غنی سازی شود

و  با بیان این که اوقات فراغت جوانان   مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم 
نوجوانان با استفاده از ظرفیت هنر غنی سازی شودگفت : در این زمینه باید برنامه ریزی 

بسیار گسترده ای ترتیب یابد. 
سید موسی حسینی کاشانی، روز پنجشنبه در آئین افتتاحیه طرح غنی سازی اوقات 
فراغت کانون های فرهنگی هنری مساجد قم افزود: تقویت فعالیت های هنری کانون های 
فرهنگی می تواند در غنی سازی اوقات فراغت نقش مؤثری داشته باشد. وی با بیان اینکه 
برنامه ریزی برای اوقات فراغت جوانان در قم انجام شده است گفت: کارهای فرهنگی در 
مساجد و تلاش برای توسعه این فعالیت ها باید به محور فعالیت کانون های فرهنگی هنری 
مساجد قم تبدیل شود. حسینی کاشانی ادامه داد: ایجاد انگیزه در جوانان برای حضور 
گسترده آنان در مساجد وظیفه سنگین ائمه جماعت مساجد و کانون های فرهنگی هنری 
است. وی با اشاره به مشغله های جدید نسل جدید در فضای مجازی گفت: در شرایط 
کنونی، بسترسازی برای حضور جوانان و نوجوانان به مساجد کار ساده ای نیست ولی 
تحقق این موضوع به طور قطع در کاهش آسیب های اجتماعی و مصونیت اجتماعی 
بسیار مؤثر است. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم ادامه داد: فراهم کردن شرایط برای 
حضور کودکان و تلاش برای ماندگاری آنها باید در صدر برنامه های مسئولان مساجد باشد.
حسینی کاشانی، بسترسازی برای جذب جوانان به مسجد را موجب کاهش آسیب های 
اجتماعی دانست و افزود: در شرایط امروز که سوق یافتن جوانان به سمت بزه بسیار ساده و 
کم هزینه است باید جلوی برخی سخت گیری ها برای جذب حداکثری جوانان به مساجد 
کاهش یابد. وی با اعلام حمایت از گروه های برجسته سرود و تئاتر مساجد تصریح کرد: 
این اداره کل آمادگی دارد در گام نخست از ۱۰ گروه سرود و ۱۰ گروه تئاتر که دارای فعالیت 

برجسته در مساجد هستند، حمایت مالی و معنوی کند.
*طرح شناسایی و آموزش نوجوانان مستعد مداحی در قم اجرا می شود

دبیر کانون مداحان و شاعران آئینی قم نیز گفت: طرح شناسایی و آموزش نوجوانان 
مستعد مداحی در قم ویژه سنین ۱۳ تا ۱۸ سال از ابتدای تیرماه در این استان آغاز 
می شود. عباس حیدرزاده با بیان اینکه این طرح موجب خودکفایی مساجد و محله ها 
در حوزه مداحی خواهد شد افزود: ثبت نام این طرح از اول تیرماه در مرکز آموزش های 
کاربردی کانون مداحان و شاعران آئینی قم آغاز می شود و تا ششم تیرماه ادامه خواهد 

یافت و علاقه مندان می توانند از ساعت ۹ تا ۱۶ جهت ثبت نام به این مرکز مراجعه کنند.
وی در ادامه تاکید کرد: همانگونه که قم ام القرای جهان شیعه است باید در حوزه تربیت 
مداحان در تراز انقلاب اسلامی نیز پیشگام در کشور باشد به گونه ای که مکتب مداحی این 

استان در سطح مکتب حدیثی آن باشد.
  

نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم :

شفافیت و قاطعیت در قوانین شوراها وجود ندارد 
نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: انتظارات مردم از شهرداری و شوراها فراتر از 
فعالیت های عمرانی و خدماتی است، هرچند شفافیت و قاطعیت در قوانین شوراها وجود 

ندارد و این کار شهرداری ها را برای مدیریت یکپارچه شهری با مشکل روبرو کرده است. 
 حسن بختیاری ظهر روز چهارشنبه در نخستین جلسه هیئت اندیشه ورز شورای شهر 
قم که در سالن جلسات این شورا برگزار شد، با اشاره به اهداف شکل گیری این جلسات 
اظهار داشت: هدف گذاری این مجموعه استفاده از ظرفیت نخبگان استان برای پیشبرد 
اهداف مدیریت شهری است. وی با بیان اینکه بر اساس قانون شوراها، شناخت مسائل، 
ظرفیت ها، مشکلات و دریافت پیشنهاد جز وظایف شوراها بوده و ما نیازمند حلقه اتصال 
کامل با مردم و نخبگان هستیم، افزود: متأسفانه در کشور و استان ها این حلقه زیاد 
شکل نگرفته است. نائب رئیس شورای شهر قم، استفاده از پیشنهادات و به کاری گیری 
مشارکت ها را از وظایف شوراها دانست و ابراز کرد: مشارکت ها در نظام تصمیم گیری تعریف 
می شود که در برخی از شورایاری ها به صورت انتخابی یا انتصابی این موضوع شکل گرفته 
است. وی با تأکید بر نقش شورایاری ها در شهرها خاطرنشان کرد: در دوره چهارم، شورای 
شهر به دنبال تشکیل شورایاری در شهر قم بود که به علت برخی موانع و مشکلات این اتفاق 
رخ نداد که به نظر می رسد اتاق های فکر باید کمک کننده مدیریت شهری باشند. بختیاری 
با اشاره به تشکیل کارگروه های مختلف در اتاق فکر شورای شهر قم تصریح کرد: این 
کارگروه ها می توانند دستور کار را یا از جانب شورا یا به صورت طرح های خودشان در دستور 
کار قرار داده و نظارت کارشناسی ارائه دهند. وی با تأکید بر نقش بانوان در تصمیم گیری ها 
و تصمیم سازی های شورای شهر عنوان کرد: مدیریت شهری حجم عظیمی از فعالیت ها 
را داشته که بخشی از فعالیت ها بر عهده شهرداری است و امروزه شهرداری از فعالیت های 
صرف معماری، خدماتی، عمرانی و شهرسازی خارج شده اند، هرچند این روند با کندی 
روبروست. نائب رئیس شورای شهر قم ادامه داد: انتظارات مردم از شهرداری و شوراها فراتر 
از فعالیت های عمرانی و خدماتی است، هرچند شفافیت و قاطعیت در قوانین شوراها 
وجود ندارد و این کار شهرداری ها را برای مدیریت یکپارچه شهری با مشکل روبرو کرده 
است. وی با اشاره به برنامه ریزی ها و چشم اندازهای شهر قم برای سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۱۴ 

اظهار داشت: هدف گذاری ها در این زمینه انجام شده ولی با کندی روبرو است.
 

مدیرکل تبلغات اسلامی استان قم: 

بستر حضور پرنشاط جوانان در مساجد قم 
فراهم شود

 مدیرکل تبلیغات اسلامی قم، جوانان را محور کانونی فعالیت های مساجد دانست و 
گفت: فعالیت نوجوانان و جوانان به برکت تلاش و برنامه ریزی کانون های فرهنگری هنری 

مساجد رقم افزایش یافته که باید این حضور پرنشاط جوانان در مساجد گسترش یابد. 
حجت الاسلام رضا عزت زمانی روز پنجشنبه در آئین افتتاحیه طرح غنی سازی اوقات 
فراغت کانون های فرهنگی هنری مساجد قم با تاکید بر اینکه اداره کل تبلیغات اسلامی، از 
فعالیت کانون های فرهنگی هنری مساجد حمایت می کند افزود: این اداره کل وظیفه خود 

را خدمت به مساجد و تلاش در جهت توسعه برنامه های فرهنگی می داند.
وی ادامه داد: در دوره جدید فعالیت اداره کل تبلیغات اسلامی، مسجد محوری و نقش 
آفرینی مسجد در تمام عرصه های خدمت رسانی به دین و مردم مورد توجه قرار گرفته، به 
همین دلیل توجه به مساجد در دوره جدید افزایش چشمگیری داشته است. عزت زمانی، 
مسجد را کانون خدمت به خدا و دین دانست و گفت: باید تمام خدمات اجتماعی محله ها 

با توجه به مقتضیات محله ها حول مساجد شکل بگیرد. 

معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع انسانی استانداری قم گفت: فاز 
نخست شهرک تخصصی کفش و دمپایی ماشینی قم تا دهه فجر امسال به بهره برداری 

می رسد، دستگاه های خدمات رسان زیرساخت های لازم را فراهم کنند. 
 مهرداد غضنفری در جلسه شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی که در سالن 
جلسات فرمانداری برگزار شد، اظهار داشت: سازمان میراث فرهنگی قم فقط یک هفته 

مهلت دارد تا وضعیت تمدید پروانه واحدهای مهمان پذیر استان را تعیین تکلیف کند.
وی با اشاره به مزیت های نسبی صنعت کفش در قم افزود: خوشه کفش یکی از 
امیدبخش ترین بخش های اقتصادی استان بوده و باید برای تامین مواد اولیه آن ها 

برنامه ریزی های لازم انجام بگیرد.
معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع انسانی استانداری قم ادامه داد: فاز 
نخست شهرک تخصصی کفش و دمپایی ماشینی قم تا دهه فجر امسال به بهره برداری 

می رسد، دستگاه های خدمات رسان زیرساخت های لازم را فراهم کنند.
غضنفری با انتقاد از رویه برخی مدیران استانی ابراز کرد: مدیران به جای برخوردهای 

تقابل جویانه مشکلات و اختلافات خود را از مسیر گفت وگو و قانون برطرف کنند، 
مصوبات شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی برای تمام دستگاه های عضو 

لازم الاجرا است.
وی تصریح کرد: بخش مهمی از مشکلات برق واحدهای صنعتی استان با توافقنامه 
برق منطقه ای تهران و وزارت نیرو در آینده نزدیک حل شده و از بروز خاموشی در 
واحدهای تولیدی جلوگیری می شود. معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع 
انسانی استانداری قم بیان کرد: ۳۷۷ میلیارد تومان برای تامین برق در شهرک های 
صنعتی استان اعتبار نیاز است، نیاز استان به تامین برق در نگاه کلی بیش از ۷۰۰ 
میلیارد تومان است. غضنفری ادامه داد: کشاورزان الگوهای اصلی و واقعی اقتصاد 
مقاومتی هستند که تولیدات آن ها بیش از مصرفشان است، امهال وام های کشاورزان 
باید باقدرت در استان دنبال شود. وی تأکید کرد: محصولات صادرات محور استان در 
چتر حمایتی قرار می گیرند، بارونق صادرات بخش مهمی از مشکلات ارزی و معضل 

بیکاری از بین می رود.

معاون استاندار قم :

فاز نخست شهرک کفش و دمپایی قم تا دهه فجر به بهره برداری می رسد 

از  گفت:  قم  تجارت  و  معدن  صنعت،  سازمان  رئیس 
ابتدای سال جاری تا پایان اردیبهشت ماه، ۶ واحد صنعتی 
راکد و غیرفعال با ظرفیت اشتغال ۳۳ تن، به چرخه تولید 

استان بازگشت. 
محمود سیجانی ضمن اشاره به اینکه هدف اصلی از 
ارائه تسهیلات رونق تولید به متقاضیان، حفظ وضعیت 
فعالیت واحدهای صنعتی و ارتقای آن است، بیان کرد: در 
این مدت ۱۴۱ طرح صنعتی به منظور دریافت چهار هزار 
و ۷۷۶ میلیارد ریال تسهیلات رونق تولید به بانک های 

استان معرفی شد.
وی افزود: همچنین در طول مدت یاد شده برای ۱۱۵ 
واحد مبلغ سه هزار و ۶۷۱ میلیارد ریال تسهیلات پرداخت 
شده است که با لحاظ پرداخت های مستقیم ثبت شده 

در سامانه به واحدهای صنعتی متقاضی، این رقم به پنج 
هزار و ۳۱۹ میلیارد ریال می رسد. وی همچنین با اشاره 
به وضعیت صادرات قم در ماه های فروردین و اردیبهشت 
غیر  کالاهای  صادرات  میزان  داد:  ادامه  جاری،  سال 
نفتی از گمرکات استان طی این مدت از نظر وزنی ۲۵ 
هزار تن و از منظر سرمایه ای ۲۷ میلیون دلار بوده است. 
این  در  قم  از  کالاهای صادراتی  سیجانی گفت: عمده 
مدت شامل مواد پلاستیکی، محصولات فلزی، محصولات 
روغن  و  سوخت ها  اسنک،  شیمیایی،  صنایع  گوناگون 
های معدنی، ماشین آلات و وسایل مکانیکی، شیرآلات 
بهداشتی، ماشین لباسشویی نیمه اتوماتیک، هواکش، 
فیلتر دستگاه تصویه آب، مفتول مسی، الیاف سنتتیک، 
کفش و محصولات شیمیایی آلی بوده است. وی بیان 

کرد: عراق، هند، افغانستان، پاکستان، ازبکستان، ترکیه، 
کشورهای  بلغارستان  و  آذربایجان  ارمنستان،  امارات، 
اصلی هدف صادراتی محصولات تولید شده در قم بوده 
بر اساس  ادامه داد: همچنین صادرات استان  اند. وی 
مبدا تولید از لحاظ وزنی ۳۶ هزار تن و به ارزش ۴۳ میلیون 
واحد صنعتی کوچک،  و ۳۰۰  است. ۲ هزار  بوده  دلار 
متوسط و بزرگ در قم وجود دارد که از این تعداد حدود ۹۰ 
درصد مربوط به صنایع کوچک و متوسط است؛ همچنین 
بیش از ۵۳ هزار تن در واحدهای صنعتی استان فعالیت 
می کنند. قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، 
چاپ و نشر، سلفچگان، محمودآباد، ثامن الائمه )ع( - 
قنوات - و فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار 

ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم:

۶ واحد صنعتی راکد در قم به چرخه تولید بازگشت
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رئیس هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان لوازم صوتی و تصویری :

قیمتلوازمخانگیکاهشپیدامیکند
رئیس هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان لوازم صوتی و تصویری گفت: در روزهای 
اخیر اعلام شده که بعضی تولیدکنندگان توانسته اند قطعات مورد نیاز تولید لوازم 
خانگی را به کشور وارد کنند، ما نیز در تلاش هستیم تا با مذاکرات فشرده و متعدد 
بتوانیم محدودیت ها و کمبودهای موجود را مرتفع کنیم و هر چه سریعتر به شرایط 

مطلوب باز گردیم. 
سید علیرضا موسوی مجد  درخصوص آخرین وضعیت تولیدات لوازم خانگی در 
کشور گفت: تحریم ها باعث شد تا تیراژ تولید لوازم خانگی در یک مقطع در کشور 
کاهش پیدا کند اما با کوشش تولیدکنندگان توانستیم در چند ماه اخیر به یک میزان 

ثابتی از تولید برسیم و بازار را از آن تنش ابتدایی تا حدی خارج کنیم.
وی ادامه داد: اکنون تمام کالاها با هماهنگی و نظارت سازمان حمایت قیمت 
گذاری شده و لیست رسمی قیمت محصولات در سامانه سازمان حمایت از حقوق 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان موجود است و هرگونه افزایش قیمتی خارج از این 

لیست مربوط به بخش تولید نیست.
مدیرعامل سام الکترونیک در خصوص آخرین وضعیت تامین قطعات این شرکت 
گفت: در روزهای اخیر اعلام شده که بعضی تولیدکنندگان توانسته اند قطعات مورد 
نیاز برای تولید را به کشور وارد کنند، ما نیز در  تلاش هستیم تا با مذاکرات فشرده و 
متعدد بتوانیم محدودیت ها و کمبودهای موجود را مرتفع کنیم و هر چه سریع تر به 
شرایط مطلوب باز گردیم. رسالت اصلی ما بر این بنا نهاده شده که از اصول اخلاقی 
و حرفه ای خود عدول نکنیم و بر خلاف شایعات مطرح شده به هیچ عنوان کیفیت را 
فدای کمیت نخواهیم کرد و اینکه بیان می شود برای تامین قطعات اقدام به واردات 

کالاهایی با کیفیت درجه دو و سه از سایر کشورها می شود کذب محض است. 
موسوی مجد تصریح کرد: جایگاه امروز محصولات سام در سبد خرید مشتری و 
اعتماد بازار به برند ما  آسان به دست نیامده که با نوسان و التهاب بازار آن را فدای منافع 

کوتاه مدت کنیم. دغدغه اصلی ما همواره تولید کالای با کیفیت بوده است.
وی افزود: وضعیت امروز و تلاش ما برای تداوم روند تولید، به دلیل سرمایه  گذاری 
سنگینی است که در سال های اخیر توسط سهامداران ایرانی بخش خصوصی با 
هدف تولید لوازم خانگی با کیفیت روز دنیا انجام شده و با روند پیشرو در عرصه بومی 
سازی تکنولوژی توسط نیروهای متخصص کارخانه، موفق شدیم  عمق داخلی سازی 

محصولاتمان را تا حد قابل قبولی ارتقا دهیم.  
موسوی مجد تصریح کرد: با برطرف شدن مشکلات  و تنظیم شدن نظام عرضه و 

تقاضا، امید آن می رود که شاهد بهبود وضعیت موجود باشیم.
وی در خصوص نقش وزارت صمت در کمک به تولید لوازم خانگی گفت: این صنعت 
پس از خودروسازی دومین صنعت اشتغالزای کشور است و همین امر باعث شده که 
وزارت صمت نگاه ویژه ای به آن داشته باشد فارغ از اینکه چه شرکت هایی به ایران 
قطعه بدهند یا تحریم کنند وزارتخانه باید ترتیبی اتخاذ کند که کارخانه ها و صنایعی 
که در این حوزه مشغول به کار هستند به هیچ عنوان تعطیل نشوند و با برنامه ریزی و 

استفاده از ظرفیت های سیاسی و دیپلماسی برندهای جایگزین تعریف کنند.
رئیس هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان لوازم صوتی و تصویری کشور گفت: وقتی 
ما در کشور روز ملی صنعت داریم آن هم در سالی که رهبر انقلاب سال رونق تولید 
نامگذاری کرده اند یعنی تمام ارکان نظام اعم از دولتی و حاکمیتی باید برای شکوفایی 

این بخش تلاش کنند.

مدیرعامل بانک صادرات ایران:

ساختماننظامبانکیفروریختنینیست
مدیرعامل بانک صادرات ایران با اشاره به اینکه ساختمان نظام بانکی فروریختنی 
نیست، اما به تعمیرات و اصلاحاتی نیاز دارد گفت: اقدام برای اصلاح نظام بانکی 
نیازمند شهامت است مانند جراحی درد و خون ریزی دارد، اما باید تحمل کنیم. برای 
اینکه درد قابل تحمل باشد، باید جامعه این را بپذیرد و لازم است ما زمینه های فرهنگی 
را مهیا کنیم و ببینیم که جامعه چقدر آمادگی پذیرش اصلاح سیاست های مالی را 

دارد.
حجت اله صیدی، مدیرعامل بانک صادرات ایران در سخنرانی نشست ماهانه انجمن 
اقتصاددانان ایران با موضوع »اولویت ها و چالش های اصلاح نظام بانکی« در محل 
اتاق بازرگانی و صنایع و معادن و کشاورزی ایران، ضمن ارائه تعریف، اهمیت و کارکرد 
نظام بانکی در اقتصاد، مهم ترین چالش های این حوزه را بررسی و راهکارهای خود 

برای خروج از این وضعیت و بهبود شرایط را تشریح کرد.
وی با تأکید بر اینکه یکی از چالش ها این است که از اصلاح نظام بانکی تعریف 
مشخصی نداریم و هر کس ممکن است از موضع خودش به این موضوع بپردازد، 
اصلاح  هدف مان  می گوئیم،  سخن  بانکی  نظام  اصلاح  از  وقتی  کرد:  تصریح 
مجموعه ای از سیاست ها، ساختارها، روابط، عملیات بانکی و… است اما تمرکز اصلی 
بر مجموعه بانک های تخصصی و تجاری کشور و رابطه عملیاتی آن ها با بانک مرکزی 

است.
صیدی با اشاره به اینکه وقتی یک موضوعی در سخنان مقامات عالی رتبه کشور 
پررنگ و تکرار می شود، نشان از ضرورت و اهمیت ویژه ای دارد، افزود: در دنیا دو 
صنعت خاص وجود دارند که نمی توان آن ها را برون سپاری کرد و در آن ها به کشورهای 
دیگر تکیه کرد: صنعت بانکداری و صنعت فناوری اطلاعات. یک کشور می تواند نفت 
یا فولاد نداشته باشد اما نمی تواند نظام بانکی نداشته باشد یا فناوری اطلاعات را به 
دست کشور دیگری بدهد، نظام بانکی به شبکه مویرگی تشبیه می شود که حیات 
اقتصاد به آن بستگی دارد. از این منظر است که نظام بانکی اهمیت ویژه ای پیداکرده 

و اصلاح آن، یکی از مطالبات مقامات ارشد نظام است.
وی با تقسیم بندی چالش های موجود نظام بانکی، به دو بخش چالش های بیرونی و 
درونی، اظهار کرد: چالش های درونی به آن دسته از چالش ها گفته می شود که مدیران 
خود نظام بانکی می توانند آن ها را اصلاح کنند؛ اما چالش های بیرونی به شئون دیگر 

جامعه و محیط برمی گردد و اصلاح آن ها در اختیار شبکه نظام بانکی نیست.

تا یک ماه آینده؛

کوتاهشدندستواسطههاازفرابورس
معاون وزیر صمت گفت: در فرابورس کسانی که باعث افزایش قیمت ها می شوند 

شناسایی و فعالیت آن ها محدود می شود
فرشاد مقیمی د درباره کسانی که در فرابورس اقدام به خرید مواد اولیه تولید و فروش 
ان ها به قیمت های بالاتر می کنند گفت: مواد پلیمری یکی از مهمترین کالا های 
عرضه شده در بورس کالاست که کارگروه های ویژه ای در این خصوص تشکیل شده 
که ۸۰ درصد تقاضای بازار را که در حدود ۷۰۰ واحد صنعتی است هدف گذاری و 
تعیین کرده اند. وی افزود: با شناسی این تقاضا از افزایش قیمت برخی مواد پلیمری 
در ماه های گذشته جلوگیری شد و توانستیم کسانی که می خواستند بیشتر از نیاز 
تولید را در بورس کالا خریداری و به قیمت های غیر رسمی در بازار های دیگر بفروشند 
محدود کنیم. وی گفت: این سیاست را برای همه محصولات از جمله پتروشیمی و 
محصولات فلزی در بورس کالا دنبال می کنیم و تلاش می کنیم این محدودیت برای 

همه کالا های عرضه شده در بورس تسری یابد. 
این  از واحد های صنعتی گفت:  افزوده  ارزش  بر  مالیات  مقیمی درباره دریافت 
موضوع در قانون مالیات بر ارزش افزوده که در مجلس در حال بررسی است اصلاح 
خواهد شد و این از خواسته های اصلی ماست تا یکی از موانع کسب و کار حذف شود.
وی درباره وجود برخی از محصولات خوراکی خارجی در بازار که مشابه داخلی آن 
وجود دارد گفت: سیاست کلی این است که محصولاتی که تولید داخل دارد اگر بتواند 
کل نیاز کشور را تامین کند واردات صورت نگیرد اگرچه از انجمن های تخصصی این 
صنعت نیز شکایت زیادی در این زمینه نداریم، اما ممکن است این کالا ها از مسیر های 
دیگر وارد کشور شده باشد. مقیمی گفت:: صنعت غذایی در کشور ۱۱ درصد کل 

صنعت و ۱۴ درصد ارزش کل اقتصاد کشور را به خود اختصاص داده است.

وزیر مسکن و شهرسازی: 

برایشکستنحبابقیمتمسکنتلاشمیکنیم
 وزیر مسکن و شهر سازی گفت: قیمت مسکن یکی از دغدغه های قشر ضعیف و 

متوسط جامعه است و تلاش داریم حباب قیمت مسکن را بشکنیم. 
محمد اسلامی روز پنجشنبه در حاشیه آئین بهره برداری از برج مراقبت فرودگاه 
همدان در جمع خبرنگاران گفت: در همین ارتباط با برنامه ریزی و ارائه طرح های 

کارشناسان قیمت مسکن را در همدان کاهش می دهیم.
وزیر مسکن و شهر سازی اظهار داشت: حمایت از قشر ضعیف و متوسط جامعه برای 

خانه دار شدن از اولویت های دولت تدبیر و امید است.
اسلامی با اشاره به اینکه پرونده مسکن مهر به طور کامل بسته شده است، عنوان 
کرد: امیدواریم با حمایت از انبوه سازان و سازندگان این استان و همچنین پرداخت 

تسهیلات قیمت مسکن در همدان کاهش یابد.
وی با بیان اینکه از زوج های جوان برای خانه دار شدن حمایت می شود، اضافه 
کرد: تسهیلات مسکن برای زوج های خانه اولی در شهرهایی همچون همدان به یک 

میلیارد و ۲۰۰ میلیون ریال افزایش یافته است.

برخی فعالان بازار می گویند: مالکان شانسی برای افزایش 
افزایش  دستمزدها  که  چرا  ندارند  قیمت  اندازه  به  اجاره 
چندانی نداشته و چاره ای نیست جز آنکه اجاره بها را حداکثر 

۲۰ درصد افزایش دهند.
افزایش شتابان قیمت مسکن، اندکی پس از نوسانات ارزی 
و تضعیف چند صد در صدی ارزش ریال، اولین بازاری بود که 
تورم افسارگسیخته را آغاز کرد. این در حالی است که تا آغاز 
سال ۹۶ رکود بلندمدتی که از پایان سال ۹۲ شروع شده بود و 
هنوز یک سال نبود که بازار رونق را تجربه می کرد. گرچه رونق 
مسکن در سال گذشته سود خوبی نصیب سرمایه گذاران و 

سازندگان کرد ولی بازگشت به چرخه رکود را تسریع کرد.
 بازار مسکن سالیانی طولانی را در رکود به سر می برد و 
تحرک دلار در بازار ارز ، سبب شد قیمت بازارهای موازی مانند 

بازار طلا، سکه ، خودرو نیز در مسیر افزایش قرار گیرد. 
آستانه  در  بازار  معتقدند  حالا  گکارشناسان  از  بسیاری   
رکودی تازه قرار دارد، رکودی که می تواند حتی به تعدیل 
قیمت در ماه های پیش رو منجر شود . آنچه اهمیت دارد اما 
رشد شدید بهای اجاره تحت تاثیر رکود در بازار خرید و فروش 
است. افزایش قیمت اجاره بها سبب شده است بسیاری از 
مستاجران به منظور مدیریت مالی خود نسبت به اجاره خانه 

در مناطق ارزان تر اقدام کنند. 
اکنون یکی از دغدغه های دولت علاوه بر کمک به اقشار 
فرودست در تامین معیشت، حمایت از مستاجران هم هست. 
این میان از یکی دو طرح نام برده می شود اما برخی معتقدند 
قیمت ها  دوباره  افزایش  سبب  است  ممکن  اقدام  این  که 
شود. در همین رابطه حسام عقبایی، نایب رییس اتحادیه 
مشاوران املاک تهران، به خبرآنلاین گفت: همان طور که با 
خبرید، قیمت مسکن در عرض یک سال بیش از ۱۰۰ درصد 

افزایش یافته است، به بیان دیگر ملکی که در سال گذشته 
یک میلیارد تومان قیمت داشت، امسال حداقل دو میلیارد 
تومان قیمت دارد. این میان نرخ اجاره بها و قیمت با یکدیگر 
رابطه تنگاتنگی دارند و مالکان هم انتظار دارند اجاره بیشتری 
دریافت کنند. او با اشاره به وضعیت اقتصادی کشور و به ویژه 
مزدبگیران گفت: اغلب مستاجران کارمند و کارگر هستند که 

نسبت به سال گذشته حداکثر ۲۰ تا ۳۰ درصد بر افزایش 
حقوق داشتند و طبیعتا امکان پرداخت اجاره دو برابر شده را 
ندارند. این برای مالکان هم مشخص است و با توجه به اینکه از 
میانه خرداد اوج معاملات ملکی آغاز و تا شهریور ادامه خواهد 
داشت، من بعید می دانم افزایش اجاره بها بیش از ۲۰ درصد 
ممکن باشد چرا که تورم بیشتر به مهاجرت معکوس و افزایش 

حاشیه نشینی و همچنین بالا رفتن تعداد خانه های خالی 
می شود.

وی تاکید کرد: این اتفاقات خود تاثیری به سزا بر کاهش 
کیفیت زندگی و سطح رفاه بر جا می گذارد. 

های  سیاست  با  رابطه  در  املاک  اتحادیه  رییس  نایب 
حمایتی دولت از مستاجران، ضمن رد تاثیر تورمی آن تصریح 
کرد: تجربه نشان داده گهگاه تسهیلات به افزایش قیمت و 
گاهی نیز بی تاثیر بر آن است. مثلا در سال ۹۱ چند سالی 
بود دولت هرگونه تسهیلات دهی به مسکن را ممنوع کرده بود 
ولی در همان زمان قیمتها دوبرابر شد. با توجه به مشکلات 
گوناگونی که مردم به آن دچار شدند، حمایت از مستاجران 
ضروری است. رشد نامتعارف اجاره بها، تنها با حمایت های 

ویژه زندگی مردم را حفظ می کند.
عقبایی در پاسخ به سوالی مبنی بر وضعیت رکودی بازار 
مسکن، تاکید کرد: رکود سنگینی بازار را در بر گرفته که به نظر 
من قطعا تا پایان سال ادامه خواهد داشت. این کسادی که 
در سال جاری شروع شده، عمیق ترین رکودی است که بازار 
مسکن ایران به خود دیده و از تمام رکودهای پیشین شدیدتر 
معاملات مسکن  از  اکنون ۷۰ درصد  آمار هم  بنابر  است. 
نسبت به سال گذشته کمتر شده که رکورد شکنی بزرگی 
تا پایان سال حداقل بازار مسکن  است. به نظر نمی رسد 

روزهای بهتری را به خود ببیند.
در عین حال فعالان نیز از کاهش شدید حجم معاملات 
بازار و همچنین تقاضا برای خرید و فروش سخن می گویند 
، بررسی ها نشان می دهد تحت تاثیر افزایش قیمت ها، 
واحدهای مسکونی متراژ کوچک و همچنین با سنینی بالاتر 
از ۱۵ سال در بازار معامله می شوند . دلیل این اتفاق نیز 

کاهش قدرت خرید تلقی می شود. 

آغاز سنگین ترین رکود تاریخ مسکن

تعدیل قیمت  مسکن در راه است؟

گفت وگو از حامد حیدری

 مقررات مربوط به مالیات عملکرد خریداران سکه از بانک مرکزی، به استناد قوانین 
موجود، وضع شده است. 

بحث بر سر دریافت مالیات از خریداران سکه تمامی ندارد. خریداران سکه از اینکه در زمان 
خرید، این موضوع به آن ها اعلام نشده بود، شاکی اند، اما سازمان امور مالیاتی می گوید در 

این مورد قانون داریم.
در تبصره ماده ۱۰۰ قانون مالیات های مستقیم، ذکر شده که سازمان امور مالیاتی کشور 
می تواند برخی مشاغل یا گروه هایی از آنان را که میزان فروش کالا و خدمات سالانه آنها 
حداکثر ۱۰ برابر معافیت موضوع ماده ۸۴ این قانون باشد، از انجام بخشی از تکالیف از 
قبیل نگهداری اسناد و مدارک موضوع این قانون و ارائه اظهارنامه مالیاتی معاف کند و 
مالیات مؤدیان مذکور را به صورت مقطوع تعیین و وصول نماید. در مواردی که مؤدی کمتر 
از یک سال مالی به فعالیت اشتغال داشته باشد، مالیات متعلق نسبت به مدت اشتغال 

محاسبه و وصول می شود.
معاون  جنتی،  نادر  با  ایرنا  سکه   خریداران  از  مالیات  دریافت  قانونی  مبنای  درباره 

مالیات های مستقیم سازمان امور مالیاتی کشور گفت وگو کرده  است
*گفته شده با عنایت به تبصره ماده ۱۰۰، مالیات بر سکه دریافت شده، در حالی که 
به نظر نمی رسد خرید سکه برای حفظ یا افزایش ارزش سرمایه، شغل محسوب شود. 

در این باره چه نظری دارید؟
به موجب بندهای ۲ و ۴ ماده یک قانون مالیات های مستقیم، هر شخص حقیقی ایرانی 
مقیم ایران و هر شخص حقوقی ایرانی نسبت به کلیه درآمدهایی که در ایران یا خارج از ایران 

تحصیل می کند، مشمول پرداخت مالیات است.
بر اساس ماده ۹۳ قانون مذکور، درآمدی که شخص حقیقی از طریق اشتغال به مشاغل یا 
به عناوین دیگر غیر از موارد مذکور در سایر فصل های این قانون در ایران تحصیل کند، پس 

از کسر معافیت های مقرر در این قانون مشمول مالیات بر درآمد مشاغل است.
بر اساس ماده ۱۰۰ اصلاحی مصوب ۱۳۹۴/۴/۳۱ قانون مالیات های مستقیم، مؤدیان 
موضوع این فصل این قانون مکلفند اظهارنامه مالیاتی مربوط به فعالیت های شغلی خود 
را در یک سال مالیاتی برای هر واحد شغلی یا برای هر محل جداگانه، طبق نمونه ای که 
به وسیله سازمان امور مالیاتی کشور تهیه خواهد شد تنظیم و تا آخر خردادماه سال بعد به 
اداره امور مالیاتی محل شغل خود تسلیم کرده و مالیات متعلق را به نرخ مذکور در ماده ۱۳۱ 

این قانون پرداخت کنند.
همچنین به موجب تبصره ماده یاد شده، سازمان امور مالیاتی کشور می تواند برخی از 
مشاغل یا گروه هایی از آنان را که میزان فروش کالا و خدمات سالانه آن ها حداکثر ۱۰ برابر 
معافیت موضوع ماده ۸۴ این قانون باشد، از انجام بخشی از تکالیف از قبیل نگهداری 
اسناد و مدارک موضوع این قانون و ارائه اظهارنامه مالیاتی معاف کند و مالیات مؤدیان 
مذکور را به صورت مقطوع تعیین و وصول نماید. در مواردی که مؤدی کمتر از یک سال 
مالی به فعالیت اشتغال داشته باشد، مالیات متعلق نسبت به مدت اشتغال محاسبه و وصول 
می شود. حکم این تبصره مانع از رسیدگی به اظهارنامه های مالیاتی تسلیم شده در موعد 

مقرر نخواهد بود.
به موجب صراحت اصل و مواد قانونی یاد شده، کلیه درآمدهای اشخاص از جمله درآمد 
حاصل از خرید و فروش سکه توسط اشخاص مشمول مالیات بوده، مگر آنکه معافیت یا نرخ 

صفر، بخشودگی و تخفیف مالیاتی در قانون پیش بینی شده باشد.
*برخی می گویند سازمان امور مالیاتی بر اساس فصل مربوط به مالیات درآمد 

اتفاقی نسبت به دریافت مالیات اقدام کرده؛ این موضوع صحیح است؟

از آنجا که بر اساس ماده ۱۱۹ قانون مالیات های مستقیم، »درآمد نقدی یا غیرنقدی 
که شخص حقیقی یا حقوقی به صورت بلاعوض یا از طریق معاملات محاباتی یا به عنوان 
جایزه یا هر عنوان دیگر از این قبیل تحصیل می کند، مشمول مالیات اتفاقی به نرخ مقرر 
در ماده ۱۳۱ این قانون خواهد بود.« از سوی دیگر، به موجب مفاد دستورالعمل شماره 
۲۰۰/۹۸/۵۰۷/ ص مورخ ۱۲/ ۰۳/ ۱۳۹۸ مالیات عملکرد دریافت کنندگان سکه از بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران به استناد تبصره ماده ۱۰۰ قانون مورد نظر به صورت مقطوع 

تعیین شده، بنابراین دریافت کنندگان سکه مشمول مالیات بر درآمد اتفاقی نخواهند بود.
*عده ای بحث مالیات از عایدی سرمایه را مطرح می کنند. هر چند می توان با 
عنایت به آن، خرید سکه را مشمول پرداخت مالیات دانست، اما سکه تنها دارایی 
گران شده در یک سال و نیم اخیر نبوده است. برای دریافت مالیات از سایر کالاها و 

دارایی ها چه برنامه ای دارید؟
به موجب اصل عدالت مالیاتی و رعایت حقوق کلیه مؤدیان محترم مالیاتی، طرح وضع 
مالیات بر عایدی سرمایه جهت انجام بررسی های کارشناسانه و کسب نظر از صاحب نظران 
در زمینه های مختلف توسط مراجع مربوطه در دست بررسی بوده که پس از طی فرایند 

قانونگذاری و ابلاغ توسط مراجع ذی ربط لازم الاجرا خواهد بود.
بنابراین، فارغ از احتمال پیش بینی یا عدم پیش بینی وضع قوانین مربوط به اخذ مالیات 
از دریافت کنندگان سکه از بانک مذکور در طرح مالیات بر عایدی سرمایه، همان طور که در 
بندهای قبلی هم بیان شد، مقررات مربوط به مالیات عملکرد )خرید و فروش( خریداران 

سکه از بانک مرکزی به استناد قوانین و مقررات موجود، وضع شده است.
لازم به ذکر است از آنجا که سازمان امور مالیاتی کشور به عنوان دستگاه اجرایی متولی 
وصول مالیات، صرفاً مکلف به اجرای قوانین مصوب توسط مراجع ذی صلاح است، تدوین و 
تصویب قوانین مربوط به دریافت مالیات از سایر کالا یا دارایی ها از سوی سایر مراجع مرتبط 

امکان پذیر خواهد بود.
*با توجه به اینکه در زمان خرید سکه از بانک مرکزی، موضوع اخذ مالیات مطرح 
نبود، آیا بخشنامه مربوط به دریافت مالیات از خریداران سکه، عطف به ماسبق 

نیست؟
به موجب بند الف دستورالعمل شماره ۲۰۰/۹۸/۵۰۷/ ص مورخ ۱۲/ ۰۳/ ۱۳۹۸ صرفاً 
خریداران سکه که در سال ۱۳۹۷ نسبت به دریافت حداکثر ۲۰۰ قطعه سکه از بانک مرکزی 

جمهوری اسلامی ایران اقدام کرده اند، مشمول حکم دستورالعمل یاد شده خواهند بود.

معاون مالیات های مستقیم سازمان امور مالیاتی:

خریدارانسکهمشمولمالیاتند

 معاون رییس جمهوری و رییس سازمان برنامه و بودجه گفت: دولت از معافیت های مالیاتی به سود بخش تولید در چارچوب قوانین و 
مقررات حمایت می کند و مخالف آن نیست.  محمد باقر نوبخت روز پنجشنبه در جریان بازدید و افتتاح فاز نخست شرکت ویتانا تولیدکننده 
انواع شیرینی و بیسکوئیت در شهرک صنعتی کاسپین قزوین در پی درخواست صنعتگران این شهرک برای حل مشکل معافیت های مالیاتی 
خود، افزود: حل مشکل معافیت مالیاتی برای شهرک های صنعتی در خارج از ۱۲۰ کیلومتری تهران برای واحدهای تولیدی مستقر در 
شهرک کاسپین توسط دولت پیگیری می شود. معاون رئیس جمهوری گفت: توافق اولیه با واحدهای تولیدی شهرک صنعتی کاسپین این 
بوده که معافیت های مالیاتی اعمال شود و اکنون مطالبه به حق صنعت گران استان قزوین است که این موضوع اجرایی شود. وی با تاکید بر 
قول مساعد برای پیگیری این مشکل، اظهار داشت: عامل اصلی مشکلات شعاع ۱۲۰ کیلومتری و معافیت های مالیاتی در شهرک کاسپین 
به خاطر دغدغه زیست محیطی بود که فاصله هوایی در این خصوص لحاظ و محاسبه شد. در سال های گذشته صنعتگران شهرک صنعتی 
کاسپین به دلیل قرار گرفتن در خارج از شعاع ۱۲۰ کیلومتری تهران از معافیت های مالیاتی برخوردار بودند اما از سال گذشته این فاصله به 
شکل هوایی لحاظ و معافیت های یاد شده برداشته شده است. نوبخت همچنین گفت: اگرچه دولت هم اکنون در شرایط بسیار ویژه ای قرار 
دارد و درآمد دولت بعد از فروش نفت متکی به مالیات است؛ اما همه این موارد مخالف حمایت های مالیاتی برای واحدهای تولیدی نیست. 
وی با بیان اینکه دولت علاوه بر تعهدات خود و پرداخت حقوق ها باید به فکر کسب منابع مالی نیز باشد، خاطرنشان کرد: مالیات مهمترین 

منبع مالی است که همواره مورد تاکید همه دولت ها در جهان قرار دارد.

سخنگوی دولت گفت: سیاست تأمین کالاهای اساسی با ارز به نرخ ۴,۲۰۰ تومان در سال ۱۳۹۸ ادامه دارد و تغییری در تصمیم 
دولت رخ نداده است. 

علی ربیعی ضمن رد شایعات مطرح شده درخصوص ارز ۴۲۰۰ تومانی گفت: این روزها برخی گمانه زنی های اقتصادی، می 
تواند به جای آرامش در بازار، التهاب بی دلیل ایجاد کند. البته ما به تحلیل و کارشناسی و رایزنی اقتصادی مستمر نیاز داریم ولی 

اینها همه با سیاست گذاری و تصمیم اقتصادی متفاوت است.
سخنگوی دولت در ادامه تاکید کرد: سیاست تأمین کالاهای اساسی با ارز به نرخ ۴,۲۰۰ تومان در سال ۹۸ ادامه دارد و تغییری 

در تصمیم دولت رخ نداده است.
"عبدالناصر همتی" رئیس کل بانک مرکزی روز چهارشنبه در حاشیه نشست هیأت دولت در جمع خبرنگاران در پاسخ به ایرنا 
درباره ادعای برگزاری جلسه ای در روز پنجشنبه برای تصمیم گیری درباره حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی اعلام کرده بود که چنین بحثی 

را نداشته ایم و نمی دانیم که چه کسی چنین بحثی را مطرح کرده است.
رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد: ارز واردات برخی کالاها همچنان ۴,۲۰۰ تومان است که همچنان برای آنها گشایش اعتبار 
انجام می شود و اتفاق خاصی هنوز رخ نداده و بحثی هم نشده است، اما کارشناسان نظر خود را مطرح می کنند. دولت هر زمان 

که تصمیم بگیرد اعلام می کنیم.

رییس سازمان برنامه و بودجه: 

دولتازمعافیتهایمالیاتیبهسودبخشتولیدحمایتمیکند
سخنگوی دولت:

تامینکالاهایاساسیباارز۴۲۰۰تومانیادامهدارد

بانک های مرکزی هر کشور یکی از بزرگترین خریداران طلا در 
جهان هستند حال چه اتفاقی در حال رخ دادن است که این 

بانک ها در حال افزایش دادن ذخایر طلا خود هستند؟
به گزارش خبرآنلاین به نقل از راشاتودی، در چند ماه اخیر بانک 
های مرکزی یکی از بزرگترین خریداران طلا در جهان بوده اند و 

قطعا دلیل اقتصادی پشت این عملکرد آنها نهفته است.
نگار علی: از سال گذشته تا سال ۲۰۱۹ بانک های مرکزی 
بیشترین میزان طلا طی ۶ سال گذشته را خریداری کردند که این 
میزان تقریبا ۱۴۵.۵ تن است و این میزان نسبت به سال گذشته 

۶۸ درصد رشد پیدا کرده است.
ذخایر طلای بانک های مرکزی در سال ۲۰۱۷ تقریبا ۳۷۵ تن 
بوده است و این در حالی است که ذخایر این بانک ها در اواخر 

سال ۲۰۱۸ و اوایل سال ۲۰۱۹ به ۶۵۱ تن رسیده است.
این افزایش ذخایر طلای بانک ها از سال ۱۹۶۷ تا کنون بی 
سابقه بوده است و آنچه که از شواهد پیداست در حال حاضر بانک 

ها به سوی ذخیره هرچه بیشتر طلا حرکت می کنند.
*چه کشورهایی در حال افزایش ذخایر طلای خود هستند؟
در حال حاضر بانک های مرکزی کشورهایی که سیاستشان در 

مقابل آمریکا است در حال افزایش ذخایر طلای خود هستند.
طبق معمول بزرگترین خریدار طلا روسیه است که در سال 
۲۰۱۸ به اندازه ۲۷۴.۳ تن طلا خریداری کرده است و ذخایر 

طلای بانکی این کشور ۸۴ درصد رشد پیدا کرده است.
ترکیه کشور دیگری است که سیاست های روسیه در تقابل با 
واشنگتن را در پیش گرفته است و به خط کشورهای ایران،چین 

و روسیه پیوسته است.

ترکیه ۳۸ درصد از اوراق قرضه امریکا را فروخته است و روز به روز 
به ذخایر طلای خودش اضافه می کند.در این بین فیلیپین نیز به 
این کشورها پیوسته است و در حال افزایش ذخایر طلای خود در 

بانک مرکزی است.
*چه کشورهایی در حال کاهش ذخایر طلای خود هستند 

و چرا؟
حال  در  نیز  کشورها  برخی  مرکزی  های  بانک  میان  این  در 
به قزاقستان،  توان  کاهش ذخایر طلای خود هستند که می 

اکوادور، قطر، صربستان و کلمبیا اشاره کرد.

از  معدن داران خود در حال  این کشورها در جهت حمایت 
کاهش دادن ذخایر طلایشان هستند.

*چرا طلا؟
دلیل محبوبیت طلا در بین مردم و دلتمردان بسیار زیاد است. 
در این وضعیت اما یکی از این دلایل فرار کردن از دست امریکا 

است.
در واقع افزایش ذخایر طلای بانک ها باعث می شود تکیه این 
کشورها بیشتر بر روی طلا باشد تا دلار امریکا و همین باعث 

کاهش وابستگی کشورها به دلار امریکا می شود.

*به طلا اعتماد خواهیم کرد
طلا سرمایه ای قابل اعتماد است. با توجه به اطلاعات سازمان 
دارایی و پول جهانی طلا در طول ۵۰۰۰ سال گذشه همواره 
توانسته است قدرت خریدش را حفظ کند و هیچ وقت به فلز بی 

ارزشی تبدیل نشده است.
طلا یک منبع سرمایه گذاری بین المللی است به گونه ای که 
بانک مرکزی کشورها، سرمایه گذاران بزرگ و حتی تک تک افراد 

از آن برای سرمایه گذاری استفاده می کنند.
راشاتودی در این خصوص نوشته است: در واقع همه بحث ما 
به اعتماد برمی گردد ما ) روسیه، اروپا، چین، ترکیه و...( دیگر 
نمیتوانیم به امریکا اعتماد کنیم به دلیل اقدامات اخیر او در عرصه 
بین الملل و متزلزل کردن جایگاه بین المللی سایر کشورها به 
همین دلیل به یک پشتوانه قوی تری نیاز خواهیم داشت و در 

اینجا طلا می تواند این وظیفه را بر عهده بگیرد.
* از بین رفتن اعتماد جهانیان نسبت به ترامپ

اتفاق عجیبی در حال رخ دادن است.می گویند چایگاه امریکا 
در افرکا عمومی تغییر کرده است. بسیاری قبل از اینکه در مورد 
امریکا صحبت کنند برای بار دوم در موردش فکر میکنند چرا که 
شاید امریکا تصمیم جدیدی گرفته باشد و سیاست های جدیدی 

را پیش گرفته باشد.
همه دلایلی که گفته شده باعث افزایش ذخایر طلای بانک های 
مرکزی جهان طی یک سال گذشته بوده است و پیش بینی می 
شود حجم خریداری طلا در ماه های پیش رو روز به روز افزایش 
پیدا کند و همین اتفاق باعث افزایش ارزش طلا در بازار جهانی 

خواهد شد.

بانک های مرکزی بزرگ ترین خرید طلا را دو برابر کردند

چراافزایشقیمتطلاگریزناپذیراست؟

 دبیر انجمن صفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی گفت: در حال حاضر مشکل کشور ارز ۴۲۰۰ تومانی نیست بلکه ارز نیمایی است که برای 
واردات تخصیص پیدا کرده اما کالای واراتی با این نرخ به سر سفره مردم نمی رسد. 

»احمد مهدوی ابهری«، ادامه داد: ارز ۴۲۰۰ تومانی در شرایط کنونی برای واردات کالاهای اساسی در نظر گرفته شده و حتی تخصیص 
آن می تواند برای کاهش فشار بر اقشار آسیب پذیر راه گشا باشد. وی با اشاره به واردکنندگانی که ارز نیمایی برای واردات دریافت می کنند، 
افزود: سوال اصلی این است که آیا کالاهای وارد شده با ارز نیمایی با همین نرخ به دست مردم می رسد و یا با قیمت ارز آزاد به فروش می رود.
مهدوی ابهری راه حل این مشکل را تنظیم قیمت ارز توسط مکانیسم عرضه و تقاضا دانست و تاکید کرد: در بازار متشکل ارزی می توانیم 
امیدوار باشیم تا قیمت با عرضه و تقاضا تنظیم شود زیرا قرار است صادرکنندگان ارز را عرضه کرده و واردکنندگان نیز بر اساس نیاز آن را 
خریداری کنند. وی ادامه داد: اگر بتوان راهکاری پیدا کرد که ارز ۴۲۰۰ تومانی به طور کامل حذف شده و ارز تک نرخی شود برای اقتصاد 

مناسب است اما حذف این ارز می تواند باعث افزایش قیمت کالاهای اساسی شود که برای بیشتر مردم قابل تحمل نیست.

 رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران گفت: همچنان معتقدیم ارز ترجیحی که با نرخ ۴۲۰۰ تومان به واردات کالاهای 
اساسی اختصاصی می یابد باید حذف و با روش هایی موثرتر به مردم کمک شود. 

»غلامحسین شافعی« افزود: خرداد ماه سال گذشته مخالفت خود را با ارز ترجیحی کتباً به دولت اعلام کردیم؛ چرا که آن را مصداق 
بارز رانت و منبع فساد می دانیم. وی ادامه داد: از همان زمان معتقد بودیم دولت با این روش به هدف مد نظرش یعنی کنترل قیمت 
کالاهای اساسی و برخورداری اقشار آسیب پذیر از این مابه االتفاوت، نمی رسد. رئیس پارلمان بخش خصوصی با اشاره به تبعات منفی 
این تصمیم اظهار کرد: دولت هرچند دیر اما در نهایت هشدارهایی که از یک سال قبل می دادیم را به چشم دید و اقدام به حذف یارانه 

برخی اقلام مانند گوشت قرمز کرد؛ با این حال هنوز این رانت برای برخی کالاهای اساسی وجود دارد.
شافعی با تاکید بر اینکه ارز ترجیحی سودی به حال مردم ندارد، خاطرنشان کرد: برای کمک به اقشار کم درآمد راه حل هایی اثرگذار و 

بهتر وجود دارد. همچنان معتقدیم ارز ترجیحی باید حذف شده و با راه های دیگری به مردم کمک شود.

 دبیر انجمن صفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی :

ارزنیماییبهسفرهمردمنمیرسد
رئیس اتاق بازرگانی ایران :

باوارداتکالاهایاساسیباارز۴۲۰۰تومانیمخالفیم
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کامران منزوی :

آرامش را از برخی ها خواهیم گرفت
استقلال  باشگاه  مدیره  هیات  عضو   
قصد  که  هایی  تیم  از  را  آرامش  گفت: 
داشتند با پیشنهاد های دلاری بازیکنان 

ما را هوایی کنند خواهیم گرفت. 
کامران منزوی در حاشیه مراسم معارفه 
سرمربی  عنوان  به  استراماچونی  اندره 
این  شرایط  به  اشاره  با  استقلال  جدید 
برخی ها  انتقالات گفت:  و  نقل  تیم در 
متأسفانه دست در لانه زنبور کردند و با 
قصد بر هم ریختن استقلال بازیکنان ما 
را هوایی کردند. به آنها خواهیم نشان داد 

که این کارها چه عواقبی دارد.
وی افزود: با سید حسین حسینی برای  دو سال به توافق رسیدیم و خدا را شکر می کنم 

که هنوز تعصب نمرده است.
عضو هیأت مدیره استقلال اضافه کرد: امسال دست من و استقلال بسته بود و وقت 
لازم را برای خیلی از کارها نداشتیم. اما آرامش را از تیمی که می خواست بازیکنان ما را 
جذب کند، خواهیم گرفت. برخی باشگاه ها با پیشنهاد ۹ میلیاردی یا پیشنهاد دلاری 
به دنبال هوایی کردن بازیکنان ما بودند. من در این چند روز بغض و سکوت کردم و اصلًا 
وظیفه ندارم صحبت کنم ولی چیزهایی دیدم و شنیدم که معتقدم سازمان بازرسی فقط 
نباید سراغ باشگاه های مثل استقلال و پرسپولیس بیاید. اجازه بدهید اسم این تیم ها را 
نگویم ولی به وقتش تیم شان را به هم می ریزیم. منزوی در خصوص شایعه جریمه و کسر 
امتیاز از استقلال خاطرنشان کرد: ما یک باشگاه مظلوم هستیم که هیچکس نمی تواند 
به ما کمک کند جز اسپانسر. هیأت مدیره تلاش می کند تا اول ماجرای طلب پروپیچ را 
حل کنیم و برای رفع این مشکل شبانه روز وقت گذاشتیم. فقط این را بگویم در تیم های 
دیگر اگر عرضه دارند خودشان بازیکن بسازند و سراغ بازیکنان استقلال نیایند. برای 

استقلال مظلوم خودشان را تکه پاره نکنند بهتر است.
 

علی انصاریان:

 محبوبیت برانکو را دوست نداشتند
 پیشکسوت باشگاه پرسپولیس گفت: مدیران پرسپولیس باید پاسخگوی جدایی 
برانکو باشند و به نظر می رسد برخی ها محبوب شدن این چهره را زیاد نمی پسندیدند. 
و  کشید  زیادی  زحمات  پرسپولیس  برای  برانکو  داشت:  اظهار  انصاریان«  »علی 
محبوبیت زیادی نزد هواداران داشت و حالا همه طرفداران این تیم از جدایی مربی 

محبوبشان ناراحت هستند.
وی افزود: متاسفانه مسولان پرسولیس در قبال برانکو وظایف خود را انجام ندادند تا 

این مربی مربی کروات تصمیم به جدایی از جمع قرمزپوشان پایتخت بگیرد.
پیشکسوت پرسپولیس خاطرنشان کرد: در این شرایط حساس جدایی برانکو برای 

پرسپولیس اتفاق تلخی است و می تواند تاثیرات منفی در روند این تیم بگذارد.
انصاریان تصریح کرد: نتایجی که برانکو برای پرسپولیس گرفت عالی و درخشان بود. 
کارنامه او نشان می دهد این مربی بهترین روزها را برای پرسپولیس رقم زد و نتایجی 

گرفت که خیلی از مربیان قادر به انجام آن نبودند.
بازیکن اسبق پرسپولیس تاکید کرد: پرسولیس با برانکو سه بار پشت سر هم به مقام 
قهرمانی لیگ برتر رسید، در جام حذفی قهرمان شد، به فینال لیگ قهرمانان آسیا رسید 
و دو سوپر جام باشگاه های ایران را به دست آورد و اینها برای همیشه در تالار افتخارات 

باشگاه پرسپولیس خواهد ماند.
وی در پایان گفت: مدیران پرسپولیس باید پاسخگوی جدایی برانکو باشند و به نظر می 

رسد برخی ها محبوب شدن این چهره را زیاد نمی پسندیدند.

علی علیپور: 

مدیران پرسپولیس با انتقالم به بلژیک
 موافق هستند

 مهاجم تیم فوتبال پرسپولیس گفت: 
بر سر انتقال به بلژیک به توافق رسیدیم 
و امیدوارم هر چه زودتر این انتقال انجام 

شود. 
علی علیپور در مقابل باشگاه پرسپولیس 
جدایی  بر  مبنی  صحبت هایی  مورد  در 
اش از پرسپولیس گفت: من هر چه دارم 
و ندارم از پرسپولیس است و همیشه هم 
هواداران از من حمایت کردند. وی افزود: 
طبق صحبت های قبلی که انجام دادم 
دوست دارم از انتقال من سود خوبی به 
تیم  مهاجم  برسد.  پرسپولیس  باشگاه 
با  کرد:  خاطرنشان  پرسپولیس  فوتبال 
عرب در این مورد صحبت کردیم و پیشنهاد من از بلژیک برای باشگاه بهتر از پیشنهاد 
اسپانیا است. امیدوارم مراحل بعدی انتقالم زودتر انجام شود و بتوانم در اروپا فوتبال خود 
را دنبال کنم. علیپور خاطرنشان کرد: من در چند وقت اخیر سرگردان هستم و امیدوارم 
هر چه زودتر به نتیجه ای در این باره برسیم. ما و باشگاه به نظراتی رسیدیم و منتظر جمع 
بندی در این باره هستیم. وی در خصوص اینکه خودش دوست دارد به کدام باشگاه 
منتقل شود، تصریح کرد: با توجه به مشورت هایی که گرفتم ترجیح می دهم به بلژیک 
بروم چون هم سود بیشتری به باشگاه پرسپولیس می رسد و هم شرایط برای خودم بهتر 
است. مهاجم پرسپولیس گفت: رقم اسپانیا کمتر بود که طبق صحبت هایی که داشتیم 
با انتقال به بلژی موافقت شد. امیدوارم هر چه سریعتر این مساله حل شود تا هم باشگاه 

به سودی که می خواهد برسد و هم من بتوانم پیشرفت کنم.
 

محمود کلهر :

پرسپولیس امسال هم مدعی جدی قهرمانی 
خواهد بود

کاپیتان اسبق تیم فوتبال پرسپولیس گفت: هواداران نگران شرایط نباشند چرا که 
هنوز هم پرسپولیس بهترین تیم ایران است و با جذب یکی دو مهره کارآمد شرایط رویایی 
خواهد داشت.  محمود کلهر با اشاره به جدایی برانکو از پرسپولیس گفت: برانکو با 
کارنامه و عملکردش ثابت کرده که مربی بزرگی است و نتایجی که گرفته باعث رضایت 
هواداران شده بود چرا که او به عنوان یک مربی حرفه ای به نحو احسنت کارش را انجام 
داد. وی افزود: مربی خارجی به بهترین نحو کارش را انجام می دهد و وقتی مربی ای 
چنین شرایطی را دارد و همه از عملکردش رضایت دارند، نباید اجازه داد، کار برای او 
به جای باریک کشیده شود. مربی همانطور که کارش را انجام می دهد، به فکر پولش 
است. خارجی ها دلشان برای فوتبال ما نمی سوزد و با هر پیشنهاد بهتری به دنبال 
جدایی هستند.  پیشکسوت پرسپولیس اضافه کرد: درست است که برانکو مربی بزرگی 
بود اما هیچ نامی بزرگ تر از پرسپولیس نیست و تیم باید به روند موفقیت های خود تداوم 
ببخشد. کلهر تاکید کرد: از دید من گزینه داخلی در این شرایط بیشتر به کار پرسپولیس 
می آید چرا که به شرایط موجود اگاهی دارد و با توجه به شناختی که از شرایط دارد 
می تواند بیشتر از یک خارجی برای تیم مفید باشد. وی اضافه کرد: اگر یادتان باشد، 
برانکو هم در بدو حضور در پرسپولیس نتایج چندان خوبی نمی گرفت اما هوادار از او 
حمایت کردند. هواداران باید از مربی داخلی هم مانند برانکو حمایت کنند تا تیم از این 
نظر دچار حاشیه نشود. کلهر گفت: فقط مدیریت باید هر چه زودتر گزینه مناسب را 
انتخاب کند تا زمان از دست نرود. پیشکسوت پرسپولیس اظهار داشت: پرسپولیس 
هنوز هم بهترین تیم ایران است و با جذب دو بازیکن دیگر تیم رویایی را شاهد خواهیم 
بود و به طور حتم تیم امسال هم موفق خواهد شد. اگر حاشیه ها از پرسپولیس دور شود 

و شرایط مدیریت شود، این قهرمانی های اخیر تداوم خواهد داشت.

بهزاد غلامپور:

زودتر می آمدم اجازه نمی دادم رحمتی از 
استقلال جدا شود

استقلال  باشگاه  به  زودتر  اگر  گفت:  استقلال  فوتبال  تیم  دروازه بان های  مربی   
می آمدم، اجازه نمی دادم رحمتی این تیم را ترک کند. بهزاد غلامپور در حاشیه مراسم 
معارفه استراماچونی سرمربی جدید استقلال اظهار داشت: خوشحالم که بار دیگر به 
استقلال پیوستم و حالا می توانم تجربیاتی را که دارم، در اختیار تیمم قرار دهم. وی 
تأکید کرد: به دنبال یک دروازه بان هستیم تا در کنار حسین حسینی، از دروازه استقلال 
حراست کند. مربی دروازه بان های تیم فوتبال استقلال در خصوص گزینه هایی که این 
روزها برای دروازه بانی استقلال معرفی می شود، گفت: بیشتر آنها شایعه است و من هم 
از این طرف و آن طرف می شنوم؛ هنوز دروازه بان دوم استقلال را معرفی نکرده ایم و 
باید این اتفاق با هماهنگی سرمربی جدید انجام شود. غلامپور در پاسخ به این سوال 
که آیا شما دروازه بان انتخاب می کنید یا آقای استراماچونی؟ تصریح کرد: نظر نهایی را 
سرمربی جدید استقلال خواهد داد و او باید دروازه بان دوم استقلال را تائید کند. مربی 
گلرهای استقلال در خصوص جدایی رحمتی گفت: مطمئناً اگر من زودتر به باشگاه 
استقلال می آمدم، اجازه نمی دادم رحمتی این تیم را ترک کند و او را برای فصل آینده 
حفظ می کردم. وی در پایان خاطرنشان کرد: امیدوارم بتوانیم با حمایت هواداران و 

بازیکنانمان، فصل خوبی را پشت سر گذاشته و به قهرمانی در لیگ دست پیدا کنیم.

ورزشی

استراماچونی سرمربی جدید استقلال: 

قول قهرمانی نمی دهم

سرمربی جدید تیم فوتبال استقلال گفت:  استقلال ۶ سال است که به قهرمانی 
نرسیده اما من هم نمی توانم قولی برای رسیدن به این مهم دهم. تمام تلاش من این 

است که وضعیت استقلال هرروز بهتر شود. 
به  اشاره  با  خود  معارفه  مراسم  در  ابتدای صحبت هایش  در  استراماچونی  آندره 
حضور در ایران گفت: من شنیده بودم ایران کشور بسیار خوب، با مردمانی میهمان 
نواز و خونگرم است و بسیار خوشحالم که اینجا هستم. خیلی مفتخر و خوشحالم که 
مسئولیت مهمی را در استقلال دارم. همچنین از سفیر ایتالیا هم تشکر می کنم که در 

این جلسه معارفه من حضور پیدا کرده است.
وی افزود: ایران و ایتالیا دو کشور نزدیک به هم هستند. می دانم تجربه های خوبی در 
ایران پشت سر خواهم گذاشت و همچنین می دانم هواداران و مدیران باشگاه از من 
می خواهند فوتبال ایتالیایی را در ایران به اجرا بگذارم. یکی از دلایلی که موجب شد 

پیشنهاد استقلال را قبول کنم هوادار این تیم بودند.
*قول بهتر شدن اوضاع را می دهم 

استراماچونی در مورد اینکه آیا قول قهرمانی با استقلال را می دهد، گفت: می دانم 
استقلال ۶ سال است موفق به قهرمانی نشده و رسیدن به این مهم دشوار است. 

امسال استقلال سوم شد و یکسری بازیکنان خارجی رفتند و تعدادی هم تمدید 
کردند. کار دشواری برای قهرمانی خواهیم داشت. من همیشه رابطه خوبی با هواداران 
و باشگاه داشتم و نمی خواهم قولی دهم که انجامش ندهم. من قول بهتر شدن اوضاع 

را می دهم که شرایط این تیم بهتر شود و موفق تر در بازی ها حاضر شود.
وی ادامه داد: من صادقانه بگویم ابتدا در مورد استقلال اطلاعاتی نداشتم اما 
تلاشم این بود که روز به روز اطلاعتم را بیشتر کنم. امیدوارم با کمک افرادی که در 
باشگاه هستند به شناخت کافی در مورد شرایط برسم. من همراه خودم سه دستیار 
حرفه ای آوردم و از باشگاه درخواست کردم یک مربی دروازه بان ها، یک انالیزور و یک 
مربی به ما بدهد و دلیلش هم این است که نیاز دارم یک دستیار ایرانی کنار من باشد 
تا اطلاعات کافی را از شرایط بدست آورم و همچنین درخواست یک مترجم را هم از 

باشگاه کرده ام.
*رحمان رضایی در کادر من نیست 

سرمربی جدید استقلال در خصوص اینکه گفته می شد رحمان رضایی یکی از 
دستیاران وی خواهد بود، تصریح کرد: با رحمان رضایی در مورد ایران زیاد صحبت 

کرده بودم اما او در کادر فنی من نیست.

وی ضافه کرد: می خواهم با هواداران صادق باشم. به امکانات و فاکتورهایی که برای 
موفقیت لازم است نیاز داریم و هیچکس نمی تواند برای موفقیت قولی بدهد. نمی شود 

که قول قهرمانی داد اما قول می دهم پیشرفت داشته باشیم.
استراماچونی در خصوص تاکتیک مورد علاقه خود گفت: نمی توانم از الان تاکتیک 
تیم را مشخص کنم. باید با توجه به توانایی بازیکنان این موضوع را انتخاب و تا زمانی که 

کار را آغاز نکنیم نمی توانم در این مورد حرفی بزنم.
*با شفر مشورت نکردم 

وی در پاسخ به این سوال که آیا درباره قبول هدایت استقلال با شفر سرمربی قبلی 
این تیم صحبت کرده است یا خیر افزود: با شفر صحبت نکردم. او مربی با تجربه ای 

است و خوشحالم از اینکه او در استقلال حضور داشته است.
سرمربی ایتالیایی استقلال در پاسخ به این سوال که از بازیکنان استقلال تا چه حد 
شناخت دارد و اینکه آیا قرار است بازیکن ایتالیایی به این تیم اضافه می شود یا خیر 
اظهار کرد: فیلم بازیکنان استقلال را دیده ام اما مهم این است در تمرینات زیر ذره بین 

بگیرم. قطعاً بازیکن خارجی خواهیم آورد اما معلوم نیست ایتالیایی باشد.
سفیر ایتالیا:

 استقلال با استراماچونی موفق خواهد شد
آ  »آندره  خبری  نشست  نخستین  نیزدر  تهران   در  ایتالیا  سفیر  پرونه«  »جوزپه 
استراماچونی« سرمربی جدید استقلال تهران اظهار داشت: خوشحالم که در کنار 
استراماچونی هستم. ایران و ایتالیا روابط فرهنگی، اقتصادی و ورزشی خوبی با هم 
دارند و امروز یکی از بهترین مربی های ایتالیا به ایران آمده است تا سرمربی استقلال 

شود.
وی تاکید کرد: ممطئن هستم استراماچونی در استقلال موفق خواهد بود و فرهنگ 

فوتبال ایتالیایی را در ایران به اجرا می گذارد.
سفیر ایتالیا در تهران افزود: استراماچونی در باشگاهی بزرگی مثل اینتر فعالیت 
داشته و مطمئن هستم استقلال در مسابقات آینده موفق خواهد شد و برای این تیم 

آرزوی موفقیت می کنم.
قربانی: استراماچونی نیاز به زمان دارد

اندره  معارفه  مراسم  حاشیه  در  نیز  استقلال  جدید  سرمربی  ایرانی  دستیار   
استراماچونی به عنوان سرمربی استقلال گفت: استراماچونی برای موفقیت و پیاده 

کردن تفکرات خود در استقلال نیاز به زمان دارد. 
پیروز قربانی در رابطه با حضورش در کادر فنی گفت: در سنی هستم که باید یاد 

بگیرم و خوشحالم که بار دیگر به استقلال بازگشتم.
وی افزود: در مورد فصل گذشته حرفی ندارم اما استراماچونی نیاز به زمان دارد تا 
تفکراتش را در استقلال پیاده کند. باید صبر داشته باشیم تا استقلال شرایط خوبی 

به دست بیاورد.

بورسیا  تیم  مهاجم  شورله،  آندره 
دورتموند آلمان مهیای انتقال احتمالی 
به لیگ برتر روسیه است. اینگو هاسپل، 
مدیر برنامه  آندره شورله که با تیم ملی 
فوتبال آلمان به قهرمانی جام جهانی 
اخبار  درباره  است  یافته  دست  نیز 
رسانه های این کشور مبنی بر انتقال 
احتمالی این بازیکن به لیگ برتر روسیه 
گفت: البته ما هم چنین اخباری را از 
رسانه ها شنیدیم اما تا این لحظه با هیچ تیمی از روسیه ارتباطی برای انتقال آندره 
شوله نداشتیم.  البته باید اعلام کنم که پیشنهاد قدرتمندترین تیم های لیگ برتر 
روسیه می تواند برای ما و ادامه دوران فوتبال آندره شورله بسیار جذاب باشد و مورد 

بررسی قرار می دهیم.

رسمی  طور  به  مادرید  رئال  باشگاه   
خبر از پیوستن مارکوس یورنته به رقیب 

همشهری خود داد.
روز  عصر  مادرید  رئال  باشگاه   
کرد  اعلام  رسمی  طور  به  )پنجشنبه( 
مارکوس یورنته، هافبک 24 ساله خود را 
به اتلتیکومادرید فروخته است. اتلتیکو با 
قراردادی پنج ساله این بازیکن اسپانیایی 
را به خدمت گرفت و گفته می شود ارزش 

این انتقال 40 میلیون یورو است. این هافبک 24 ساله که در سال 2008 به تیم 
جوانان رئال مادرید پیوست، در سال 2015 به عضویت تیم اول کهکشانی ها در آمد 
و در سه فصل اخیر 3۹ بازی برای سفیدپوشان مادریدی انجام داد و 2 گل هم به 

ثمر رساند.

هافبک  قرارداد  منچسترسیتی  باشگاه   
اوکراینی خود را تمدید کرد.

قراردادی سه  امضای  با  زینچنکو  اُلکساندر 
ساله  خود را تا پایان ماه ژوئن 2024 به باشگاه 
هافبک 22  این  کرد.  متعهد  منچسترسیتی 
را زیرنظر پپ گواردیولا  ساله که فصل خوبی 
در منچسترسیتی سپری کرد، فصل اخیر در 
2۹ بازی از رقابت های مختلف برای من سیتی 
یک  رساندن  ثمر  به  ضمن  و  رفت  میدان  به 

گل، 5 پاس گل هم برای هم تیمی هایش ساخت.   این هافبک اوکراینی پس از تمدید 
قراردادش گفت: سخت است که حسی که بابت امضای این قرارداد دارم را بیان کنم. 
باشگاه منچسترسیتی تمامی نیازهای لازم برای رشد و پیشرفت بازیکنان را در اختیار آنها 

قرار می دهد، از این رو ماندن در این تیم برای پنج سال دیگر یک افتخار به حساب می آید.

ابراز تمایل آندره شورله به بازی در 
لیگ برتر روسیه

مارکوس یورنته رسماً به اتلتیکومادرید 
پیوست

 زینچنکو قراردادش را با منچسترسیتی
 تمدید کرد

 مدیرعامل استقلال تهران ابراز امیدواری کرد با استراماچونی با جایگاه واقعی خود 
برسانیم و نظم و انضباط را با او به استقلال برگردانیم. 

آ استراماچونی«  آغاز نشست خبری معرفی »آندره  از  »امیرحسین فتحی« پیش 
سرمربی جدید استقلال تهران اظهار داشت: برای من لحظه بسیار خوبی است که در 
کنار شما هستم و امروز می خواهم سرمربی جدید را معرفی کنم. برای فصل جدید در 

انتخاب سرمربی بررسی و مطالعه زیادی کردیم و از بین 30 الی 40 گزینه با بررسی های 
همه جانبه به مربی جوان با رزومه بسیار خوب و درخشان که در بهترین تیم های اروپایی 

بوده و روحیه بسیار خوب، جنگندگی و اعتماد به جوان ها را دارد رسیدیم.
مدیرعامل استقلال تهران فوتبال و فرهنگ ایران و ایتالیا بسیار نزدیک به هم دانست 
و گفت: ایران و ایتالیا رابطه بسیار خوبی از لحاظ سیاسی و فرهنگی با یکدیگر دارند و 

امیدوارم با ارتباط ورزشی و فوتبالی، این رابطه استحکام بیشتری یابد.
فتحی تصریح کرد: امیدواریم استقلال را با استراماچونی با جایگاه واقعی خود برسانیم 

و نظم و انضباط را با او به تیم برگردانیم.
همچنین امیرحسین فتحی در حاشیه نشست معرفی آندره آ استراماچونی سرمربی 
بازیکنان  بازیکنان اظهار کرد: روند جذب  جدید استقلال تهران درباره روند جذب 

قدیمی ادامه دارد و امروز و فردا نیز مذاکرات انجام می شود تا به نتیجه لازم برسیم.
*آخرین وضعیت غفوری، حسینی و روزبه چشمی 

مدیرعامل استقلال تهران درباره آخرین وضعیت وریا غفوری، سید حسین حسینی 
و روزبه چشمی نیز گفت: این سه بازیکن به زودی به جمع استقلال ملحق می شوند؛ 
البته روزبه چشمی ایران نیست و قرار است امروز یا فردا به کشور بازگردد و مذاکرات را 

انجام بدهیم.
وی درباره ماجرای پژمان منتظری و تماس با او نیز گفت: اجازه بدهید وارد مسائل 
حاشیه ای نشویم. امروز روز معارفه سرمربی جدید بود؛ ضمن اینکه خود منتظری گفته 

است با او تماس گرفته شده است.
به گفته فتحی محل استقرار استراماچونی فعلًا در مجموعه انقلاب است و در هر دو 

زمین مجموعه انقلاب و ورزشگاه آزادی تمرینات انجام می شود.
مدیرعامل استقلال تهران در پاسخ به سوال دیگری درباره آخرین وضعیت قرارداد 
وینفرد شفر نیز اظهار کرد: همان طور که قبلًا هم گفته ام از شفر به خاطر زحماتی که 

کشید، تشکر ویژه داریم و بحث قرارداد او نیز امیدواریم با مسالمت حل شود.
فتحی تاکید کرد: بازیکنان استقلال قطعاً با نظر سرمربی انتخاب می شود و این اتفاق 

نیز افتاده و استراماچونی فیلم بازیکنان استقلال را مشاهده کرده است.
*هیات مدیره برای ادامه همکاری با پاتوسی قول داده تامین اعتبار کند 

وی در خصوص آخرین وضعیت ادامه همکاری با پاتوسی نیز گفت: قرارداد پاتوسی 
یکسال و نیم بوده که به صورت قرضی آمده بود و مبلغ قرارداد نیم فصل هم پرداخت 

شده است. برای ادامه همکاری با پاتوسی نیز هیات مدیره قول داده تامین اعتبار کند.
مدیرعامل استقلال تهران درباره تخیف 2.5 میلیارد تومانی سید حسین حسینی نیز 
اظهار کرد: با پخش قرارداد در فضای مجازی مخالف هستم. با سید حسین حسینی و 
منزوی نماینده او و عفوری صحبت کردیم و به نتایج خوبی رسیدیم و قطعاً در چارچوب 
نظم و مقررات و سقف قراردادی باشگاه، تمدید می کنیم. هنوز چیزی نهایی نشده است 
و قطعاً تلاش خود را برای جذب این دو بازیکن در قالب سقف قراردادی باشگاه انجام 

می دهیم.

مدیرعامل استقلال تهران:

 امیدواریم استقلال را با استراماچونی با جایگاه واقعی خود برسانیم

به تجهیز  الزام ورزشگاه ها  به  اشاره  با  فوتبال  رییس فدراسیون 
سیستم VAR گفت: این که تعدادی از باشگاه ها اعلام کرده اند 
هزینه راه اندازی آن را ندارند، درست نیست، سیستم VAR مانند 
نور یک ضرورت است. نور هم هزینه دارد اما اگر ورزشگاه نور نداشته 

باشد نمی توان در آن بازی کرد.
مهدی تاج اروز - پنج شنبه 30 خردادماه - در مجمع عمومی 
سالانه هیأت فوتبال استان اصفهان در مرکز همایش های بین المللی 
دانشگاه آزاد خوراسگان، اظهار کرد: خوشحالم که امروز در بین 
خانواده فوتبال اصفهان هستم. فوتبال اصفهان یک فوتبال پویا، 
پربازده و فعال است. پیش از انقلاب در تیم راه آهن بازی می کردم که 
آقای آقاجان آن جا بودند و اصفهان تیم های زیادی داشت که شانه به 

شانه بازی می کردند.
*محلات، کارخانجات فوتبال سازی اصفهان تعطیل شدند

او افزود: محلات در گذشته کارخانه بازیکن سازی بودند. حقیقت 
این است که فوتبال اصفهان تنها به سپاهان و ذوب آهن است و هر 
خبری که از اصفهان می آید مربوط به این دو تیم است و این زیبنده 
اصفهان نیست. زمین های خاکی و کارخانه بازیکن سازی اصفهان 
از بین رفته است. در تهران هنوز هم زمین های خاکی فعال است 
و جنب و جوش دارد. نباید بگذاریم فوتبال استان اصفهان بمیرد 
و پتانسیل های این استان نزدیک به تهران است، باید بپذیریم که 
اصفهان تنها با سپاهان و ذوب آهن در فوتبال شناخته شده است که 

به نظرم این مساله خیلی زیبنده استان نیست.
رئیس فدراسیون فوتبال با اشاره به این که فدراسیون فوتبال تمایل 
دارد با آموزش و پرورش در زمینه استعدادیابی فوتبال هماهنگ 
شود، گفت: دوست داریم این اتفاق اجرایی شود، اما دلایلی وجود 
دارد که نمی خواهم این موضوعات را واکاوی کنم، در مجموع اینکه 

با آموزش و پرورش یکی شویم خیلی ایده آل است.
تاج تصریح کرد: استان اصفهان پشتوانه ای برای تیم های ملی 
است و مدیران خوبی در اصفهان بار آمدند که بعضی از آن ها مدیران 

تیم های ملی هستند، خیلی از بازیکن های تیم ملی فوتبال، فوتسال 
و فوتبال ساحلی از استان اصفهان هستند. سپاهان و ذوب آهن دو 

تیم عالی هستند که مایه مباهات در لیگ برتر هستند.
وی با اشاره به بحث تحریم ها ظالمانه آمریکا علیه ملت ایران، اظهار 
کرد: ایران امسال و سال های گذشته دچار گرفتاری های تحریمی و 
ظالمانه شده است و باید با همین پول فوتبال را اداره کنیم. بودجه ای 
که فوتبال کشور را اداره می کنیم به اندازه پول سه بازیکن قطر است یا 
کمی کمتر! توانسته ایم با همین بضاعت بیستم دنیا و اول آسیا شویم 
و هشت سال است که اول آسیا هستیم. رقبای ما مثل عربستان 
امارت و دیگران با این همه هزینه هایی که می کنند، رتبه شان کمتر 
از ایران است. تاج گفت: تیم ملی فوتسال ایران سوم جهان است. در 
جام جهانی کلمبیا، خیاط برده بودیم تا لباس هایی که پاره می شود 
را بدوزد و با آن شرایط سوم جهان شدیم. نمی توانیم الان پولی را وارد 
کشور کنیم. شاید الان 10 میلیون دلار یا بیش تر طلبکار داریم، اما 
نمی توانیم وارد کنیم. وزارت ورزش محدودیت هایی دارد درمجموع 
این وضع را در همه استان ها داریم اما باید با همین وضعیت این 
بهتر  و  نمی ماند  این طور  شرایط  مطمئنیم  بگردانیم؛  را  سیستم 

خواهد شد و تغییر خواهد کرد.
*سرخابی ها پیشنهاد کردند به اسپانسرهای شان

 واگذار شوند 
او در خصوص نشست روز گذشته در فراکسیون ورزش مجلس 
شورای اسلامی و کمیسیون اصل 44 گفت: این نشست با حضور 
حمیدرضا فولادگر نماینده مجلس، وزیر ورزش و جوانان و نمایندگانی 
از باشگاه های پرسپولیس، استقلال، سپاهان، پدیده و … برگزار شد 
و سازمان خصوصی سازی گزارشی درباره خصوصی سازی باشگاه ها 

ارائه کرد.
تاج با اشاره به حضور نمایندگان دستگاه های مرتبط مانند دیوان 
محاسبات و سازمان بازرسی در این نشست، افزود: از نظر ما واگذاری 
باشگاه ها با تمام واگذاری ها تفاوت دارد و در این جلسه نیز گفتم که 

واگذاری باشگاه، واگذاری کارخانه نیست و تمام موضوع هم سود 
باشگاه های  به خصوص  باشگاه ها  اداره  و  اهلیت  و  زیان نیست  و 

پرسپولیس و استقلال مهم است.
وی تاکید کرد: محل و تضمین تأمین منابع این باشگاه ها اهمیت 
دارد، بالاخره هر مدیری بیاید باید منابع را به او بگوییم مگر این که 
به او اعلام کنیم هیچ منبع درآمدی وجود ندارد یا حداقل درآمد 
بنابراین  دارد.  را  زمین  دور  و  پیراهن  روی  تبلیغات  بلیت فروشی، 
این موارد باید خیلی شفاف اعلام شود چون واگذاری استقلال و 
پرسپولیس بزرگ ترین واگذاری ورزشی و شاید مهم ترین واگذاری 
کشور در نوع خودش و نه از نظر قیمت است. خوشبختانه فولادگر 
این موارد را مدنظر قرار داد و قرار شد این موضوع با برنامه ریزی 
مدونی پیش برود. رئیس فدراسیون فوتبال خاطرنشان کرد: راه حل 
دیگری نیز مطرح بود که از طرف سازمان خصوصی سازی نبوده و از 
طرف باشگاه ها بود که طبق مدل ترکیه، باشگاه ها به خود اسپانسر 
واگذار شود یعنی همان کاری که در ترکیه با شیب ملایم انجام شد، 
اما به نظر من ساز و کار این امر شاید به نتیجه نرسد و الان کمی 

سخت است.
*همه ورزشگاه ها باید مجهز به VAR شوند

او درباره الزام فدراسیون فوتبال به تجهیز ورزشگاه ها به سیستم 
VAR و اینکه برخی باشگاه ها اعلام کرده اند هزینه راه اندازی آن را 
ندارند، تاکید کرد: سیستم VAR مانند نور یک ضرورت است. نور 
هم هزینه دارد اما اگر ورزشگاه نور نداشته باشد نمی توانید در آن 
بازی برگزار کنید. البته باید در این مسیر مجوز فیفا را بگیریم و باید 
مقدمات آن را انجام دهیم تا زمانی که مجوز فیفا اخذ و آموزش های 
لازم انجام شد، بتوانیم VAR را راه اندازی کنیم و ممکن است چند 

هفته از لیگ برتر گذشته باشد.
تاج ادامه داد: هزینه راه اندازی این سیستم آن چنان بیش تر از 
هزینه هایی که باشگاه ها انجام می دهند، نیست و هزینه آن ۶0 تا 
۷0 هزار یورو است که باشگاه میزبان باید این هزینه را انجام دهد، 

چون نمی توان یک بازی در لیگ برتر را با سیستم VAR انجام داد 
و یک بازی را بدون VAR و طبق مجوز فیفا تمام ورزشگاه های لیگ 
برتر باید این سیستم را داشته باشند، پس باشگاه ها باید به این امر 

اهتمام بورزند.
*بهاروند و فتاحی تنها مقصر نیستند

وی همچنین درباره مسائلی که درباره اهدای سوپرجام به تیم 
پرسپولیس بدون برگزاری بازی سوپرجام مطرح شده است، گفت: 
این موضوع را از سازمان لیگ سوال کنید. مقصر اصلی را بهاروند و 
فتاحی نمی دانم و مقصران، ترکیبی از همه این بحث ها بوده است. 
این پرونده چون داخل زمین بوده در حال ارجاع از کمیته اخلاق به 
کمیته انضباطی است، ولی مقصر اصلی آن اتفاقات نه سازمان لیگ 

است و نه عوامل این سازمان.
رئیس فدراسیون فوتبال در خصوص اخبار منتشرشده درباره این 
که ممکن است باشگاه سپاهان مجوز حرفه ای نگیرد و مجبور شود 
بازی های آسیایی خود را به جای ورزشگاه نقش جهان در فولادشهر 
برگزار کند، گفت: سپاهان مجوز می گیرد و فکر می کنم این مساله را 

پیگیری کنند و این کار را انجام دهند.

مهدی تاج:

بودجه فوتبال کشور به اندازه پول سه بازیکن قطر است

مدیر فنی تیم فوتسال محمد سیمای قم :

هدف باشگاه »محمد سیما« حضور در پلی آف لیگ برتر فوتسال است
 مدیر فنی تیم فوتسال محمد سیمای قم تأکید کرد هدف گذاری باشگاه »محمد سیما« 

حضور در پلی آف لیگ برتر فوتسال کشور است.
محسن حسن زاده اظهار داشت: با شرایطی که به وجود آمد و افراد موجه و حامیان مالی 
مناسبی که به کمک نماینده فوتسال قم در لیگ برتر کشور آمدند امسال، سال خوبی در 
انتظار تیم محمد سیما خواهد بود و تلاش بر این بوده که تیمی با ظرفیت بازیکنان بومی و 

با ترکیبی از بازیکنان جوان و باتجربه مهیای حضور در لیگ شود.
وی افزود: برای آماده سازی حضور در لیگ، تمرینات خود را به موقع آغاز کردیم و اردوی 
5 روزه ای در بروجن داشتیم که اردویی تأثیرگذار بود و توانستیم در این اردوی پیش فصل، 
برنامه های بدنسازی را دنبال کنیم و مسائل تاکتیکی نیز به موازات تمرینات بدنسازی در 

این اردو مد نظر قرار گرفت.
مدیر فنی تیم فوتسال محمد سیمای قم گفت: در اردوی بروجن یک بازی تدارکاتی و 
محکم داشتیم که البته با توجه به اینکه بازیکنان ما در فشار بدنسازی بودند طبیعتاً شرایط 
ایده آلی برای نتیجه گیری نداشتند و در نهایت در بازگشت به قم، یک مسابقه سبک 
تدارکاتی در دستور کار قرار گرفت و در بازی با نماینده دلیجان به دنبال مرور برنامه های 

تاکتیکی بودیم.
حسن زاده بیان داشت: درصد قابل توجهی از برنامه های تاکتیکی تیم محمد سیما در 
بازی با حریف دسته دومی به ثمر نشست و اغلب گل های به ثمر رسیده طبق برنامه بود و 
خوشبختانه امروز تیمی باانگیزه و یکدست در اختیار داریم و میزان هماهنگی بین بازیکنان 

ما هفته به هفته و روز به روز افزایش خواهد یافت.
وی عنوان کرد: برنامه های آماده سازی ما ادامه خواهد داشت و تیم محمد سیما روز 
جمعه در سالن شهید حیدریان قم به دیدار تیم لیگ برتری سن ایچ ساوه می رود که محک 
مناسبی برای تیم سوهان محمد سیما خواهد بود و پس از آن نیز 2 بازی تدارکاتی دیگر تا 

پیش از آغاز لیگ برتر پیش بینی شده است.
مدیر فنی تیم فوتسال محمد سیما تصریح کرد: هدف گذاری باشگاه حضور تیم محمد 
سیما در پلی آف است و به عنوان هدف ثانویه، به دنبال عملکرد موفق در مرحله پلی آف 
خواهیم بود. باشگاه محمد سیما در یک برنامه 3 ساله گام بر می دارد و می خواهیم طی 3 

سال فوتسال قم را به قله موفقیت برسانیم.
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جبهه ای که بزرگان اصولگرا روی خوش به آن نشان ندادند

سرنوشتِ نامعلوم جمنا 
زیر سایه شورای وحدت اصولگرایان

نخستین بار دی ماه 96 بود که جبهه نیروهای مردمی انقلاب اعلام موجودیت کرد. 
مجموعه ای که مدعی بود قرار است چتری باشد گسترده بر سر اصولگرایان، چتری که 
البته از همان ابتدا فراگیری لازم را نداشت.بعد از انتخابات مجلس دهم و شورای شهر 
پنجم و پیروزی لیست اصلاح طلبان در هر دو جبهه انتخاباتی، اصولگرایان دست به کار 
شدند تا ورق را برای انتخابات ریاست جمهوری دوازدهم به نفع خود برگردانند، آنها با 
تشکیل جبهه مردمی نیروهای انقلاب )جمنا( وارد کارزار انتخابات ریاست جمهوری 
شدند؛ انتخاباتی که البته نتیجه ای به نفع اصولگرایان نداشت.این جبهه اگرچه با شعار چتر 
فراگیر در جریان اصولگرایی اعلام موجودیت کرد اما از همان ابتدا با اقبال بزرگان اصولگرا 
روبرو نشد. در همان روزهای ابتدایی تشکیل جبهه مردمی نیروهای انقلاب علی لاریجانی 
رئیس مجلس در پاسخ به اینکه آیا اعضای جمنا برای حضور در این تشکل به شما رجوع 
کرده اند گفت: "باید بگویم نه، خبری به من ندادند و البته تشکر می کنیم که خبر ندادند 
چون  فرصتی نداشتم که در جلسات شان شرکت کنم." محمدرضا باهنر هم که دبیرکلی 

جبهه پیروان را برعهده داشت گاه و بیگاه از روند حرکتی این جبهه انتقاد می کرد.
* جمنا شکست خورد چون...

البته جمنا در ادامه راه هم موفقیتی حاصل نکرد چرا که قالیباف پرچم نواصولگرایی 
برافراشت و جبهه پایداری هم صراحتا ادغام شدن در جمنا را منتفی اعلام کرد، در این 
میان دو تشکل سنتی و استخوان دار در جریان اصولگرایی یعنی جبهه پیروان خط امام 
ورهبری و جامعه روحانیت مبارز هم پیوندی با جمنا برقرار نکردند به این معنی که جبهه 
پیروان خط امام و رهبری خواستار طراحی مدل جدیدی از کار تشکیلاتی شد و جامعه 
روحانیت نیز سعی کرد سکوت پیشه کند و خود را فراتر از گروه های سیاسی بداند بنابراین 
نامش با جمنا گره نخورد.همین افتراق ها بود که شکستی را در انتخابات ریاست جمهوری 
دوازدهم متوجه جریان اصولگرایی کرد، اگرچه جمنا توانست تعدد نامزدهای اصولگرا را با 
مدیریت دستوری خود به نامزد واحد برساند اما نتیجه دلخواه را کسب نکرد. اگرچه عدم 
اقبال برخی تشکل های اصولگرا جمنا را در انتخابات ریاست جمهوری ناکام گذاشت اما 
گفته می شود نبود روندی دموکراتیک و وجود ابهاماتی در جریان فعالیت انتخاباتی این 

مجموعه  نیز در به حاشیه رفتن آن بی تاثیر نبود.
* انتقادات ادامه دار به ساختار و عملکرد جمنا

اما انتقادات به ساختار و عملکرد جمنا محدود به دوران انتخابات نبود؛ بعد از آن هم 
گروه های اصولگرایی به انحاء مختلف ایراداتی را متوجه جمنا دانستند. در همین زمینه 
محسن کوهکن در گفت وگویی گفت: "جمنا به پوشش حداکثری اصولگرایان اعتقادی 
نداشت، این طور نبود که جمنا تشکیل شود تا بعد از انتخابات ریاست جمهوری هدایت 
اصولگرایان را به دست بگیرد. جمنا برای انتخابات ریاست جمهوری تشکیل و بعد از آن 
مأموریتش تمام شد."مجتبی ذوالنوری  از همراهان جبهه پایداری نیز در گفت وگویی 
"جمنا" را "پخشنا" نامید و گفت: ضعف جریان انقلابی همین است که گل هایش را برای 

دقیقه ی نود که نه بلکه برای وقت اضافه می گذارد و در آخر هم گل به خودی می زند.
* شورای وحدت جای جمنا را گرفت؟

در پی همین انتقادات بود که بعد از انتخابات ریاست جمهوری و عدم موفقیت جمنا، 
شورای وحدت اصولگرایان با محوریت ابراهیم رئیسی آغاز به کار کرد، شورایی که بنا 
داشت با جذب همه احزاب همسو در جریان اصولگرایی از اختلافات کاسته و بر اشتراکات 
بیفزاید که البته با انتصاب ابراهیم رئیسی به عنوان رئیس قوه قضائیه آتش فعالیت شورای 
وحدت بیش از پیش فروکش کرد.این روزها و با نزدیک شدن به انتخابات 98 اما بار دیگر 
نام شورای وحدت اصولگرایان به ریاست حداد عادل بر سر زبان ها افتاده است، شورایی 
که گفته می شود در حال تدوین ساز وکاری برای وحدت و ائتلاف و ارائه لیست واحد در 
انتخابات پیش رو برای اصولگرایان است تا با ترکیب جدیدی از نیروهای انقلابی و ارزشی 
وارد انتخابات شوند. گرچه در روزهای ابتدایی نام برخی چهره ها چون قالیباف، محسن 
رضایی و سعید جلیلی در جلسات این شورا مطرح بود اما به نظر می رسد قالیباف با 
فراخوانی که اخیرا داد عملا راه خود را از این شورا جدا کرده باشد. شورایی که به نظر می 
رسد شالوده اصلی آن را همان جمنایی ها تشکیل می دهند اما هستند برخی جمنایی ها 

که بی تمایل نیستن این جبهه بار دیگر محور وحدت اصولگرایان قرار گیرد.
* جمنا در میانه ماندن و رفتن

حمیدرضا حاجی بابایی رئیس فراکسیون ولایی مجلس و از اعضای جمنا اخیرا به 
فعالیت شورای وحدت اشاراتی کرده و گفته بود "این شورا کارش را شروع کرده ولی هنوز 
کارشان تکمیل نشده است. افراد این شورا کار را دنبال می کنند و زمانی که کار تمام شد 
و توانستند پیام خود را بین گروه های مختلف به اجماع برسانند و دنبال کنند، آن موقع 
باید این نظر را در مورد آن شورا داد.  "با این تفاسیر جمنا قرار است در انتخابات آینده 
مجلس چه نقشی را ساز و کار اصولگریان بازی کند؟ حاجی بابایی در پاسخ به این سوال 
گفته است که جمنا قرار است جزو این اجماع قرار گیرد. این توضیحات یعنی جمنا قرار 
است در ذیل مجموعه ای کلان تر به نام شورای وحدت اصولگرایان ایفای نقش کند؟ 
سوالی که که البته از سوی دیگر عضو جمنا چندان تایید نشده و گفته می شود هنوز 
اختلافاتی در درون جمنا برای اینکه ذیل مجموعه شورای وحدت فعالیت کنند وجود 
دارد. آنچنان که محمد حسینی از اعضای این جبهه گفته است»ما ساز و کار و نحوه 
حضور نیروهای جمنا را در انتخابات بررسی کرده ایم و این موضوع در حال تدوین نهایی 
است.« اظهارنظری که بیانگر آن است که جمنایی ها هنوز تصمیم قطعی برای قرار 
گرفتن ذیل تصمیمات شورای وحدت را نگرفته اند.شاید در روزهایی که شورای وحدت 
هنوز نتوانسته سنتی های جریان اصولگرا را مجاب به حضور در جلساتش کند برخی 
اعضای جمنا هم تردیدهایی برای حضور جدی ذیل این عنوان داشته باشند، خاصه آن 
طیف از جمنا که نزدیکی فکری به جبهه پایداری هم دارند، جبهه ای که رسما مسیر 
خود را از این شورا جدا کرده است.اما از سویی دیگر ممکن است برخی اعضای جمنا نگاه 
اتئلافی را پسندیده و تصمیم شان بر این باشد که زیر سایه شورای وحدت و در قالبی 
ائتلافی به کار خود ادامه هند، گزاره هایی که باید منتظر ماند تا در روزهای آینده بتوان 

پاسخی شفاف برای آنها یافت.

نکتـه

تعرض هوایی به حریم جمهوری اسلامی، گران ترین پهپاد 
ایالات متحده آمریکا را زمین گیر کرد تا بار دیگر، خط قرمز 

مرزهای ایران، به کاخ سفید تذکر داده شود. 
ساعت ۱۴ دقیقه بامداد روز پنجشنبه به وقت تهران، پدافند 
نیروی هوا فضای سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، پهپاد متجاوز 
»گلوبال هاوک« را در مقابل منطقه کوه مبارک استان هرمزگان 
هدف قرار داد و سرنگون کرد. ایران بارها درباره تعرض به حریم 
مرزهای خود به کشورهای منطقه ای و فرامنطقه ای هشدارهای 
جدی داده بود. روز چهارشنبه هم »علی شمخانی« دبیر شورای 
عالی امنیت ملی در جریان سفر خود به مسکو و شرکت در 
اجلاس بین المللی نمایندگان عالی امور امنیتی کشورهای جهان 
اعلام کرده بود: »با تمام توان از مرزهای آبی، خاکی و زمینی ایران 
دفاع خواهیم کرد و تجاوز هواپیماهای بیگانه به حریم هوایی ایران 
»اف.ای.آر« خط قرمز ماست و فرقی نمی کند که متجاوز کدام 

کشور باشد.«
شکار پهپاد آمریکایی از سوی سپاه از نخستین ساعات امروز 
واکنش هایی را از سوی هر دو کشور در پی داشت. سپاه پاسداران 
در اطلاعیه نخست خود با تأیید خبر هدف قرار گرفتن پهپاد 
آمریکایی اعلام کرد: در نخستین ساعات بامداد امروز )پنجشنبه 
۳۰ خرداد( یک فروند پهپاد جاسوسی »گلوبال هاوک« آمریکا 
بعد از تجاوز به حریم سرزمینی جمهوری اسلامی ایران در منطقه 
روبروی کوه مبارک استان هرمزگان، هدف آتش پدافند نیروی 
هوا فضای سپاه پاسداران انقلاب اسلامی قرار گرفت و سرنگون 

شد. اخبار تکمیلی متعاقباً اعلام خواهد شد.
پس از این اعلام رسمی مقامات آمریکایی در ابتدای امر منکر 
حضور پهپاد خود در منطقه خلیج فارس شدند. ساعاتی بعد 
خبرگزاری »رویترز« به نقل از کاپیتان »بیل اوربان« سخنگوی 
ستاد فرماندهی مرکزی ارتش ایالات متحده »سنتکام« هدف قرار 
گرفتن یک پهپاد آمریکایی را تأیید کرد. این افسر نیروی دریایی 
آمریکا اما مدعی شد که این هواپیمای بدون سرنشین در حریم 

ایران پرواز نمی کرده است.
پس از آن مقر فرماندهی نیروهای آمریکا در منطقه غرب آسیا 
)سنتکام( هم با صدور بیانیه ای به صورت رسمی ساقط شدن یک 
پهپاد این کشور توسط سامانه پدافندی جمهوری اسلامی ایران را 
تأیید کرد. این مهمترین اظهارنظر آمریکا درباره سرنگونی پهپاد تا 

لحظه تنظیم گزارش است.
تجاوز به حریم هوایی جمهوری اسلامی با واکنش تند و 
بود. »سیدعباس  امورخارجه همراه  وزارت  محکومیت شدید 
موسوی« سخنگوی وزارت امور خارجه ضمن اعتراض شدید به 
این گونه اقدامات تجاوزکارانه و تحریک آمیز اعلام کرد: نسبت 
به ورود غیر قانونی و تجاوز کارانه هر نوع شیء و پرنده متجاوز 
خارجی به آسمان کشور و هرگونه تجاوز به قلمرو جمهوری 
اسلامی ایران و نقض حریم های آن قاطعانه هشدار می دهیم و 

تمامی مسئولیت عواقب آن را متوجه تجاوزکاران می دانیم.
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی هم در اطلاعیه دوم خود با 
تاکید بر سرنگونی پهپاد آمریکایی پس از ورود به خاک ایران 
جزئیاتی از عملیات را تشریح کرد: پهپاد جاسوسی گلوبال هاوک 
در ساعت ۱۴ دقیقه بامداد امروز از یکی از پایگاه های نیروهای 
امریکایی در جنوب خلیج فارس به هوا برخاسته و بر خلاف قوانین 
هوانوردی کلیه تجهیزات مربوط به معرفی خود را خاموش نموده 
و در نهایت پنهان کاری، از تنگه هرمز به سمت چابهار ادامه مسیر 
می دهد. این هواپیمای بدون سرنشین در زمان بازگشت به سمت 
غرب منطقه در محدوده تنگه هرمز با تجاوز به فضای سرزمینی 
جمهوری اسلامی ایران، مشغول جمع آوری اطلاعات و جاسوسی 

می شود.
* ظریف: به دنبال جنگ نیستیم اما غیورانه از خود 

دفاع می کنیم
وزیر امورخارجه کشورمان در واکنش به تعرض پهپاد آمریکایی 
به حریم هوایی ایران تاکید کرد: ما به دنبال جنگ نیستیم ولی 
غیورانه از آسمان، زمین و آب های خود دفاع خواهیم کرد. »محمد 
جواد ظریف« وزیر امورخارجه در پیام توییتری به ساقط شدن 
یک پهپاد آمریکایی در حریم هوایی ایران واکنش نشان داد و 
نوشت: ایالات متحده علیه ایران تروریسم اقتصادی به راه انداخته، 
علیه ما اقدامات پنهانی انجام داده و اکنون به قلمرو ما دست 

درازی کرده است.
* تجاوز امریکا را به سازمان ملل می بریم

وزیر امور خارجه تاکید کرد: ما به دنبال جنگ نیستیم ولی 
غیورانه از آسمان، زمین و آب های خود دفاع خواهیم کرد.وی 
افزود: ما این تجاوزگری جدید را به ملل متحد خواهیم برد و 
نشان خواهیم داد که ایالات متحده درباره آب های بین المللی 

دروغ می گوید.
* بازیابی بخش هایی از پهپاد آمریکایی در آب های ایران 
محمد جواد ظریف در فضای مجازی موقعیت جغرافیایی 

پهپاد آمریکایی را که ساقط شد نشان داد و نوشت: بخش هایی از 
پهپاد نظامی آمریکایی را از داخل آب های سرزمینی خود بازیابی 

کردیم.
* فرمانده کل سپاه :مرزهای ایران خط قرمز است

 در واکنش دیگری »حسین امیر عبداللهیان« دستیار ویژه 
رئیس مجلس در امور بین الملل در صفحه شخصی خود در توئیتر 
نوشت: »هشدار به ترامپ، اگرخطا کنید پایان کار را ج. ا. ایران 
مقتدرانه رقم خواهد زد. امروز ترامپ و تندرو های کاخ سفید پیام 
محکمی را فقط از بخش بسیار کوچکی از توان عظیم دفاعی ج. ا. 
ایران در سرنگونی پهپاد متجاوز پیشرفته آمریکا دریافت کردند.«

سرلشکر »حسین سلامی« فرمانده کل سپاه پاسداران هم 
پیش از ظهر امروز در کنگره ملی بزرگداشت شهدای کردستان، 
در سنندج با تاکید بر اینکه پهپاد آمریکایی از مرز ایران عبور 
کرده گفت: »سحرگاهان امروز نیروی هوافضای سپاه یک فروند 
هواپیمای جاسوسی دشمن را که از مرزهای ما عبور کرده و در 
حال تعرض به امنیت ملی ما بود، شجاعانه سرنگون کرد. این 
منش و روش و قاعده ملت ایران در برخورد با دشمن است، مرزها 

خط قرمز است.«

نایب رییس کمیسیون امنیت ملی مجلس:
کشوری که مرتکب اشتباهات بزرگ شده آمریکاست 

 نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
در واکنش به تعرض پهپاد آمریکایی به حریم ایران و اظهارنظر 
رییس جمهوری آمریکا که دفاع ایران را اشتباه خوانده بود؛ گفت: 
کشوری که مرتکب اشتباهات بزرگ شده و سیاست های غلط را 

پیش می برد آمریکا و متحدان منطقه ای اوست. 
»کمال دهقانی فیروزآبادی« نایب رئیس کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی درباره واکنش »دونالد ترامپ« رئیس 
جمهوری آمریکا به اقدام دفاعی ایران و سرنگونی پهپاد متجاوز 
آمریکا در حریم هوایی ایران گفت: کشوری که مرتکب اشتباهات 
و  آمریکا  می برد  پیش  را  غلط  سیاست های  و  شده  بزرگ 
متحدان منطقه ای اوست. جمهوری اسلامی ایران بدون اشتباه 
و با عقلانیت و منطق در روابط بین الملل عمل می کند. وی در 
بررسی ابعاد ساقط کردن پهپاد آمریکایی از سوی پدافند سپاه 
پاسداران تصریح کرد: سرنگونی پهپاد آمریکایی در تجاوز به حریم 
هوایی ایران از دو جنبه قابل ارزیابی است؛ دیدگاه اول جنبه 
نظامی و آمادگی نیروهای مسلح در حراست از مرزهای کشور 
است. نیروهای مسلح جمهوری اسلامی با تمام با تمام توان از 
مرزهای خود حراست می کند و کوچک ترین دست درازی به 

حریم هوایی و دریایی قطعاً با پاسخ کوبنده ای روبرو خواهد شد.
وی تاکید کرد: ساقط کردن پهپاد آمریکا ضرب شست اساسی 
از سوی جمهوری اسلامی بود که دیگران دقت کنند آسمان ایران 
در سیطره نیروهای مسلح است و با کوچک ترین تعرضی از هر 

منشأ و جایی پاسخ کوبنده خواهد بود.
 

کارشناس شورای اروپایی روابط خارجی آمریکا :
سرنگونی هواپیمای جاسوسی

 لطمه بزرگی به آمریکا می زند 
به گزارش خبرگزاری رویترز و راشاتودی سرنگونی هواپیمای 
جاسوسی آمریکا در مرزهای ایران قیمت نفت را ۳ درصد بالا 
برده است. این سرنگونی همچنین حیرت و تعجب بسیاری از 
تحلیلگران سیاسی و نظامی را برانگیخته است. »اولریکه فرانکه« 
به  اشاره  با  آمریکا  خارجی  روابط  اروپایی  شورای  کارشناس 

پیچیدگی و پرهزینه بودن پهپاد گلوبال هاک نوشت: از دست 
دادن یک پهپاد گران قیمت گلوبال هاوک خسارت بزرگی برای 
آمریکا است بخصوص که طوری طراحی شده است که در ارتفاع 

بسیار بالا پرواز کند و آسیب ناپذیر باشد.
این کارشناس اروپایی تاکید کرد: از دست دادن این گلوبال 
هاوک یا "تریتون" که نسخه جدیدتری از گلوبال هاوک است 
لطمه بزرگی به آمریکا می زند و حتی ممکن است به صادرات این 

سامانه های جاسوسی آمریکایی ضربه بزند.
به  نمایندگان مجلس هم  و  از چهره های سیاسی  برخی 
سرنگونی پهپاد جاسوسی آمریکا واکنش نشان دادند. »حشمت الله 
فلاحت پیشه« رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس در این زمینه گفت: اقدام آمریکا نقض پیمان مودت است، 

سرنگونی پهپاد آمریکا هشدار جدی به آمریکایی ها بود.
»الیاس حضرتی« نماینده مجلس در پیامی توییتری نوشت: 
»درود بر برادرانم در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی که باردیگر 
نشان دادند اجازه کوچک ترین تجاوزی را به خاک و حریم این 
کشور نمی دهند. امیدواریم دشمنان ایران پیام امیدوارم دشمنان 
ملت ایران پیام روشن سرنگونی پهپاد جاسوسی شان در خاک 

ایران را دریافت کرده باشند.«
* ایران از آمریکا به سازمان ملل شکایت می کند

ملی  امنیت  عالی  شورای  سخنگوی  خسروی«  »کیوان 
گفت: ایران به دلیل تجاوز نظامی آمریکا به حریم هوایی اش به 
سازمان ملل شکایت می کند. خسروی روز پنجشنبه در گفت 
وگو با خبرگزاری اسپوتنیک افزود: نیروهای مسلح ایران براساس 
ماموریت ذاتی خود از مرزهای هوایی کشور دفاع کرده اند و امریکا 
هیچ توجیهی برای واکنش نظامی نسبت به مقابله ایران با این 
تجاوز ندارد.سخنگوی شورای امنیت ملی ایران اظهار داشت: 
نیروهای مسلح ایران بر اساس ماموریت ذاتی خود از مرزهای 
هوایی کشور دفاع کرده اند و به تجاوز پهپاد آمریکایی پاسخ داده 
اند. ایران به طور قطع از آمریکا برای تجاوز نظامی به حریم هوایی 
کشور به سازمان ملل شکایت خواهد کرد.وی افزود: تمامی تبعات 
ناشی از تجاوز پهپاد امریکایی به مرزهای هوایی ایران متوجه 
واشنگتن بوده و باید در قبال این اقدام تحریک امیز پاسخگو باشد.

سخنگوی شورای عالی امنیت ملی ایران در ادامه تاکید کرد: ایران 
با امادگی کامل آماده مواجهه قاطع با هر اقدام تجاوز گرایانه ای 

است.
*  عقب نشینی ترامپ برای انجام اقدام تنش زا علیه ایران

ترامپ اولین واکنش توئیتری خود به ماجرا نوشت: ایران 
اشتباه بسیار بزرگی مرتکب شد. خیلی ها این توئیت را به معنای 
احتمال واکنش سریع آمریکا قلمداد کردند. اما مدت کوتاهی پس 
از این توئیت ترامپ در جریان دیدار با نخست وزیر کانادا ناگهان 
موضع گیری خود را تغییر داد. او در این نشست گفت: این حادثه 
می تواند محصول یک اشتباه فردی بوده باشد. دبیر کل سازمان 
ملل با بالا گرفتن تنش ها از طرف ها خواست تا از خود حداکثر 
خویشتنداری را نشان دهند. او که هم چنان بر اینکه ایران اشتباه 
کرده تاکید می کرد گفت: آن ها مرتکب یک اشتباه شدند، فکر 
می کنم یک ژنرال یا یک نفر بوده است که مرتکب اشتباه شده 
است. خوشبختانه آن هواپیما غیرمسلح بود و سرنشینی نداشت. 

آن پهپاد به روشنی بر فراز آب های بین المللی بود.«
* نشست بدون نتیجه

نشستی  سفید  کاخ  مقام های  گذشته  شب  پنجشنبه   
اضطراری درباره واکنش به این ماجرا تشکیل دادند. همچنین 
در خبری اعلام شد که رهبران کنگره هم برای جریان قرار دادن 

آنها از وضعیت موجود به کاخ سفید دعوت شده اند. از نتایج این 
نشست ها اما هیج خبری منتشر نشد و مذاکرات بدون صدور 
بیانیه ای به پایان رسید. ایران اما همزمان سفیر سوئیس در تهران 
را به وزارت خارجه احضار کرد تا پیام ایران را به مقام های آمریکا 
برساند. این ماجرا باعث اختلاف ها گسترده ای در داخل آمریکا 
هم شد. جو بایدن،مهمترین رقیب ترامپ در انتخابات ۲۰۲۰ 
در رشته توئیتی از سیاست های دونالد ترامپ، رئیس جمهوری 
آمریکا، در قبال ایران انتقاد کرد. او سیاست های ترامپ در قبال 

ایرانه را "فاجعه" خواند که او خود مسبب آن است.
عباس عراقچی معاون سیاسی وزیر امور خارجه کشورمان در 
تماس فوری با سفیر سوئیس در تهران به عنوان حافظ منافع 
آمریکا، اعتراض شدید جمهوری اسلامی ایران به دولت آمریکا 
به خاطر تعرض به حریم هوایی کشورمان را به وی ابلاغ کرده 
و گفت مدارک انکارناپذیری مبنی بر حضور این پهپاد در فضای 
جمهوری اسلامی ایران وجود دارد و حتی قطعاتی از لاشه این 
پهپاد در آب های سرزمینی ایران به دست آمده است.معاون وزیر 
امور خارجه کشورمان با تاکید مجدد بر اینکه جمهوری اسلامی 
ایران خواهان جنگ و درگیری در منطقه خلیج فارس نیست، 
نسبت به هر گونه اقدام نسنجیده نیروهای آمریکایی در منطقه 
هشدار داده و گفت جمهوری اسلامی ایران در دفاع از آب و خاک 

خود قاطعانه عمل کرده و لحظه ای درنگ نخواهد کرد.
نماینده ایران درسازمان ملل:

براساس ماده ۵۱ منشور ملل متحد 
پهپاد آمریکا را سرنگون کردیم

سفیر و نماینده دائم ایران در سازمان ملل  همچنین درباره 
سرنگونی پهپاد آمریکایی در آب های سرزمینی ایران گفت بر 

اساس ماده ۵۱ منشور سازمان ملل از کشورمان دفاع کردیم.
مجید تخت روانچی افزود بعد از تجاوز پهپاد آمریکایی به 
فضای جمهوری اسلامی ایران، ما نامه ای را به دبیرکل سازمان 

ملل و رئیس دوره ای شورای امنیت فرستادیم.
وی افزود در این نامه ادله حقوقی جمهوری اسلامی برای 

اثبات این اقدام تجاوزکارانه و تحریک کننده آورده شده است.
تخت روانچی گفت طبق مفاد ذیربط منشور ملل متحد 
تاکید کردیم پس از اخطارهای رادیویی به پهپاد آمریکایی که 
با بی توجهی همراه شد، ما متوجه شدیم این پهپاد وارد فضای 

جمهوری اسلامی شده است.
سفیر و نماینده دائم ایران در سازمان ملل تصریح کرد پس از 
اخطار و بر اساس ماده ۵۱ منشور ملل متحد که حق دفاع مشروع 
کشورها از خود را بیان کرده است ما به ساقط کردن این پهپاد 
اقدام کردیم.تخت روانچی افزود به دبیرکل نوشتیم ما به دنبال 
جنگ نیستیم اما نمی توانیم نسبت به تجاوز به سرزمین مان در 

دریا  ، زمین و هوا بی تفاوت باشیم.
وی گفت از جامعه بین المللی می خواهیم که اقدامات لازم 
را صورت دهد تا جلوی این گونه تخلفات آمریکا و اقدامات غیر 
قانونی آمریکا گرفته شود.تخت روانچی اضافه کرد ما نامه را به 
دبیرکل فرستادیم و این نامه در دبیرخانه سازمان ملل بررسی 
می شود و در گفت و گو های آینده با مقامات سازمان ملل آن 
را دنبال خواهیم کرد. چون یک موضوع جدی برای ماست و 
نمی توانیم نسبت به آن بی تفاوت باشیم و براساس منشور ملل 
متحد از حق خود دفاع خواهیم کرد.نماینده دائم ایران در سازمان 
ملل گفت ما به طور مشخص مختصات نقطه ای که این پهپاد 
هدف حمله قرار گرفته آورده ایم که کاملًا مشخص است در 

فضای سرزمینی جمهوری اسلامی ایران بوده است.

جانشین قرارگاه پدافند هوایی خاتم الانبیا)ص( :
هواپیمای آمریکایی بعد از بارها
 اخطار مورداصابت قرارگرفت

جانشین قرارگاه پدافند هوایی خاتم الانبیا)ص( گفت: عدم 
تمکین آمریکایی ها به قوانین بین المللی باعث شد بعد از بارها 

اخطار، هواپیمای آنها مورد اصابت قرار گیرد و سرنگون شود. 
 سرتیپ قادر رحیم زاده جانشین قرارگاه پدافند هوایی خاتم 
الانبیا)ص( با اعلام این خبر که هواپیمای آمریکایی بعد از بارها 
اخطار مورداصابت قرارگرفت و سرنگون شد، گفت: ساقط شدن 
هواپیمای بدون سرنشین آمریکایی نتیجه خوی تجاوزکارانه و 

بی توجهی آمریکا به حقوق دیگر کشورها است.
مقررات  نقض  علت  به  آمریکایی  هواپیماهای  افزود:  وی 
بین المللی و عبور از خطوط تعیین شده مرزی و ورود به آب های 
و  اخطارها  این  اخطار گرفته اند که همه  بارها  ما،  سرزمینی 

مسیرهای پروازی آنها ثبت و ضبط شده است.
جانشین قرارگاه پدافند هوایی خاتم الانبیا)ص( تصریح 
کرد: عدم تمکین آمریکایی ها به قوانین بین المللی باعث شد 
بعد از بارها اخطار، هواپیمای آن ها مورد اصابت قرار گیرد 

و سرنگون شود.

واکنش ها به سرنگونی پهپاد آمریکایی در حریم ایران

زمین گیری دوربرد ترین پهپاد جهان توسط سپاه

صبح روز پنج شنبه سپاه پاسداران انقلاب اسلامی ایران در اقدامی پهپاد متجاوز 
آمریکایی را ساقط کرد. در این خصوص برخی معتقدند که اقدام واشنگتن برای اعزام 
این پهپاد جاسوسی به خاک ایران می تواند در راستای درگیر کردن ایران قلمداد شود، 
کما این که اخیرا در خصوص انفجار بندر فجیره و حمله مشکوک به دو نفتکش در 

دریای عمان شاهد موج اتهامات علیه تهران بودیم. 
برای بررسی تاثیر این اتفاقات در منطقه خلیج فارس بر تنش تهران و واشنگتن، 
گفت وگویی را با محمد جواد جمالی نوبندگانی، دبیر کمیسیون امنیت ملی و سیاست 

خارجی مجلس شورای اسلامی ایران  انجام داده ایم که در ادامه می خوانید:

* در سایه انفجار بندر فجیره امارات متحده عربی، حمله مشکوک به دو 
نفتکش در دریای عمان و ساقط شدن پهپاد آمریکایی توسط سپاه برخی 
معتقدند که ایالات متحده یک سناریوی کلان را برای درگیر کردن ایران در 
نظر دارد که یا به تنش و جنگ نظامی با تهران کشیده شود و یا پرونده ایران 
به شورای امنیت و ائتلاف جهانی علیه جمهوری اسلامی بینجامد؛ ارزیابی 

شما در این خصوص چیست؟
اگرچه سران و مقامات کاخ سفید با محوریت دونالد ترامپ، جان بولتون و مایک 
پمپئو مسئله اتهام زنی علیه جمهوری اسلامی ایران، هم در انفجار بندر فجیره و هم 
حمله مشکوک به دو نفتکش در دریای عمان را مطرح کردند، اما یقین بدانید که کانون 
و رهبری تحولات در منطقه خاورمیانه، به خصوص اتفاقات اخیر در خلیج فارس بر 
عهده رژیم صهیونیستی و شخص بنیامین نتانیاهو با پول های نفتی سعودی و اماراتی 
است که به شدت به دنبال ایجاد تنش نظامی میان تهران و واشنگتن هستند. چون 
امنیت این رژیم در گرو تنش و ناامنی در دیگر نقاط خاورمیانه است. همان گونه که 
صهیونیست ها در جنگ هفت ساله سوریه منافع گسترده امنیتی را برای خود رقم 
زدند و توانستن یک آرامش و سپرهای امنیتی برای خود با انضمام جولان و به رسمین 
شناختن بیت المقدس به عنوان پایتخت خود از جانب آمریکایی ها شکل دهند. لذا با 
ایجاد تنش گسترده نظامی در خلیج فارس هم به دنبال افزایش امنیت مرزهای خود 

با درگیر کردن ایران است. 
در صورتی که هیچ کدام از این تلاش ها در خصوص ایران تا کنون به نتیجه 
نرسیده است. از این رو سرویس های امنیتی صهیونیستی در دور جدید تلاش های 
خود سعی دارند حواشی برای جمهوری اسلامی ایران شکیل دهند تا ائتلاف جهانی 
علیه تهران با ارجاع پرونده به شورای امنیت به وجود آید که در خصوص دو اتفاق 
اخیر چنینی شد اما هیچ خروجی از شورای امنیت علیه جمهوری اسلامی ایران بیرون 
نیامد. در این خصوص پاتریک شانان، سرپرست سابق وزیر دفاع آمریکا به صراحت 
عنوان کرد که تمام تلاش های ایالات متحده برای منزوی کردن و ایجاد اجماع جهانی 

علیه تهران است.
اما با نگاهی به دو اتفاق اخیر شاهد هستیم که حتی هماهنگی های اولیه در 
این رابطه میان بازیگران این سناریو وجود ندارد. چرا که از یک سو مقامات ابوظبی 
در روزهای ابتدایی  هرگونه دخالت ایران در انفجار بندر فجیره را تایید نمی کردند، 
اما چند روز بعد مقامات این بندر اماراتی اتهاماتی علیه تهران در راستای مواضع 

کاخ سفید عنوان می کنند و یا در حمله مشکوک به دو نفتکش در دریای عمان 
شاهد هستیم که موجب اتهام زنی ها با مواضع دونالد ترامپ و مایک پمپئو شکل 
گرفته است و اخیرا هم تصاویری در خصوص آن منتشر شده است که به ادعای 
سران کاخ سفید نیروهای نظامی ایران در حال چسباندن مین به این نفتکش ها 
هستند. اگر این ادعا صحت داشته باشد، چرا زمانی که این تصاویر گرفته می شد 
واکنشی برای دستگیری این نیروها و یا نابودی شناور از سوی آمریکایی ها صورت 
نگرفت، آن هم در شرایطی که نیروها و ادوات جنگی گسترده در خلیج فارس وجود 
دارد. اینها نشانه یک سناریوی ابلهانه و بسیار کودکانه آمریکایی ها دارد که هیچ کس 
به جز  عربستان سعودی، امارات متحده عربی، رژیم صهیونیستی، انگلستان و اخیراً 
خانم مرکل بر آن صحه نگذاشتند. خود این مسئله نشان از این دارد که این بازیگران 
یا به طور مستقیم و یا غیر مستقیم در این سناریو کودکانه حضور داشته اند. سناریو 
و اداعایی که خوشبختانه به اذعان واعتراف خود ملوانان دو نفتکش انفجار بعد از 

رویت یک شیء پرنده شکل گرفته است.
اما در خصوص اقدام امروز حافظان امنیت کشور در ساقط کردن پهپاد متجاوز 
آمریکایی هم شاهد بودیم که مقامات کاخ سفید در ساعات ابتدایی این مسئله را منکر 
شدند. بعد از آن عنوان کردند که این پهپاد خارج از مرزهای ایران ماموریت انجام داده 
است واکنون هم اعتراف و تایید سخنان تهران را در دستور کار دارند. لذا می بینید 
که دوگانگی و چندگانگی در تمام این سناریوها نشان از تشتت و سردرگمی بازیگران 

و کارگردانان این سناریو ها دارد که در نهایت به شکست همه آنها انجامیده است.

* پس درگیر کردن ایران با اقدام تهران در ساقط کردن پهپاد متجاوز با 
چه اهدافی بوده است؟

این مسئله می تواند چند از چند جنبه مورد بررسی قرار گیرد. از یک سو این 
سناریوها برای تحت فشار قرار دادن کشورهای عربی با پررنگ کردن تهدید ایران 
علیه آنان حائز اهمیت است. از این رو بازیگران این سناریو به دنبال یک تنش و تشنج 
علیه ایران هستند. ولی در حوزه سیاسی و دیپلماتیک هم بازیگران و دستاندکاران این 
سناریو به دنبال ایجاد یک اجماع و ائتلاف علیه تهران هستن، به خصوص اینکه تهران 
بعد از اقدام ۱8 اردیبهشت ماه به سمت کاهش تعهدات هسته ای خود گام برداشته 
است و در ۱8 تیر این کاهش بیشتر هم خواهد شد. از این رو آمریکا به دنبال وضعیت 
و شرایطی است که هم می خواهد سرعت اقدامات ایران را تا ۱8 تیر کاهش دهد و از 

آن سو به نوعی به ایران هشدار دهد. 
البته می توان این اتفاق در ساقط کردن پهپاد متجاوز آمریکایی توسط نیروهای 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی را یک ارزیابی و تست از جانب آمریکایی ها هم در 
نظر گرفت که تا چه اندازه نیروهای نظامی و امنیتی ایران هوشیار هستند و یا اینکه 
میزان صداقت و پافشاری ایران در عملیاتی کردن شعارهایشان مبنی بر پاسخ کوبنده 
هرگونه تجاوز را آزمایش کنند. اما امروز جمهوری اسلامی ایران نشان داد که برای 
حفظ امنیت خود نسبت به هیچ گونه تجاوزی از جانب هیچ کشوری کوتاه نخواهد 
آمد. خط قرمز ما امنیت از مرزهای آبی، خاکی و هوایی ایران است و برای حفاظت از 

آن از کسی اجازه نمی گیریم.

* پس از موج اتهام زنی ایالات متحده آمریکا در خصوص حمله به دو 
نفتکش در دریای عمان، دیروز چهارشنبه دونالد ترامپ در حکمی دستور 
اعزام نیروهای نظامی آمریکایی به خلیج فارس متناسب با نیاز سنتکا را 
صادر کرد. از آن سو بعد از جیمز متیس و استعفای پاتریک شاناهان هنوز 
ابهام جدی در آینده وزارت دفاع متحده آمریکا وجود دارد. با این تفاسیر 

نگاه نظامی آمریکا در قبال امنیت خلیج فارس و ایران چه خواهد بود؟
اولین نکته ای که در خصوص نگاه امنیتی ایالات متحده آمریکا وجود دارد به تشتت 
آراء و تضارب دیدگاه های داخلی امریکا باز می گردد و در این ربطه ما شاهد هستیم 
که هیچ نگاه واحدی در طول تقریبا سه سال گذشته در دولت ترامپ وجود ندارد. به 
گونه ای که بعد از جیمز متیس و پاتریک شاناهان هنوز مسئولیت این وزارتخانه مهم 
آمریکا مشخص نیست. کما اینکه در خصوص سیاست خارجی و دیگر حوزه ها هم هر 
چند وقت یک بار شاهد استعفاء یا برکناری این مقامات هستیم. از این رو دولت امریکا 
در این مدت شاهد یک سردرگمی جدی بوده است. چرا که از یک سو نگاه دوگانه 
و چندگانه در ساختار سیاسی ایالات متحده آمریکا وجود دارد و از آن سو تاثیرات 
خارجی مانند پول های سعودی و اماراتی هم به شدت اثر گذار بوده است. از این رو 
سیستم های امنیتی، اطلاعاتی و نظامی آمریکا نتوانسته اند برآورد درستی از توانایی 

های ایران و متحدین منطقه ایش داشته باشند.

* به ارتباط اقدام ۱۸ اردیبهشت ماه ایران در کاهش تعهدات هسته ای با 
اتفاق امروز در ساقط کردن پهپاد متجاوز آمریکایی اشاره داشتید. با توجه 
به مرحله دوم در ۱۸ تیرماه مبنی بر افزایش سطح غنی سازی که حساسیت 
های خود را خواهد داشت، امکان افزایش تحرکات علیه ایران وجود خواهد 

داشت؟
من معتقدم که بعد از واکنش های اخیر آلمان و انگلستان در راستای اتهام زنی به 
ایران در حادثه دو نفتکش در دریای عمان، شرایط میان اروپا و ایران تغییر پیدا کرده 
است. هرچند که بعد از اقدام ۱8 اردیبهشت در توقف فروش آب سنگین و اورانیوم 
غنی شده تکاپوی جدی میان سه کشور اروپایی حاضر در برجام برای عملیاتی شدن 
تعهداتشان انجام گرفته است، اما همه این اتفاقات در حوزه مواضع سیاسی دوباره 
پیگیری شد و اتفاق جدی تاکنون انجام نشده است. شما در همین سفر اخیر هایکو 
ماس، وزیر امور خارجه آلمان شاهد اختلاف نظر جدی با تهران بودیم. این نشان از 
این دارد که اروپایی ها هم مانند آمریکا به دنبال تحت فشار قرار دادن ایران هستند. لذا 
ایران هیچ گونه فشاری را در راستای محدود کردن خود را نمی پذیرد. اگر طرف های 
برجامی در طول یک سال گذشته به هر دلیلی نتوانستند پایبندی خود را به تعهداتش 
داشته باشند، نباید تمام بار آن بر دوش ایران باشد. لذا از این پس یا باید دیگر طرف 
های برجامی هم به تعهدات خود پایبند باشند و یا اینکه شرایط تغییر پیدا خواهد 
کرد. چون ایران به این واقعیت رسیده است که باید برای رسیدن به حق خود شرایط 
را تغییر دهد. هر چند که امکان دارد این اقدامات قدری حساسیت برانگیز باشد و 
واکنش هایی را هم به همراه داشته باشد. اما به هر حال ایران باید برای رسیدن به 

حقوق خود از هرگونه تلاش و کوششی فروگذاری نکند.

* اما از یک سو شاهد سفر مایک پمپئو، وزیر امور خارجه آمریکا به ایتالیا 
و همچنین دیدار وی با موگرینی، مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در 
خصوص ایران بودیم. از آن سو طبق اخبار قرار است در آینده برایان هوک، 
رئیس میز ایران هم ۲۷ ژوئن )ششم تیرماه( سفری به پاریس به منظور گفت 
وگو با وزرای امور خارجه آلمان، فرانسه و انگلستان داشته باشند. از آن سو 
سفر هایکو ماس، وزیر امور خارجه آلمان و هلگا اشمید به ایران شکل گرفت 
و به موازاتش اقدام مکرون، رئیس جمهور فرانسه در اعزام مشاور خود به 

تهران را شاهد بودیم. به نظر شما دلیل تحرک کاخ سفید و اروپا چیست؟
من معتقدم که به واسطه حساسیت های اقدام ۱8 تیرماه ایران، ایالات متحده 
آمریکا و اروپا به دنبال ایجاد زمینه برای ائتلاف علیه تهران هستند. لذا تکاپوی اروپا و 
آمریکا اکنون از سر قدرت نیست، بلکه تکاپوی آنها به خصوص اروپا از سر ناچاری برای 
برای حفظ برجام و تداوم منافع امنیتی و سیاسی اروپا در توافق هسته ای است. اکنون 
آمریکا و اروپا دیگر چیزی در چنته برای فشار بر ایران ندارند. اروپایی که کل مراوداتش 
با جمهوری اسلامی ایران به اندازه یک پنجم مناسبات ایران و عراق نیست. از آن 
سو روابط بانکی و ارزی برای تهران هم برقرار نیست به گونه ای که تهران نتوانست 
پول مربی یک باشگاه را به حسابش واریز کند. ما هنوز برای واریز پول به حساب 
سفارتخانه های خود در اروپا با مشکل روبه رو هستیم. از آن طرف سرمایه گذاری هم 
که وجود ندارد. دیگر چه چیزی مانده است که اروپایی ها اعمال نکرده باشند. فقط 
یک رابطه نیم بند سیاسی و دیپلماتیک باقی مانده است، اما عملا هیچ گونه اتفاقی در 

حوزه اقتصادی و تجاری روی نداده است.
از آن طرف حمایت همه جانبه از سیاست های عربستان و امارات و گروه های ضد 
انقلاب وجود دارد. رسانه های آنها هم مرتب در حال شانتاژ علیه جمهوری اسلامی 
ایران هستند. حال چه اقدام دیگری باید از سوی قاره سبز انجام شود. بنابراین دست 
اروپا و آمریکا خالی است و تمام فشارهای اعمال شده است. از این رو کارشناسان 
اقتصادی در حوزه بین الملل معتقدند که از این به بعد موج و فشارها روند معکوس پیدا 

خواهد کرد و به سمت مثبت شدن رشد اقتصادی پیش خواهیم رفت.

* اگر تهران بعد از ۱۸ تیر به افزایش سطح غنی سازی دست بزند و گزارش 
آژانس بین المللی انرژی اتمی و به موازاتش شورای حکام تخلف برجامی 
ایران را تایید کنند، احتمال کشیده شدن پرونده فعالیت های هسته ای تهران 
به شورای امنیت و فعال شدن مکانیسم ماشه وجود دارد. آیا این مسئله 

چیزی نیست که در نهایت کاخ سفید به دنبال آن است؟
مگر اکنون که پرونده به شورای امنیت کشیده نشده است و مکانیسم ماشه فعال 
نشده تحریم ها، آن هم تحریم های بی سابقه علیه ایران اعمال نمی شود. چه تحریمی 
مانده است که علیه تهران به کار گرفته نشده باشد. من معتقدم که باید جمهوری 
اسلامی ایران قاطعیت لازم را در پیش گیرد تا بتواند به منافع برجامی خود دست پیدا 
کند. در غیر این صورت اگر ایران یک انفعال سیاسی را پیشه کند متاسفانه باید شاهد 
اعمال فشارهای بیشتر باشیم. از طرف دیگر مکانیسم ماشه یک پروسه پیچیده است 

و ملزم به زمان چند ماهه است.

در گفت وگو با دبیر کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس  مطرح شد

ساقط شدن پهپاد آمریکایی نشان از عدم شناخت کاخ سفید در توان نظامی و امنیتی ایران دارد
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 ـدر حكمت هاى منسوب به ايشان ـ 
:نهايت ادب ، اين است كه انسان از 
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نامحـرمانه

دریـچه

جزییات بازداشت مدیرمالی شرکت زیرمجموعه وزارت نفت
سخنگوی قوه قضاییه از جزییات بازداشت مدیر مالی یکی از شرکت های زیر مجموعه و وابسته 
به وزارت نفت خبر داد. غلامحسین اسماعیلی، سخنگوی قوه قضاییه در خصوص جزئیات بازداشت 
مدیرمالی متخلف یکی از شرکت های زیرمجموعه وزارت نفت پیش از خروج از کشور و توسط وزارت 
اطلاعات در حالی که با همکاری یک صرافی قصد داشت میلیون ها یورو را از کشور خارج کند بیان کرد: 
متهم ردیف اول پرونده مدیر مالی یکی از شرکت های زیر مجموعه و وابسته به وزارت نفت و فرد دوم 
صرافی بوده که بخشی از پول های مربوط به فروش نفت توسط این شرکت زیر مجموعه به حساب وی 
واریز شده است. سخنگوی قوه قضاییه خاطرنشان کرد: رقمی که در گزارش وزارت اطلاعات به عنوان 
ضابط دستگاه قضایی در این پرونده اعلام شده ۲۵ میلیون یورو بوده که به حساب صراف واریز شده و 
آخرین گزارشی که به ما داده شده ۲۱ میلیون یورو در این حساب موجود بوده است و یک رقم چهار 

میلیون یورویی بین این دو رقم اختلاف حساب وجود دارد.

سرانه پزشک در ایران چقدر است؟ 
طبق برآورد آمار های سازمان جهانی بهداشت از ۲۰۱۵ تا ۲۰۱۷ شاخص سرانه تعداد پزشک در 
ایران نسبت به استاندارد جهانی بسیار کمتر است؛ تعداد سرانه پزشک در ایران حتی از کشور های 
کمترتوسعه یافته و جنگ زده سوریه و فلسطین هم کمتر است! به گزارش تسنیم یکی از شاخص های 
مهم سلامتی افراد جامعه، میزان دسترسی به موقع و تعداد پزشک کافی در جامعه است.به دنبال انتشار 
گزارش سازمان جهانی بهداشت درباره سرانه تعداد پزشک، واکنش های مختلفی را از سوی مردم و 
کارشناسان شاهد بوده ایم؛ طبق این گزارش، سرانه تعداد پزشک در ایران نسبت به میزان استاندارد 
جهانی بسیار کم است تا جایی که کشور های جنگ زده فلسطین و سوریه وضعیت بهتری در زمینه 
سرانه تعداد پزشک نسبت به ایران دارند! شاخص سرانه تعداد پزشک در بسیاری از کشور های پیشروی 
حوزه سلامت عموماً بین ۳۰ تا ۴۰ پزشک به ازای هر ۱۰۰۰۰ است در حالی که سرانه تعداد پزشک در 

ایران ۱۱ نفر به ازای هر ۱۰۰۰۰ نفر است!

بروجردی: مذاکره مجددی در کار نیست 
عضو کمیسیون امنیت ملی در واکنش به درخواست برخی از مقامات غربی برای مذاکره مجدد با 
ایران گفت:ما چندین سال با غرب مذاکره کردیم که برجام خروجی آن شد و قطعاً مذاکره دیگری با 
غرب نخواهیم داشت.علاءالدین بروجردی با اشاره به اینکه زمان زیادی تا اتمام مهلت ۶۰ روزه ایران به 
کشور های باقی مانده در برجام باقی نمانده است، اظهار داشت: در صورتی که این کشور ها در مهلت مقرر 
اقدامی برای حفظ برجام انجام ندهند، تردیدی نداشته باشند که گام بعدی ایران با قاطعیت، جدیت و 
حمایت مجلس شورای اسلامی برداشته خواهد شد.وی با اشاره به تعلل اروپا در ایجاد ابزار ویژه مالی 
اروپا با ایران )اینستکس(، گفت: انتظاری که از اروپا وجود دارد این است که آنان هر چه سریع تر به کلیه 

تعهدات خود در رابطه با برجام عمل کنند.

دادستان کل کشور: دولت جلوی فساد را در ادارات بگیرد
دادستان کل کشور با تاکید بر اینکه باید جلوی این فسادها در خود دستگاه های اجرایی گرفته 
شود، گفت: بنابراین انتظار ما از دستگاه های اجرایی این است که خودشان رصد کنند و جلوی 
بروز فساد را در ابتدا در زیرمجموعه های خود بگیرند در این خصوص حراست های هر دستگاهی 
باید مراقبت بیشتری نسبت به کارکنان مجموعه خود داشته باشند.حجت الاسلام و المسلمین 
منتظری افزود: در دولت و دستگاه های اجرایی واقعا مدیران زحمت کش و صدیقی هستند که 
شبانه روزی در حال خدمت به مردم می باشند، اما در بین آن ها کسانی هم هستند که با تبانی 
قصد دارند فضا و نظام را آلوده جلوه دهند که طبیعتا قوه قضاییه با آن ها برخورد قاطعانه خواهد 

داشت. 

تکذیب افزایش هزینه ارسال پیامک بانک ها 
دبیر شورای هماهنگی بانک ها اعلام کرد، شورای هماهنگی بانک ها هیچ گونه مصوبه جدیدی مبنی 
بر افزایش هزینه سالانه ارسال پیامک های بانکی نداردعلیرضا قیطاسی گفت: این شورا هیچ گونه مصوبه 
جدیدی مبنی بر افزایش هزینه سالانه ارسال پیامک های بانکی نداشته است و شبکه بانکی همچنان با 
ارسال پیامک اطلاع رسانی به مشتریان را طبق روال انجام می دهد.وی تصریح کرد: هیچ گونه افزایشی 

درهزینه ارسال پیامک نسبت به سال گذشته بعمل نیامده است.

یادداشت های شهر سیل زده/33
محمد خامه یار

خبررسید نیروهای لشکر فاطمیون یعنی همین نیروهای مخلص و جان بر کف مدافعین حرم به 
کمک مردم آمده اند. این خبر غرور آفرین چقدربرایم مسرت بخش و شادی آور است. گفتم  نظام 
اسلامی ما عجب دلیر مردانی را در آن سوی مرزها تسخیر کرده است و چه کسانی بهتر از لشکر 
فاطمیون برای پاکسازی شهر. این ها نیروهای مخلص لشکر کشور همسایه اند که به کمک شتافته 
اند. نیروهایی که تا دیروز در صف مبارزه با داعش سرافراز میدان رزم در سوریه بوده اند و امروز برای 
امداد رسانی به مردم در حادثه سیل بسیج شده اند. این حضور زیبایی فراوانی به همراه دارد. حس 
زیبای شکستن مرزهای جغرافیایی و احساس وظیفه در مقابل دیگران حس زیبای همدلی و همراهی 

مسلمانان به عنوان امتی واحد، شریک غم و شادی یک دیگرند.
نیروهای لشکر فاطمیون مجهز به چکمه، بیل و کلنگ و فرغون برای پاکسازی خانه ها می شوند.

این ها در کار خود عزمی راسخ دارند و جدی تر از دیگر  گروه های جهادی به نظر می رسند. 
نیروهایی که با صدها مشکل و سختی برای اداره زندگی خود دست و پنجه نرم می کنند و در جای 
جای کشور و شهر و دیارشان نشانه های زخم  تجاوز و غارتگری و مسلمان کشی به چشم می خورد. 

در کمک ها و هدایای عراقی ها که از سوی موکب های اربعین و نیروهای حشد الشعبی تدارک 
شده است هم باید چنین پیامی را دریافت که علی رغم همه ویرانی ها، خسارت ها و غارتگری و تعرض 
دشمن به عراق و وجود هزاران خانواده یتیم و بی سرپرست و لزوم تفقد و توجه به آنان، ما کنار شما 

سیل زدگان خواهیم ماند و  شریک غم روزهای سخت زندگی شما خواهیم بود.

استان  مدیریت  گفت:  قم  استاندار 
حمایت کامل خود را از خیرین مدرسه 
ساز در دستور کار دارد و معاون عمرانی 
استانداری نیز در این زمینه ماموریت دارد تا 
در زمینه تسهیل فعالیت خیرین اقدام کند. 
به گزارش روابط عمومی استانداری قم، 
بهرام سرمست در بیست و یکمین جشنواره 
خیرین مدرسه ساز با بیان ضرورت توزیع 
در  آموزشی  فضاهای  عادلانه  و  متوازن 
استان، بر استفاده از ظرفیت های قانونی 
جهت تسهیل برنامه های خیرین تاکید 

کرد.
وی با اشاره به ثمرات فعالیت خیرین 
در حوزه های مختلف، اظهار کرد: خیرین 
مدرسه ساز نقش مهمی در توسعه فضای 

آموزشی در استان قم دارند.
سرمست، سیاست های توسعه محور 
قم را مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: 
مسئولان استان با استفاده از ظرفیت های 
قانون و در چارچوب های تعریف شده 
مساعدت لازم را در اجرایی شدن برنامه 

های خیرین در استان صورت دهند.
وی با تاکید بر توفیق خدمت در کنار 
خیرین به مردم قم، خاطرنشان کرد: تکلیف 
مدیران در برابر نیت خیر این افراد آماده 
سازی بستر های لازم در راستای ساخت 

و تجهیز فضاهای آموزشی است.
در پایان این جشنواره که در اردوگاه 
ملاصدرا اداره کل آموزش و پرورش استان 
در بخش کهک قم ترتیب یافت، از سید 
محمود برقعی از خیرین برجسته و پدر 
شهید سید مهدی برقعی توسط استاندار 
قم قدردانی شد.همچنین در حاشیه این 
های  نمایشگاه  از  قم  استاندار  جشنواره 
صنایع دستی، سوغات و آداب و رسوم اقوام 
ایرانی و تولیدات دانش آموزی هنرستان 

های استان قم بازدید نمود.
* اهتمام جدی برای ایجاد پوشش 

گیاهی در ۹۰۰ هکتار از اراضی بیابانی
حاشیه  در  همچنین  قم  استاندار 

حضور در مناطق بیابانی بخش جعفرآباد 
قم و بازدید از طرح های بیابان زدایی این 
منطقه با اشاره به برنامه ریزی ها برای ایجاد 
پوشش گیاهی در ۹۰۰ هکتار از اراضی 
بیابانی، خواستار اهتمام جدی مسئولان 
برای تحقق این چشم انداز در سال جاری 

شد.
سرمت ضمن بازدید از گونه های گیاهی 
کاشته شده در این مناطق، اظهار کرد: 
اعتبارات تخصیص داده شده در سالهای 
گذشته زمینه اجرای این طرح در قم را 
فراهم نموده است و امروز شاهد رشد گونه 
های گیاهی کم آب بر در کانون های بیابانی 

قم هستیم.

وی کاشت گونه های مختلف گیاهان 
در مناطق بیابانی را یکی از راهکارهای 
جلوگیری از بیابان زایی و مقابله با ریزگردها 
قم  استان  برنامه  کرد:  اضافه  و  دانست 
پوشش ۹۰۰ هکتاری این مناطق با گیاهان 
مقاوم به کم آبی و مناسب با اقلیم بیابانی 
قم در سال جاری است که تلاش جدی 
متولیان این امر برای تحقق چشم انداز 

تعیین شده را می طلبد.
را  استان  مدیریت کلان  اهتمام  وی 
حفظ پوشش گیاهی در مناطق مختلف 
قم عنوان کرد و گفت: با توجه به نزدیکی 
اراضی بیابانی به شهر قم، ضروری است تا 
با کاشت گیاهان در این بیابان ها از ایجاد 

پدیده گرد و غبار پیشگیری کنیم.
استاندار قم همچنین به اجرای طرح 
های آبخیزداری در سال گذشته در مناطق 
بالادست استان قم اشاره و خاطرنشان کرد: 
در سال گذشته ۱۲۲ میلیارد ریال و در 
سال جاری نیز تاکنون ۲۲۰ میلیارد در این 

حوزه تخصیص داده شده است.
وی با تاکید بر برنامه دولت در اجرای 
طرح های مقابله با بیابان زایی در کشور، 
تصریح کرد: استان قم در مقایسه با کشور 
و اهداف طرح موفقیت های خوبی کسب 

نموده است.

استاندار قم:

خیرین مدرسه ساز در قم حمایت می شوند

ما با حیات وحش چه کردیم؟!!کاریکاتور

محمدعلی رجبی

آیت الله اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم :

فریاد مرگ بر آمریکا خاموش نشده است 
امام جمعه قم با اشاره به هدف قرار گرفتن پهپاد آمریکا گفت: ما در برابر 
تروریسم اقتصادی، اطلاعاتی، نظامی و امنیتی ایستادگی کرده و آماده همه 
نوع فداکاری هستیم و به دلیل عهد شکنی، خباثت شما، فریاد مرگ بر 

آمریکا خاموش نشده است.
آیت الله علیرضا اعرافی در خطبه های این هفته نماز جمعه قم که در 
مصلای قدس برگزار شد با اشاره به اینکه در هفته های اخیر دو اقدام مهم 
از سوی نیروهای امنیتی ما صورت گرفت، اظهار کرد: کشف و انهدام شبکه 
عظیم و پیچیده آمریکا در فضای مجازی کار بزرگی بود که سربازان گمنام 
امام زمان انجام دادند. بسیاری از دستگاه های جاسوسی دنیا از این اقدام 
متعجب شدند و شر بزرگی از سر کشور دفع شد و قدرت علمی و فناوری 

کشور به رخ دشمنان کشیده شد.
اعرافی هدف گیری پهپاد سری آمریکا را مورد توجه قرار داد و گفت: 
سپاه نشان داد در برابر سلاح های فوق پیشرفته و سری آمادگی لازم را دارد 
و بر خلاف تصور قلدرهای عالم نشان دادیم که از سیستم های پیشرفته 
ای برخورداریم و به یاری خداوند هر تهاجمی را نسبت به ایران اسلامی با 

شجاعت و قدرت دفع خواهیم کرد.

رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای اسلامی شهر قم :

کمرنگ شدن فرهنگ کتابخوانی در 
جامعه،خود یک آسیب جدی است

رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای اسلامی شهر قم گفت: 
کمرنگ شدن فرهنگ کتاب و کتابخوانی در جامعه،خود یک آسیب جدی 

است.
حسن مالکی نژاد در جلسه انجمن کتابخانه های عمومی استان قم در 
استانداری، عنوان کرد: مساجد و هیات های مذهبی یک ظرفیت مهم برای 
ترویج فرهنگ کتابخوانی است.رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای 
اسلامی شهر قم افزود: تعامل میان کتابخانه های عمومی و کانون های هنری 
و فرهنگی در مساجد می تواند زمینه بهتری را برای افزایش انگیزه کتابخوانی 
در میان نوجوانان و جوانان فراهم کند.مالکی نژاد اظهار کرد: کمرنگ شدن 
فرهنگ کتاب و کتابخوانی در جامعه، خود یک آسیب جدی است که 
گاهی مورد بی توجهی قرار می گیرد.وی بیان کرد: در فصل تابستان، اوقات 
فراغت خوبی برای دانش آموزان و دانشجویان فراهم می شود که از این 
فرصت در جهت آموزش و ایجاد علاقه مندی برای کتابخوانی و برنامه های 
فرهنگی استفاده کرد.رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای اسلامی 
شهر قم گفت: مدیریت شهری در جهت راه اندازی و تجهیز کتابخانه 
های عمومی سطح شهر قم و توسعه ظرفیت های فرهنگی در راستای 
کتابخوانی، پیگیری های لازم را اتخاذ می کند.مالکی نژاد افزود: یکی از 
مطالبات مهم، ایجاد امکانات متوازن کتابخوانی و برنامه های فرهنگی در 
مناطق کم برخوردار است؛ به خصوص در مورد آموزش مهارت های زندگی 
به نسل جوان باید از این امکانات به بهترین نحو استفاده کرد.وی بیان کرد: 
کتاب و ارتقای سطح آگاهی و مهارت های زندگی می تواند نسل جوان را 
نسبت به آسیب ها و معضلات، مصون نگه دارد.رئیس کمیسیون فرهنگی 
اجتماعی شورای اسلامی شهر قم بیان کرد: در جهت حضور قشر جوان و 
نوجوان در این جشنواره باید اطلاع رسانی و بسترهای کافی برای حضور 

جوانان بیشتری فراهم شود.

دادستان قم :

نظارت بر مجتمع های تفریحی 
توریستی قم تشدید می شود

دادستان عمومی و انقلاب قم بر لزوم تقویت نظارت بر مجتمع های 
تفریحی توریستی تاکید کرد. 

مهدی کاهه با توجه به وضعیت رعایت مسائل اخلاقی و ناهنجاری های 
اجتماعی در برخی مجتمع های تفریحی توریستی استان گفت: مقابله 
جدی با آسیب های اجتماعی به ویژه در حوزه حجاب و عفاف و نیز لزوم 
حفظ ارزش های اسلامی و اخلاقی به منظور ارتقاء امنیت پایدار اجتماعی 
و پاسخ به مطالبات مردم انقلابی شهر کریمه اهل بیت در مجتمع های 
تفریحی توریستی ضرورت دارد که دستورات قضایی لازم به اداره کل میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری و سایر نهادهای مسئول استان ابلاغ 
گردید. مهدی کاهه در گفت وگویی اظهار داشت: نهادهای متولی و ذی ربط 
باید نظارت بیشتری را بر مجتمع های تفریحی، رفاهی، خدماتی و توریستی 
اعم از درون شهری و بین راهی با هدف پیشگیری از وقوع هرگونه ناهنجاری 
داشته باشند و در صورت عدم توجه جهت برخورد قضائی به دستگاه قضائی 
معرفی نمایند.وی ادامه داد: مسافرینی که وارد حریم شهر مقدس قم نیز 
می شوند باید شئونات و حرمت کریمه اهل بیت که پایتخت معنوی جهان 
تشیّع است را حفظ نمایند و هرگز اجازه نخواهیم داد که حضور اندکی 
از افراد حتی مسافرینی که اصول و ارزش های اسلامی و اخلاقی انقلاب 
اسلامی را رعایت نمی نمایند، حرمت شکنی کنند و از همین رو به محض 
وصول گزارش با هنجارشکنان برخورد قانونی قاطع خواهد شد.۳۵ واحد 
هتل، ۲۷ واحد هتل آپارتمان، ۵۵ واحد مهمان پذیر، ۱۷۰ خانه مسافر و ۹۷ 
واحد مجتمع بین راهی و پذیرایی با ظرفیت بیش از ۱۲ هزار تخت اقامتی 

و پذیرایی در قم در خدمت مسافران و زائران است.

مدیرکل حفظ آثار دفاع مقدس قم خبر داد

میزبانی قم از 7 شهید گمنام در ایام 
شهادت امام جعفر صادق)ع(

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم از برگزاری 
آیین تشییع و خاکسپاری هفت شهید گمنام دوران دفاع مقدس در چهار 

نقطه استان همزمان با ایام شهادت امام جعفر صادق)ع( خبر داد.
حجت الاسلام علی لقمانپور اظهار کرد: همزمان با ایام شهادت امام 
جعفر صادق)ع( پیکر مطهر هفت شهید بی نشان دوران دفاع مقدس در 
قم تشییع خواهد شد.وی با اشاره به محل خاکسپاری شهدا افزود: تیپ 8۳ 
طلاب رزمی تبلیغی امام جعفر صادق)ع(، مرکز آموزشی فرهنگی یاوران 
مهدی)عج( و پایگاه پدافند هوایی حضرت معصومه)س( هر یک میزبان دو 
شهید گمنام و پردیس خواهران دانشگاه فرهنگیان قم نیز میزبان یک شهید 
بی نشان خواهند بود.مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس 
استان قم تصریح کرد: طی روزهای گذشته جلسات هماهنگی لازم با مراکز 
فوق برگزار شده و نام عملیات و محل تفحص شهدا و نیز جزییات برگزاری 
مراسم تشییع طی روزهای آینده و پس از برگزاری جلسات مربوطه در 

سطح استان، اعلام خواهد شد.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

مشکل کمبود فضای سبز در شهرک 
قدس مربوط به طراحی اولیه است

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: مشکل 
کمبود فضای سبز در شهرک قدس مربوط به طراحی اولیه است.

پیام جوادیان با تاکید بر اینکه در طراحی شهرک قدس کمترین کاربری 
فضای سبز پیش بینی شده است، اظهار کرد: تنها در این محور در مجاورت 
بلوار شهید آوینی یک بوستان باغبان طراحی شده که کفاف کار این منطقه 
و نیاز مردم آن که در تراکم بالای ساختمانی هم زندگی می کنند نمی دهد.

وی با بیان اینکه مشکل کمبود فضای سبز در شهرک قدس به 
طراحی های زمان احداث آن برمی گردد، تصریح کرد: زمانی که زمین ها 

واگذار می شده به بحث توسعه فضای سبز توجه نشده است.
جوادیان با بیان اینکه برخلاف شهرک قدس در پردیسان قطعاتی که 
دارای کاربری فضای سبز است به شهرداری برای احداث پارک تحویل شده 
است خاطرنشان کرد: در بودجه سال گذشته و امسال اعتبار خوبی دیده 

شده تا این قطعات به پارک شهری تبدیل شوند.
وی بیان کرد: البته از کوچه ۷۰ به بعد شهرک قدس تا بلوار آیت الله 
بروجردی سه پارک بزرگ پیش بینی شده که مجموعا بالغ بر ۱٫۵ هکتار 

است که امیدواریم تا پایان امسال عملیات عمرانی آن به اتمام برسد.

اخبــار

اطلاعـیه
دفتر روزنامه ایمان به آدرس قم

 بلوار شهید صدوقی  کوچه 21ممیز یک 
پلاک 47 منتقل شد.

تلفن 02532906160

عضو مجلس خبرگان رهبری با تاکید براینکه جلوی هنجارشکنی ها در قم گرفته شود، 
گفت: در مسئله برخورد با بی حجابی، متخلفان باید احساس ناامنی کنند و بفهمند که 
پلیس همه جا حضور دارد، آن وقت متخلف جرات و جسارت انجام خلاف را نخواهد داشت.

آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در دیدار فرمانده انتظامی استان قم، اظهار کرد: 
حجاب و عفاف دغدغه مقام معظم رهبری و خواست مراجع تقلید، علما و مردم متدین است 
و امیداوریم ان شاءالله سازوکار مناسبی برای این امر طراحی شده و جلوی هنجار شکنی ها 
و ساختار شکنی ها درکل کشور و بخصوص درشهر قم به عنوان حرم اهل بیت)ع( گرفته 
شود.وی افزود: اگر مردم شهر های دیگر وارد قم شوند و ببینند این شهر وضع مناسبی در 
حد شئون خود ندارد، احساس می کنند در کشور اتفاقی افتاده است، قم جایگاه قداست 

و معنویت است، اگر کنترل و مراقبت نباشد، مردم احساس می کنند فضا رها شده است.
* در زمان طاغوت هم حرمت قم حفظ می شد 

امام جمعه قم خاطرنشان کرد: قم جایگاهی است که هرکس در هر جایی که باشد و به 
هر شکلی که رفتار کند، سعی می کند لااقل در این مکان مقدس، حریم حرمت ها را حفظ 
کند، در زمان طاغوت همه دستگاه دنبال این بودند که فضای کشور را یک فضای غیر دینی 
و غیر مذهبی بکنند، مانند کشف حجاب در دوران رضا شاه و قضایای مسجد گوهرشاد و 
همه آنچه اتفاق افتاد برای این بود که اساسا چیزی به نام حجاب در جامعه اسلامی نباشد اما 
با همه این خصوصیات قم یک حریم خاصی داشت، همان هایی که در تهران و در جاهای 
دیگر با آن شکل رفتار و عمل می کردند وقتی به قم و اطراف حرم که می رسیدند، سعی 

می کردند لااقل یک چهره دینی و مذهبی به خود بگیرند.
وی بیان کرد: این اواخر رهبر معظم انقلاب از وضعیت فرهنگی، اخلاقی و اجتماعی قم 
اظهار نگرانی کردند، حرمت و حریم قم حتی در گذشته رعایت می شده اما گویا عده ای 
تصمیم گرفته و عزمشان را جزم کرده اند تا یک گوشه ای پیدا کنند، عکس سلفی بگیرند و 
در شبکه های مجازی منتشر کنند و بگویند که ما در قم هستیم و وضع این شکلی است و 

این زنگ خطری است که به صدا در آمده است.
عضو مجلس خبرگان رهبری ادامه داد: شورای عالی انقلاب فرهنگی در آن مصوبه ای 

که داشتند، چندین دستگاه را مسئول و متکفل کار قرار دادند که البته یکی از آنها نیروی 
انتظامی است، منتهای مراتب همه بار نباید به دوش نیروی انتظامی باشد، ناجا بالاخره یک 
توانی دارد، دیگر دستگاه های مسئول هم باید پای کار بیایند اگر کارها به سمت وسویی 
رفت که نیاز به کنترل و مراقبت بود، نیروی انتظامی با تمام وجود می آید پای کار و تا الان 
هم بحمدالله ناجا پای کار بوده اگر ما تنها بسنده کنیم به برخورد فیزیکی و چهره به چهره 

نیروی انتظامی، متخلفان جری تر و جسور تر خواهند شد.
آیت الله حسینی بوشهری تصریح کرد:  باید با هزار تاسف بگوییم افرادی که انتظار می 
رود که پشتیبان، حامی و کمک کار نیروی انتظامی باشند، گاهی برخلاف باور و تصور رو 

در روی نیروی انتظامی قرار می گیرند و به حمایت از هنجار شکنان به صحنه  می آیند.
عضو مجلس خبرگان رهبری ادامه داد: احساس امنیت بیش از خود امنیت در جامعه 
تاثیر گذار است، اگر پلیس احساس امنیت را بوجود بیاورید، ولو ممکن است در گوشه و کنار 

هم یک ناامنی هایی وجود داشته باشد، آن احساس امنیت کار ساز است.
* متخلفان باید احساس ناامنی کنند 

وی افزود: در مسئله برخورد با بی حجابی نیز متخلفان باید احساس ناامنی کنند و 
بفهمند که پلیس همه جا حضور دارد، آن وقت متخلف جرات و جسارت انجام خلاف را 
نخواهد داشت و تخلفات آرام آرام کاهش پیدا می کند، قاعدتا افرادی که توسط پلیس احضار 
شده و در مراکز پلیس حضور پیدا کردند، طبعا ادبیاتی که به کار بردند، ادبیات عذرخواهی 
و مانند آن بوده است، بعید است افرادی پیدا بشوند که با جرات و جسارت تعبیرات دیگری 
به کار ببرند.امام جمعه قم گفت: مسئولان فرهنگی و اجرایی کشور باید همه جا مردم را 

در کنار خود داشته باشند اگر مردم از مسئولان جدا شوند موفقیتی حاصل نخواهد شد.
عضو مجلس خبرگان رهبری تصریح کرد: من عملکرد پلیس کشور را در این موارد 
تحسین می کنم و ما هم حقیقتا یار و یاور شما هستیم، پلیس باید احساس کند که تنها 

نیست  و این کار مهمی است که باید اتفاق بیفتد تا قوت قلب برای پلیس باشد.
سردار عبدالرضا آقاخانی فرمانده انتظامي استان قم در ابتدای این دیدار گزارش مبسوطی 

از اهداف،نحوه و مراحل اجرای طرح "ناظر یک" ارائه کرد.

آیت الله حسینی بوشهری در دیدار فرمانده انتظامی استان قم:

جلوی هنجارشکنی ها در قم گرفته شود 

بدینوسیله از کلیه اعضای موسسه خادم الرضا 

علیه السلام به شماره ثبت 156 دعوت بعمل می 

آید در جلسه مجمع عمومی فوق العاده )نوبت اول( 

که راس ساعت 1۹ روز چهارشنبه 13۹8/4/12 در 

نشانی قم 45 متری عمار یاسر بین کوچه 4 و 6 

)روبروی بانک مسکن( پلاک ۹۰ برگزار خواهد شد، 

شرکت نمایند.  

  دستور جلسه : 

1. تصویب تغییر نشانی موسسه

2. تصویب طرح جدید اساسنامه

موسسه خادم الرضا علیه السلام 

هیئت مدیره

آگهی دعوت به مجمع عمومی فوق العاده )نوبت اول(  

عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
الله  آیت  بلوار  گفت:  قم  استانداری 
بروجردی به یکی از نقاط حادثه خیز 
قم تبدیل شده و به خاطر وقوع حوادث 
رانندگی متعدد از زمان بهره برداری آن 
تاکنون، وضعیت نگران کننده ای پیدا 

کرده است. 
محسن بهشتی روز چهارشنبه در 
زیربنایی  امور  کارگروه  جلسه  دومین 
که  ماهی   ۱۰ طی  داشت:  اظهار  قم 
بروجردی  الله  آیت  بلوار  بازگشایی  از 
می گذرد، ۶۰۰ فقره تصادف رخ داده که 
منجربه ۱۲ فوتی و ۴۱۵ مجروج شده 
این  وقوع  داشت: محل  بیان  است.وی 
حوادث به طور عمده لاین شرقی این 
بلوار، از سمت پردیسان به داخل شهر 
قم و ۲ کیلومتر قبل از شهرک قدس و 
در محل شیب تند بوده است.وی اذعان 
داشت: حتی آزادراه قم - تهران با حجم 
زیادی از آمد و شد خودروها در این مدت 
یاد شده به این اندازه تلفات نداشته است.

در  موضوع  این  داشت:  اذعان  وی 
جلسه اخیر شورای حمل و نقل و کنترل 
ترافیک استان مطرح و تمهیداتی نیز 
اندیشیده شده که در کوتاه مدت و میان 

مدت انجام خواهد شد.
بهشتی تصریح کرد: بلوار آیت الله 
بروجردی دارای پنج لاین رفت و برگشت 
است و نسبت به آزادراه قم - تهران عرض 
بیشتری دارد، و همین عامل باعث شده 
رانندگان حداکثر سرعت مجاز که ۹۰ 

کیلومتر برساعت است را رعایت نکرده و تا 
۱۳۰ کیلومتر سرعت حرکت کنند.

احداث  اولویت های  داد:  ادامه  وی 
تقاطع های غیر همسطح استان تغییر 
بر  ترافیک  شورای  جلسه  در  و  کرده 
ضرورت ایجاد تقاطع های غیر همسطح 
بلوار آیت الله بروجردی و بلوار آیت الله 
بهجت تاکید شد.معاون استاندار قم با 
سوی  از  شده  ارائه  طرح های  به  اشاره 
راه و شهرسازی و شهرداری  اداره کل 
قم در خصوص پهنه بندی بلوار آیت الله 
بروجردی گفت: تعیین ۹۵ درصد از این 
بلوار به عنوان فضای سبز در عمق ۲۰۰ 
کیلومتر به مفهوم جذابیت بیش از حد 
است.بهشتی  شهروندان  برای  کاربری 
اذعان داشت: برخی از کاربری ها ساعت 
۲۲ تعطیل می شوند و معضل ترافیک 
آنها زیاد نیست، ولی نباید تصور کنیم که 
کاربری فضای سبز مشکل ترافیک ندارد، 

از این رو در تعیین کاربری ها برای این بلوار 
باید مسائل ترافیکی و تسهیل در عبور و 

مرور مدنظر قرار گیرد.
* ایجاد هر کاربری برای بلوار آیت 
کندرو  لاین  بدون  بروجردی  الله 

امکان پذیر نیست 
بهشتی تاکید کرد: ایجاد هر کاربری 
برای بلوار آیت الله بروجردی بدون لاین 
کندرو امکان پذیر نیست. وی با بیان 
اینکه نیاز کاربری فضای سبز به تأمین 
زیر ساخت های لازم از کاربری های دیگر 
بیشتر است، در عین حال توسعه فضای 
ناپذر  اجتناب  ضرورتی  را  قم  در  سبز 
دانست و اظهار کرد: این کار باید بر اساس 
شروطی از جمله کاشت گونه های گیاهی 
کم آب بر و سازگار با اقلیم گرم و خشک 
آبی  منابع  بودن  و مشخص  این شهر 
صورت گیرد.معاون استاندار قم یادآور شد: 
بر اساس اصول شهرسازی موضوع فضای 

سبز یک کاربری مستقل به شمار می آید 
ساخت های  زیر  همه  آن  برای  باید  و 
لازم فراهم شود.بهشتی با تاکید بر اینکه 
یک طرح مشترک و واحدی برای پهنه 
بندی بلوار آیت الله بروجردی ارائه شود، 
گفت: با توجه به اتفاق نظر اداره کل راه و 
شهرسازی و شهرداری مبنی بر اختصاص 
تنها پنج درصد از فضای اطراف این بلوار 
به کاربری هایی غیر از فضای سبز این 
موضوع باید در قالب یک کمیته مشترک 
و با حضور کارشناسان این ۲ دستگاه 

پیگیری و تصمیم گیری شود.
* احداث کاربری های تجاری برای 

قم ارزش افزوده ندارد
اذعان  ادامه  در  قم  استاندار  معاون 
طبقات  قم  نقاط  از  بسیاری  در  کرد: 
فوقانی مجتمع های تجاری خالی است، و 
در این مدتی که بازار املاک با نوسانات 
قیمت مواجه بوده کاربری های تجاری 
نسبت به کاربری های مسکونی ارزش 
افزوده کمتری داشته است.بهشتی اذعان 
داشت: اگر کسی اطلاعات و علم کافی 
در خصوص نیاز قم به املاک تجاری 
داشت، به هیچ وجه اقدام به ساخت آن 
نمی کرد.وی گفت: در حال حاضر خیلی 
از کاربری های تجاری واقع در بلوار امین 
تا سقف ۲۰  بعضاً  ارتش که  و میدان 
طبقه نیز در حال احداث است، هنوز به 
بهره برداری نرسیده، از این رو نیاز قم به 
این قبیل ساختمان ها اشباع شده و باید 

سرمایه ها به سمت دیگری هدایت شود.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم:

وضعیت بلوار آیت الله بروجردی نگران کننده است


